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Hjem til Gråsten
Vores første møde med Gråsten Landbrugs

skole var i sommeren 1992.

Vi fik dengang en varm og hjertelig vel

komst. Vi boede fire år på skolen og jeg var 

her i 8 år som lærer. Derefter har vi haft, med 

vore fire drenge, 16 fantastisk dejlige år som 

forstanderpar på Sundeved Efterskole.

Det er så nu anden gang vi bliver budt vel

kommen her. Og velkomsten denne gang 

føles ligeså hjertelig og varm - det er dejligt 

at være tilbage!

Skolens historie forpligter

Skolen har mange skønne steder. Et af de lo

kaler vi holder allermest af er foredragssa

len. Der er en helt særlig atmosfære, og vi 

bliver fyldt med stolthed og ydmyghed når 

nogle af skolens store gamle personligheder 

kigger ned på én fra deres plads på væggen. 

Stolt, fordi vi ser det som en ære at stå i 

spidsen for en skole, som har så godt et ry 

og bagland. Stolt, fordi skolen har så dyg

tig en medarbejderstab. Vi er fulde af beun

dring over, hvor godt de har formået at holde 

skolen på ret kurs i det stormvejr, som sko

len har været igennem. Det er en stor fornø

jelse at opleve deres gejst og dygtighed hele 

vejen rundt: Lærerne, gårdens folk, service

afdelingen, køkken og administrationen. Vi 

er også meget glade for at mærke, hvor op

taget bestyrelsen er for at videreføre "Grå

sten-ånden" og få udviklet skolen.

Ydmyg, når vi hører og læser om skolens 

tilblivelse, og om hvilken enorm betydning 

skolen har haft for landbruget, kulturen og 

for tusindvis af mennesker i Sønderjylland, 

Sydslesvig og resten af landet. Ydmyg, når 

vi hører om, hvilke ofre og hvilken kamp 

det var for de mange hundrede mennesker 
som kæmpede for, at der kom til at stå en 

landbrugsskole netop her. Private og land

brugsorganisationer indsamlede et svim

lende beløb på 200.000 kr. (staten var ikke 

indblandet).

Den 26. april 1924 blev grundstenene ned

lagt og den første med ordene: "Denne sko

le som rejses her på en grund, som tidligere 

tilhørte hertugen af Augustenborg, hvis sto

re ejendomme dannede ligesom en fæst
ning. Jeg vil håbe, at denne skole ikke må 

blive en fæstning, men et kulturcentrum til 

gavn for vort landbrug og hele den opvok

sende slægt."

Den anden grundsten blev lagt af domæne-



forvalter P.J. Refshauge og han sagde bl.a.: 

"Jeg vil udtrykke en tak for den velvilje, der 

er vist, og jeg vil ønske, at de, som skal lede 

arbejdet her, må forstå deres opgave, at vir

ke for faglig og folkelig oplysning, således at 

vor landsdel kan komme på højde med det 

gamle land."

Ved indvielsen den 2. november 1924 fort

satte Refshauge: "Landbrugsskolen er et 

barn af den danske folkehøjskole. Dette øn

sker jeg at slå fast her i dag. Det liv, der skal 

leves her på denne skole, må være præget 

af den danske folkehøjskole, være præget 

af den samme idealisme, af den samme 

vilje til at gøre vort folk dygtig og lykke

ligt, præget af den samme tro på vort folks 

fremtid og af viljen til at skaffe det en hæ

derlig plads mellem nationerne. Kort sagt, 

den stærke understrøm, som skal gå gen

nem hele det daglige arbejde til faglig oplys

ning, der skal gøres her, det må være kær

ligheden til vort folk og fædreland. Jeg vil i 

dag sige til jer, som skal være de ledende 

her, lad dette være livets og arbejdets ryt

me her på skolen, da er virksomheden i nøje

overensstemmelse med de mennesker og 

med den vilje, som har rejst denne skole."

Unge vil igen på landbrugsskole

Dansk landbrug har været i en historisk lang 

og dyb krise, men nu skimter vi lys for en

den af tunellen. Selvom det nu ser lysere 

ud for erhvervet spørger mange med for

undring: Hvorfor søger så mange unge igen 

ind på landets landbrugsskoler? Det tror jeg 

der er flere forklaringer på. Landbruget op

leves stadigt som et frit erhverv, og unge er 

som udgangspunkt optimister. Vi lever i en 

tid, hvor der er utrolig stor fokus på mad og 

fødevarer. Der er en søgen efter det basale, 

meningsfulde og livet med dyr, planter, tek

nik og natur. For os er det er jo fantastisk, at 

være blandt unge som har en gejst og uku

eligt gå-på-mod. Det er fantastisk at opleve 

mennesker vokse og se deres spirende vir

kelyst udfolde sig.

Skolens tilknytning til Staten har også æn

dret sig meget gennem årene. Vi har hørt 

under Kulturministeriet som en del af høj

skoleloven til nu Undervisningsministeriet
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under Erhvervsskoleloven. Heri ligger der 

nogle muligheder, men bestemt også nog

le udfordringer. Når vi har rod i de frie sko

ler, bryder vi os ikke om snærende bånd. Vi 

bryder os ikke om, at blive pålagt at skulle 

bruge tid på at beskrive, dokumentere, eva

luere og afrapportere - vi vil langt hellere 

bruge vores tid på at drive god skole sam

men med eleverne. Ministeriet må huske, at 

hver gang de beder os om at bruge tid og 

kræfter på ovennævnte, så går der tid og 

kræfter fra det vi er sat i verden for; nem

lig at drive god skole. Selvfølgelig har vi et 

stort ansvar også overfor Staten og det an

svar tager vi på os, og vi håber så til gen

gæld at Ministeriet husker værdien i et af de 

allervigtigste ord som det danske samfund 

bygger på: "Tillid" - mennesker som bliver 

udvist tillid har det med at vokse - ligesom 
det modsatte også er tilfældet!

Tak

Til bestyrelsen skal lyde en stor tak for den 

tillid, I har vist os ved at ansætte os som for

standerpar på Gråsten Landbrugsskole. Vi 

vil efter bedste evne søge at leve op til tilli

den, og vi glæder os til samarbejdet med jer. 

Til skolens medarbejdere skal lyde en stor 

tak for den varme velkomst vi har mødt - 

tak for den store hjælpsomhed og overbæ

renhed vi har mødt. Vi glæder os til rigtig

at lære jer at kende og til samarbejdet med 

jer. Intet af det store arbejde vi har foran os, 

kan nogen afos klare selv.

Der skal også lyde en stor tak til skolens ele

ver - dem vi har mødt indtil nu, har til fulde 

levet op til de positive forventninger vi har.

Vi har en dyb respekt for de mange men

nesker som har gjort skolen til det den er i 

dag. Vi vil derfor gerne slutte med Refshau- 

ges ord fra hans indvielsestale:

"Jeg vil gerne sammenfatte Gråsten Land

brugsskoles mål i få sætninger:

1. Det arbejde der skal gøres, og det liv 

der skal leves, skal bæres af en dyb, 

stærk og villende kærlighed til vort folk 

og vort land. Danmark skal stå som 

overskriften over det alt sammen.

2. De unge, som kommer her skal ikke 

alene lære at gøre deres gerning, så de 

kan leve af den, men de skal også lære 

at leve i deres gerning, mens den øves.

3. Der skal gives dem del i den glæde, 

som ligger i det at forstå"

Tak for velkomsten og tak for tilliden. Vi 

glæder os til samarbejdet og mødet med de 

mange for hvem Gråsten Landbrugsskole er 

eller har været en vigtig del i deres liv!

Henriette og Bjarne Ebbesen



Legater 2016 - til Gråstenelever
Ellen og Henning Steins Rejselegat:
Heidi Poulsen

Grænsefondens Legat:
Jakob Hollender

Sydbank Sønderjyllands Fond:
Jakob Vaaben Nielsen

Carl F. Hænisch Mindelegat
Anders Friis Sørensen



Personalia 2016

På enhver arbejdsplads er det vigtigt med 

stabilitet og fornyelse. Nogle søger nye ud

fordringer og andre kommer til.

Dog har de sidste år på Gråsten Landbrugs

skole været præget af lidt for meget udskift

ning i medarbejderstaben. Heldigvis er der 

her i skrivende stund vendt nogle tilbage igen 

og mange nye gode kræfter er kommet til.

I lærergruppen rejste både Lene Jørgensen 

og Lars Bukhave den 1. februar. De er beg

ge blevet ansat som henholdsvis kvæg- og 

økonomirådgiver i LandboSyd. Peter Kold

by Juhl stoppede til august, da han fik den 
spændende opgave at blive forstander på 

Sundeved Efterskole. Herudover har Ken 

Roager Poulsen taget fat på nye udfordrin

ger i maskinbranchen og Kristina Kaack har 

givet sig i kast med et job helt uden for sko

leverdenen, nemlig i Natur- og Erhvervs- 

styrelsen. Endelig stoppede Helle Tychsen 

Bojsen som fuldtidslærer i foråret, men vi 

har heldigvis ikke sluppet Helle helt, da hun 

fortsat er timelærer, bl.a. på Naturskolen.

Dorthe Kreiberg er glædeligt vendt tilba

ge som underviser og i marts startede Jim 

Christensen, som er nyuddannet cand. 

scient, i agrobiologi.

Fra august blev Johan Kaack fastansat som 

svinelærer. Johan er uddannet jordbrugs

teknolog og har tidligere været ansat som 

vikar, såvel i svinestalden og som lærer. 

Bent Kloster, der underviser i økonomi, star

tede ligeledes som fastansat fra august. 

Bent kommer fra en stilling som rådgiver 

i LHN. Og fra oktober har Selma Arnholm 

Jensen været ansat som lærer på brobyg

ning og grundforløb. Selma er nyuddannet 

agrarøkonom.

På kontoret stoppede Karin Gottschalk i for

året som bogholder. Jeanette Wind er star

tet som den nye bogholder.

I køkkenet er Marie Østergaard Nielsen 

stoppet. Heidi Gylling Jensen er startet.

I serviceafdelingen er Flemming Lauridsen, 

Jørgen P. Møller og Kirsten Thaysen gået 

på pension. Bjarne Nygaard er startet i pe

delafdelingen og Birgit Ottosson er startet i 

rengøringen.

På gården er Camilla Matzen stoppet i svi

nestalden, da hun er startet på 2. hf. Til 

gengæld er Thomas Mørch Jensen ny elev 

i svinestalden.

Der skal til sidst lyde en stor tak til alle jer 

som har søgt nye udfordringer eller er gået 

på pension, for den indsats i har gjort på 

Gråsten Landbrugsskole.

I har været med til at gøre en forskel!

Til alle nyansatte skal der lyde en varm vel

komst. Vi glæder os til samarbejdet og i 

skrivende stund kan vi afsløre, at det tyder 

rigtig godt.

Henriette & Bjarne Ebbesen

6



Medarbejdere pr. 1. november 2016
Ledelsen:
Forstander Bjarne Ebbesen 

Viceforstander Henriette Ebbesen

Skolen:
Annika Dam Engebjerg

Bent Kloster

Bent Erik Nielsen

Carsten Fredsted

Christian August Lund

Christian Hofman

Dorthe Kreiberg

Elin Lunding

Gitte Holmen Møller, BCSyd

Helge Aagaard

Helle Tychsen Bojsen

Herle Lorenzen Nielsen

Inger Schultz

Jan Holm

Jim Christensen

Johan Hedevang Kaack

Ken Mathiasen

Kirsten Broch Nielsen

Kristian Skovlund Jensen

Lillian Engberg Hestekjær 

Majbritt Bonefeld Petersen 

Morten Langendorff Bonefeld 

Otto Kristensen

Rikke Sommer Larsen

Selma Arnholm Jensen

Sven Zachariassen, EUCSyd

Svenja Hansen, EUCSyd

Thorkild Nissen

Uffe Monrad

Naturskolen
Rasmus Ladekjær Nielsen

Pianist:
Anne Marie Henriksen

Kontor:
Anette Dalgas Ehlert

Bodil Marian Jørgensen

Jeanette Wind

Laila Christensen Jessen

Ute Asmussen

Køkken:
Birgit Skræp Hansen

Hanne Poulsen

Heidi Gylling Jensen

Helle Thisgaard

Kirsten Bohlbro Petersen

Mikkel Ebbesen

Panna Malene Schneefeldt

Rikke Jensen

Sally Warrington

Teknik/rengøring:
Bente Fig

Birgit Oxholm Ottosson

Bjarne Nygaard

Michael Träger

Thomas Iversen
Vibeke Nærum-Hansen

Gården:
Anette S. Sørensen

Allan Hansen

Charlotte Delf

Canja Warrington Christiansen

Jacob H. Jensen

Kristine Petz

Thomas Mørch Jensen 

Poul Gade Sørensen
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Besøgsværter 2015-2016

Hans Kristian Oksbjerg Niels-Ole Buck Rasmus Skau, Fuglsøgaard
Majbølvej 21 Sundbyvej 65, Alslev Småkærvej 60
6470 Sydals 4840 Nørre Alslev 6100 Haderslev

KMC International A/S Agrifos Christian Schmidt
Herningvej 60 Frederiksdalsvej 30 Strandelhjørnvej 6
7330 Brande 4912 Harpelunde 6500 Vojens

TorvehallerneKBH Gundestrup Mejeri og Bryghus Hans Gejl
Frederiksborggade 21 Abyvej 49 Hundebølvej 3
1360 København K. 5762 Vester Skerninge 6630 Rødding

ØsterGRO Tage Lausten Forvalter Torben Larsen
Æbeløgade4 (på taget!) Vestermarksvej 4, Øster Terp Hvidkilde Gods
2100 København 0. 6240 Løgumkloster. Fåborgvej 260

5700 Svendborg
Copenhagen Street Food I/S Lund-Petersen, v. jens og
Papirøen, Trangravsvej 14 Søren Lund-Petersen, Mikkel og Henning Jørgensen
1436 København K. Skjoldagervej 11 Gravergården,

6510 Gram Kirke Søbyvej 11
Steensgaard Gods
Steensgaard 7 I/S Kaczmarek og Asmussen

5620 Glamsbjerg

5642 Millinge Nr. Hostrup Bygade 11 Brdr. Jacobsen,
6230 Rødekro Torup Bakkegaard og Orelund

Chr. Hansen A/S Orelund 30
Sundsnæs 10 Günther Lorenzen 5610 Assens
6300 Gråsten Nybjergvej 2 

6270 Tønder Carl Heiselberg
Skiftekær Økologi
Søren Lolksvej 2 Karin og Christian Petersen

Gelsåvej 78, Neder Jerstal 
6500 Vojens

5700 Svendborg Stemmildvej 30
6372 Bylderup-Bov Søren Birkelund Schmidt

Knuthenlund Gods Langholtgårdsvej 2 Seest
Knuthenlundvej 7B Elmegaarden 6000 Kolding
4952 Stokkemarke Damager 7 

6560 Sommersted Lars Jensen
Sakskøbing Madhus Stendetgårdvej 20
Torvet 11 Preben Madsen 6100 Haderslev
4990 Sakskøbing Kisbækvej 2 

6240 Løgumkloster Dorte og Hans Wildenschild
Nordic Sugar Agricenter Tummelsbjerg 1
Prinsholmvej 1 jesper Lange 6300 Gråsten
4800 Nykøbing F. Jægerlundvej 5 

6541 Bevtoft Louise og Niels Dau
Business Lolland-Falster Hesselvej 6
Maribovej 9
4960 Holeby

6400 Sønderborg
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Dieter Fries LHN LeonhardtI/S
Koldingvej 21, Nørre Løgum Industriparken 1 Krusåvej 15, Alslev
6240 Løgumkloster 6360 Tinglev 6240 Løgumkloster

Lorenz Frisk Knarhøj I/S Peter From-Eriksen, Snelskær
Skast 60 Blans Østermark 9 Sønder Hostrup Østergade 40
6261 Bredebro 6400 Sønderborg 6200 Aabenraa

Peter Thyssen Torben Lei Torben Pedersen
Ribevej 21 Snogbækvej 9, Vester Snogbæk Ribevej 13A
6520 Toftlund 6400 Sønderborg 6670 Holsted

Susanne og Per Løper Lorens Peter Lorenzen I/S Spangsbjerg
Saxagergård, GI. Kirkevej 21 Tingvejgaard, Avnbøløstenvej 69 Kirkebakken 10
Rinkenæs, 6300 Gråsten 6400 Sønderborg 6900 Skjern

Kirsten og Peter Heissel Christian Lorenzen Fam. Krüger
Venbjerg 30, Diernæs Vester Snogbæk 11 Arnåvej 1
6100 Haderslev 6400 Sønderborg 6240 Løgumkloster

Søren og Helle Nicolaj Pedersen Tom Scholdens
Kreiberg Svennesen Hovborgvej 69 Løgumklostervej 16
Barsø Bygade 50, Barsø 6682 Hovborg 6780 Skærbæk
6200 Aabenraa

Øselund Gedeosteri ved Barbara Marianne & Bjarne Hansen
Preben Laasholdt og Verner Sønderby Algade 73
Hesselbjergvej 3 Øselundvej 3, 6800 Varde 6971 Spjald
6230 Rødekro

Christian Mikkelsen Jan Mogensen
Henrik Petersen Gammel Ørderupvej 1 Ladegårdsvej 1
Stenskrovej 50 6520 Toftlund. 6920 Videbæk
6070 Christiansfeld

Laurits Rosenlund Wim Pauw
I/S Jessen Uldallund 6, Uldal Ringkøbingvej 10
Arslewej 22 6500 Vojens 6920 Videbæk
Hjordkær ved Rødekro

AKS - Kartoffelmelsfabrikken Thomas Burba, Birktoft I/S
Morten Bonefeld Tøndervej 3 Barsmark Bygade 116,
Nydamvej 15 og Dybbøl Banke 6520 Toftlund. 6200 Aabenraa
6400 Sønderborg

Søren Elholm
Hverringe Gods

LandboSyd Pilene 16 Hverringevej 2016,
Peberlyk 2 6470 Sydals 5300 Kerteminde

6200 Aabenraa Gram Slot

Sønderjysk Landboforening
Karsten Juhl
Visgårdvej 6

Slotsvej 54, 
6510 GramBillundvej 3 6200 Aabenraa

6500 Vojens Asger Christensen
Fynslundvej 59 
6064 Jordrup



Det sidste hold af virksomhedsledere blev færdige i januar.

Landbrugselever fra Østrig, Norge og Belgien på Inpact-kursus i marts.

Glimt fra 2016
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1. hf:

Studietur til England
Der er efterhånden lang tradition for at tage 

til England i forbindelse med engelskunder

visningen på 1. hf. Det giver eleverne en 

mulighed for at begå sig på engelsk via fag

lige besøg samt besøg i London og Oxford, 

hvor vi bor 2 dage hvert sted. To meget 

forskelligartede byer - metropolen London 

og universitetsbyen Oxford (kendt for uni

versitetet samt naturligvis Inspector Morse 

og Lewis, desuden litteraturprofessoren J.R 

Tolkien, der er forfatteren til Hobitten og 

Ringenes Herre).

Fremadrettet har ministeriet taget engel

skundervisningen ud af 1. hf og erstattet 

det med bl.a. matematik på F-niveau og 

biologi på E-niveau. Foreløbig gennemfører 

vi den bestilte Englandstur i foråret 2017 

med næsten hele flokken af 1. hf-elever til

meldt, så det vidner om at eleverne gerne 

vil turen og det tager vi selvfølgelig med i 

vores overvejelser. Men tilbage til turen i

2016:

En dejlig aprilmorgen drog 70 forventnings

fulde elever og deres 4 spændte lærere i to 

hold afsted til Hamborg Airport for at tage 

et British Airways-fly til Heathrow i England. 

Det er jo altid en for lærerne sjov oplevelse, 

idet nogle elever ikke har prøvet at flyve før 

kombineret med al den virak i en lufthavn, 

hvor nogle bevæger sig meget hjemmevant 

og andre som elefanter. Heathrow er jo i sig 

selv en oplevelse alene pga. størrelsen. Vi 

har da indimellem kandideret til at deltage 

i udsendelsen "kaos i Heathrow" pga. især 

pas, der ikke altid virker eller pludselig er 

væk.

Vel ankommen til London gik turen ind til 

vandrerhjemmet "The Generator" med "un

dergrunden", så eleverne bliver bekendt 

med den fra starten. The Generator som 

ligger ret centralt er en slags vandrerhjem, 

som gennem årene er blevet meget bedre.



Dog er det jo stadig London, og man kan op

leve at bo på 6 mands-værelser uden vin

duer og udluftning, men ellers er forholdene 

ganske ok.

Tirsdagen var London på egen hånd og det 

var meget forskelligt hvad dagen gik med, 

og det er ikke seværdigheder, der mangler 

i en by af denne størrelse. Generelt var der 

mange ting at fortælle om aftenen i baren 

på The Generator.

Onsdag brød vi op fra The Generator. Det 

er altid lidt besværligt, at komme derfra for 

vandrehjemmet har ingen P-plads til bus, 

så man skal være klar ved døren og nær

mest klar til ombordstigning i bussen i tids

rummet med rødt trafiklys. Vel ankommen 

i bussen kørte vi en times tid ud af London 

og besøgte New Hollands traktorfabrik et 

populært besøg. Dernæst besøgte vi John 

Torrance, der havde 500 køer i nyere stalde 

med eget seperationsanlæg. Engelsk kvæg

brug kan noget med omkostninger, vi må

ske i Danmark trods alt kan lære noget af. 

Man må konstatere, at det jo ikke alene er 

millionbyggeri, der giver ydelse og velfærd. 

Efter besøget hos John Torrance kørte vi til 

Oxford, hvor vi blev indkvarteret på Holiday 

Inn lidt uden for Oxford. Vi spiste fælles på 

det nærliggende bowlingcenter.

Torsdag morgen kørte vi en times tid og 

besøgte Ian Waller. Han er planteavler på 

forpagtet jord og har praktiseret reduceret 

jordbearbejdning gennem det meste af 20 

år. Han er meget passioneret omkring dette 

arbejde. Han plejer at sige, at der arbejder 

to mand på bedriften og så utallige regno

rme. Han dyrker hvede, raps og hestebøn

ner, sidstnævnte til konsum. Desuden har 

han en dyrkningsaftale med en nabo med 

ca. 400 køer, som vi besøgte efterfølgende. 

Det var egentlig en ok ejendom, men til for

skel fra den anden kvægejendom, vi besøg

te, fik vi virkelig et engelsk kvægbrug at se 

på godt og skidt. Dyrene så godt ud, men 

bygningerne lå strøet på en meget tilfældig 

måde rundt på matriklen. Måske var det nok 

ganske rationelt opbygget, men igen billigt. 

Chokket for elever og lærere var måden 

husdyrgødningen blev håndteret på: stort 

set et hul i jorden og en gammel gravema

skine til at skrabe det overskydende gylle/ 

flydelag af. Aftenen foregik i Oxford på egen 

hånd, idet vi blev sat af bussen i Oxford cen

trum. Jeg personligt var henrykt, da jeg spi

ste på samme pub, som Inspector Morse og 

hans assistent Lewis.

Fredag pakkede vi sammen og kørte den 

stik modsatte vej fra Heathrow for at besø

ge Charlie hos Cotswold Lavender. En land

mand, der havde kastet sig over produktion 

af lavendler i form af olie og lavendler i alle 

afskygninger, samt salg i egen gårdbutik. 

Dernæst retur til Heathrow så mæt af ople

velser, at valget på at se en videofilm vandt 

frem for at se det smukke landskab, vi pas

serede undervejs.

Vi ankom til Gråsten Landbrugsskole midt 

på aftenen til de hjemmebagte pølsehorn - 

klar til weekend efter en god tur.

Carsten Fredsted
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2. hf:

Studietur til Italien
Turen blev gennemført i første uge af okto

ber og den var spækket med en række fag

lige besøg i et område af Norditalien, som 

rummer ganske meget fødevareproduktion. 

Således var der lejlighed til at se på risdyrk

ning, osteproduktion (Grana Padano) og 

pølsefremstilling (trentinske speck). Der var 

også besøg på en gård med 350 malkekøer 

(og eget biogasanlæg) og en svineproduk

tion, som leverede til slagteri med speciale 

i de berømte parmaskinker. Endelig var en 

vingård (med smagsprøver) blandt besøge

ne. Og ud over de faglige besøg var holdet i 

den historiske by Verona - og også Venedig.

Italiens-holdet

Her er et udpluk af billeder fra turen:

2.0





2. hovedforløb:

Studietur til Californien
Årets tur til USA startede meget tidligt om 

morgenen. Kl. 02.20 var der afgang fra GL 

mod Billund, hvor vi fik en flot prøve på 

dansk effektivitet! Vi skulle selv tjekke ind, 

og med 40 elever og 2 lærere tog det nøj

agtig de to timer, vi havde sat af til det. Vi 

nåede da alle at komme med flyveren vide

re til Frankfurt hvor den tyske effektivitet 

var klart bedre, og vi strøg lige ombord i en 

kæmpe Airbus. Flyvetiden var de sædvan

lige ll'/z time, og i dagens anledning med 

modvind, så nærmere 12 timer blev det til. 

Alt gik efter planen da vi kom til USA, og 

det var kun Mark der skulle udsættes for et 

ekstra tjek, da han havde været så letsin

dig at besøge Afrika tidligere på året. Det 

kontinent kan amerikanerne ikke lide, så 

han røg i krydsforhør. Vi fik ham da ud igen, 

og mødte vores guide Charlie og buschauf

før Salvadore ude i den dejlige varme i San 

Francisco. Hurtig indtjekning på hotellet, og 

så ellers ud at handle en masse til bussen 

sammen med Charlie. Et ægte supermarked 

og ca. 500 $ fattigere kunne vi komme hjem 

igen. Nu var dagen ved at være lang og en 

stak pizzaer senere kunne vi endelig gå til 

ro.

Lørdag - på rundtur i San Francisco
Vi lagde hårdt ud efter en lang rejse med at 

starte dagen kl. 7.00. Turen startede med at 

vi skulle op på et af de højeste punkter nær 

San Fransisco. Vi var heldige med vejret, så 

vi kunne både se størstedelen af San Fran

sisco, derudover kunne vi også se til fæng

selsøen "Alcatraz" og 'The Golden Gate 

Bridge". Turen fortsatte til "Alcatraz" hvor vi 

sejlede ud til øen. På øen fik man lov til at
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se den store hovedbygning med alle celler

ne. Vi fik en rundvisning, eller det vil sige vi 

fik et par høretelefoner på som fortalte om 

stedet. Vi fik mange gode indblik i, hvor

dan det havde været at sidde der og hvor

dan tingene havde forgået. Vi sejlede tilba

ge til fastlandet, hvor vi fik fri mulighed for 

at gå rundt på "Fishermans Warf". Det var 

kanon hyggeligt, vejret var i top og der for

gik mange sjove ting, som folk der spillede 

musik, malede malerier, små boder og man 

kunne se sølvløver som svømmede rundt i 

de små havne langs kysten. Turen gik så til 

'The Golden Gate Bridge", hvor vi kørte hen 

over med bus, og bagefter spadserede tilba

ge over den flotte bro. Charlie var god til at 

fortælle om broen og dens historie, så det 

var kanon at få den oplevelse med. Så gik 

resten af dagen med at vi kørte bus til næ

ste hotel i Fresno.

Søndag - nationalpark med store træer 

Søndag var vi ude og besøge Sequoia Nati

onal Park, hvor vi så nogle af verdens stør

ste træer. Vi så verdens 3. største træ, som 

er 82 meter højt og 12 meter i diameter. 

Den har grene, der er op til 1,4 m i diame

ter. Rødderne ligger langs jordoverfladen, 

så det var lukket af så man ikke beskadiget 

træet. Det var tit at de havde store bræn

de over i Californien, så man kunne se at 

nogen af de store træer havde fået nogen 

brandskader. Branden fik træerne til at sæt

te frø og dermed genformere sig. I skoven 

var der kun ca. 8-9 grader og efter at vi var 

kommet til en parkeringsplads for at spise 

frokost, gik vi op på et bjerg, hvor der var 

virkelig langt ned! Det hed Moro Rock og 

der var 350 trappetrin op til de 2050 me

ter. Godt trætte kørte vi hjem, da vi alle var 

kommet tilbage til bussen.

Mandag - de faglige besøg starter
Vi lagde ud hos en rigtig sød kvindelig ma

skinstationsejer på Diamond J. Custom 

farm. De havde specialiseret sig i at kører 

med gylle, og havde noget sejt grej til at 

røre gyllelaguner op med. Vi kunne se den 

virke fra bussen, og slap for at komme ud i 

stanken! Derefter videre til en kæmpe mæl

keproducent på Red Rock Diary. Der var ca. 

3000 køer på ejendommen, og den var ejet 

af en rigtig stor landmand og hans far. De 

brugte bl.a. bomuldsfrø til foder, og det var 

noget mærkeligt noget, da det stadigvæk 

havde en del bomuld udenpå. Derefter vide

re til et kæmpe universitet i byen Fresno. De 

havde en afdeling, der omhandlede land

brug, og efter en fin frokost i universitetets



cafeteria, fik vi en rundvisning af 3 stude

rende, der var på landbrugsdelen. Vi så sko

len, og fortsatte over til de stalde de havde. 

Det var ikke særlig store stalde, men det 

gav dog et indtryk af de forhold, de havde i 

Californien. Vi kørte en tur ud i marken, og 

så bl.a. pistacienødder og fik en lille smags

prøve af de friske nødder. Turen blev afslut

tet i en butik, der hørte til landbruget, og 

vi kunne købe noget af den superis, de selv 

producerede. Så ellers videre til et nyt hotel 

Wyndam i Visalia. Her var der pool, så det 

blev sprunget en enkelt "bombe" eller to!

Tirsdag - geder, bomuld og lassokast
ning

Vi startede tidligt ud med besøg hos Som- 

merhill Goat Dairy farm, hvor de havde 13 

ansatte og 2500 geder. Gederne gav 3-4 

liter og de malkede dem to gange om da

gen i sommerperioden og en gang om vinte

ren. De giver mere mælk om sommeren og 

den mermængde, de giver om sommeren,

bruger de til ost. De blev malket i karrusel. 

Gederne får kiddene om vinteren, og bliver 

taget fra moderen kort tid efter fødsel, for

di der i modermælken er bakterier, som gi

ver kiddene dårlige led. De dyrker majs til 

gederne, som de blander med lucerne. De 

leverer mælk 3 gange om ugen til omkring 

500-600 butikker i mange forskellige stater 

i USA. De bliver berigtiget, når de er 7 mdr. 

gamle og når de er 1 år får de deres første 

kid. Gederne er svære at passe, de skal ofte 

vaccineres og kiddene er slemme til at smit

te hinanden.

Greg var den næste vi besøgte. Han drev 

240 acres (svarende til en tønde land) med 

bl.a. bomuld hvor de bruger frøet til protein 

og sorterer bomulden fra i en stor maskine. 

Han havde også pistacienødder som bruges 

til at spise, og skallerne bruges til strøelse 

til køer. Vi kørte lige forbi en Western bu

tik, hvor øvede vi os i at kaste med lasso. 

Til sidst besøgte vi en maskinstation med 

tilhørende 700 acres. Derudover havde de
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nogle kødkvæg, som han og de ansatte 

passer, når de ikke arbejdede på stationen. 

Han gjorde mest i at snitte majs, og havde 7 

selvkørende snitter.

Onsdag - vandproblemer i praksis
Den første, vi mødte denne dag, var en æl

dre mand med valnødder. Vi startede med 

at se at hans tørringsanlæg var delvist 

brændt ned nogle dage forinden. Han var 

den 5. generation på dette landbrug, hvor 

de dyrkede 2200 ha. 50 pct. af arealet blev 

dyrket med valnødder i forskellige sorter. 

Det går 5 år før man kan høste valnødder 

efter man har plantet træet, men et val

nødstræ kan til gengæld holde i op til 100 

år, hvor det producerer valnødder. Udbyttet 

er ca. 7,5 tons pr. ha valnødder. På de andre 

arealer dyrkede de: majs, bomuld, vindruer. 

De dyrkede både lyserøde, røde og sorte 

vindruer. Så det var både spise vindruer og 

vindruer til vin. Som alle andre i Californien 

havde de også vandproblemer. Regeringen

bestemte nemlig, hvor meget vand de måt

te bruge, pga. vandmanglen. Han sagde at 

fremtiden så dyster ud pga. tørke og vand

mangel. Hans ansatte var 80 pct. illegale, 

som kom fra Mexico. De fik løn efter hvor 

mange vindruer, de plukkede. Dog mini

mum 11 dollars i timen. Det var en græn

se regeringen havde sat, den ville dog stige 

til 15 dollars om nogle år. Jorden skal være 

rigtig god for at dyrke vindruer, ellers giver 

vindruerne ikke nok. Der går 4 år før man 

planter træet til man får vindruer på træet. 

Så det kostede 10 tusind dollars for 0,35 ha 

inden man tjente penge. Han havde skrevet 

under på at hans landbrugsjord ikke måtte 

bruges til beboelse de næste 18 år. Det var 

for at bevare naturen. Han stemte på Do

nald Trump, hvilket vi og de ansatte synes 

var lige dårlige!

Torsdag - vin, appelsiner og jerseykøer 

Dagen efter besøgte vi en vinproducent, 

hvor der blev produceret vin helt fra bun-



den. Det bestod af et udendørs påslag, hvor 

bondemanden læssede druerne af, hvoref

ter de blev sorteret. Man frasorterer rådne 

og umodne druer. Efter det kommer druer

ne ind i en afstilkningsmaskine, inden man 

begyndte at presse vinen. Når det var over

stået påbegyndes gæringsprocessen i de 

velkendte runde træ tønder. Efter dette var 

det bare at vente indtil vinmageren beslut

ter at vinen skulle tappes på flasker. Det kan 

tage dage, måneder eller år.

Vi besøgte også kort en John Deere for

handler. De havde en lille butik, som de fle

ste maskinforhandlere også har i Danmark, 

som inden længe skal total renoveres og der 

skal bygges lidt til, da der ikke er plads nok. 

De beskæftigede sig mest med salg af John 

Deere maskiner, og reparation af bomulds- 

høstere, men også en del traktorer.

Vi var derefter ude og se hvor appelsiner 

blev renset, sorteret og pakket i papkas

ser. Fabrikken blev drevet af en amerikansk 

mand. Der var hovedsageligt kun mexica

nere på værkstederne. De arbejdede på to

holds skift, ti timer ad gangen. Maskineriet 

stod stille en dag i ugen, hvor alt blev gjort 

rent. I højtiden var der 160 arbejdere, 80 

mand ad gangen. Appelsinerne blev nøje 

opdelt i størrelse, og hvis de f.eks. var lidt 

deforme. De appelsiner der ikke var så 

pæne eller meget små blev brugt til juice. 

Der var maskineri til meget af sorteringen, 

dog var der også noget der skulle gøres med 

håndkraft. Plukning af appelsiner er et me

get hårdt arbejde, som gøres 100 % med 

håndkraft. Det så ud til at være et meget 

hårdt arbejde, som selvfølgelig også blev 

gjort af mexicaner.

Det sidste besøgssted på dagen var hos en 

jersey mand. Han stammede fra Holland. 

Han drev en besætning med 3000 jersey 

køer. På ejendommen var der to malkestal

de, en 2x20 og en 2x28. Han fik i gennem

snit 22 kalve om dagen. Staldene ligger pa

rallel til hinanden. Besætningen bestod af 

to stalde med senge og et stort løsgående 

areal. I sengestalden brugte de flushing. De 

fodrede en del med majs og knap så meget 

lucernehø. En del af deres foderblandinger 

bestod af tilskudsfoder. Landmanden var 

sjov og lærerig. Vi fik en del oplysninger og 

svar på alle vores spørgsmål, og han gav en 

masse tips og ideer til, hvad vi kunne give 

os til i Las Vegas.

Fredag - cowboy for a day m.m.
Dagen startede med en lang bustur fra Bak

ersfield, gennem Las Vegas og videre ud til 

dagens hovedbegivenhed. Busturen varede 

ca. 5 timer, hvor vi kørte igennem den lave

re del af Mojaveørkenen. På vejen holdte vi 

ind, og fik det Charlie kaldte "Danish picnic 

breakfast"(morgenmad). Turen fortsatte og 

senere så vi blandt andet verdens største 

solcellepark, som havde et areal på 1400 

ha og 3,2 mio. paneler. Vi holdt pause på et 

truckstop i Vegas, hvor vi fik frokost.

Vi ankom ved "cowboy for a day" først på 

eftermiddag. Her mødte vi Big Joe og alle 

hans medhjælpere. Besøget startede med 

en introduktion i sikkerhed mm. Deref

ter blev vi delt op i to hold, hvor halvdelen 

skulle ud og ride igennem bjergene og den 

anden halvdel, skulle lave nogle cowboyak

tiviteter. Rideturen startede med, at vi fik 

udleveret en hest eller et muldyr. Hver hest 

havde sit eget navn. Andreas' hed f.eks. Big 

Joe, og så gik turen ellers igennem bjerge

ne, som hestene/muldyr kendte rigtig godt. 

Dyrene gik i en lang række og fulgte hinan

den stille og roligt.

Før eller efter rideturen var det tid til de før

nævnte aktiviteter. Her var der opsat en 

række poster, herunder: bueskydning, øk-
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sekast, hesteskokast, sadelbinding og las

sokast. Efter aktiviteterne blev grupperne 

samlet igen og vi kom ned til en fold, hvor 

vi skulle sortere kvæg. Pinligt nok, var det 

en gruppe fra svineklassen, der vandt den

ne disciplin. Efter dette spiste vi aftensmad, 

som var tilberedt af Big Joes team. Mens vi 

spiste, kom den lokale skjald og sang nogle 

gamle country-sange for os. Vi satte os hen 

til lejrbålet og grillede skumfiduser. Herefter 

kørte bussen igen. Stemningen var høj, folk 

fik en øl eller to og var ellers klar til at for

sætte festen i Vegas. Dj'en spillede klassi

kerne og stort set alle skrålede med.

Vi forsatte igennem The Strip, hvor vi så 

alle de berømte kasinoer (Bellagio, Encore, 

Caesars Palace, etc.), samt deres berømte 

vand- og lysshows. Herefter forsatte bus

sen ned til hotellet Circus Circus, der var et 

kombineret hotel og Casino, hvor vi skulle 

bo i 2 dage.

Mere får I ikke at vide, da hvad der sker i Ve

gas, bliver i Vegas.

Torsdag - Grand Canyon og Hoover 
Dam

Torsdag skulle vi ud at se Grand Canyon og 

på vejen hjem forbi Hoover Dam. Vi kørte 

fra vores hotel i Las Vegas kl. 7 om morge

nen, hvor der var et par stykker af besæt

ningen, der så lidt medtaget ud efter deres 

første møde med Las Vegas og byens nat

teliv. Efter en times kørsel stoppede vi ved 

Lake Mead Nationel recreation area, hvor 

Charlie havde købt ind til det helt store 

morgenmåltid. Vi nød morgenmaden i flot

te omgivelser og en kanonudsigt til Lake 

Mead. Efter måltidet fortsatte karavanen 

mod Grand Canyon. Vi landede omkring kl. 

11 og havde herefter ca. 4 timer til at nyde 

de fantastiske omgivelser. Vi blev kørt ud 

til noget, der kaldes Peach Springs, hvor vi 

også havde fået en frokostbillet, så vi kunne 

hente os et måltid i kantinen der lå midt i de 

her flotte omgivelser. Grand Canyon måler 

en dybde på 1600 m, der hvor den dykker 

dybest, og er ca. 446 km lang. Det bredeste

o
Her er sa hele Californiens-holdet ved Grand Canyon. 

___________________________________________________
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sted måles op til 26 km. For at holde tids

planen resten af dagen måtte vi vende snu

den hjem igen. Det var en kæmpe oplevelse 

at se Grand Canyon, at sidde på kanten og 

nyde udsigten samt stilheden (når der ikke 

lige væltede rundt med kinesere). Absolut 

en af de mange højdepunkter på turen. Da 

vi ankommer til Hoover dam aftaler vi at vi 

kører over dæmningen med bussen, så det 

var lidt et kort "visit". Hoover Dam ligger på 

grænsen mellem Nevada og Arizona, så vi 

kunne faktisk skrive to stater mere på cv'et 

ud over Californien. Dæmningen er 221 m 

høj og 379 m høj. Lake Mead, som dæmnin

gen danner er en af de største kunstige søer 

i verden. Hoover Dam producerer 2080 MW 

elektrisk energi, som leverer strøm til Ari

zona, Nevada og det sydlige Californien. Vi 

kørte over og tilbage på dæmningen. Endnu 

engang et imponerende syn over hele kløf

ten, samt hvor meget vand der tidligere har 

været i dammen kontra vandstanden nu.

Lørdag - i Hollywood og Santa Monica 

Næste morgen havde alle oplevet Las Ve

gas og vi kørte videre mod Los Angeles. 

Den tur er på ca. 5 timer med Salvador som

Chauffør. Vi holdt en spisepause på en ra

steplads ved navn Truck. Herefter gik turen 

videre mod Hollywood, Los Angeles. Under 

turen fortalte Charlie os interessante histo

rier om staterne og om arbejds- og uddan

nelsesmuligheder i landet. Indimellem sang 

vi også en del fællessange©. Lidt over mid

dagstid ankom vi til Hollywood. Vi startede 

med at køre rundt i byen, imens Charlie for

talte om byens oprindelse. Ligeledes udpe

gede han forskellige kendte destinationer, 

som vi kunne se fra bussen. Salvadore satte 

os af i indre by, hvor vi var en halv times tid. 

Der tog vi billeder af "Hollywood skiltet" og 

de kendte menneskers "stjerne aftryk" på 

fortovet. Vi kørte derefter mod byen Santa 

Monica hvor vi havde lejet os ind på et Ho

stel for den sidste overnatning. Herfra var vi 

på egen hånd rundt i byen, som var helt fan

tastisk. Der var rig mulighed for at prøve en 

masse forskellige attraktioner og aktiviteter. 

Specielt ned omkring "Santa Monica Pier". 

Der var ligeledes butikker og storcentre inde 

i byen hvor der kunne købes alt fra mad til 

souvenirs. I byen lå den berømte strand 

"Long Beach" hvor serien "Baywatch" er 

blevet optaget. Der kunne man leje en cy-



kel og tage turen op langs stranden. Det 

var en fed oplevelse. Om aftenen tog vi i 

en samlet gruppe ind på Santa Monica Pier, 

hvor vi havde bestilt bord på "Bubba Gump 

Shrimp Co." Restauranten er opkaldt efter 

Forrest Gump's og kammeraten, i filmen 

Forrest Gump. Der kunne vi vælge mellem

småting til ham også. Så ellers til lufthav

nen i Los Anderles, og den lange hjemrejse 

kunne begynde.

Tak for en uforglemmelig turl

Californiens-holdet

2 forskellige retter, og det smag

te fint. Efter aftensmad var vi på 

egen hånd igen. De fleste var dog 

trætte efter den forrige aften i Las 

Vegas©, så der gik turen til vores 

Hostel hvor vi gik til ro.

Søndag - Goodbye til Charlie 
og LA
Vores sidste dag var med en kort 

dag i byen, og så ellers afsked 

med Charlie. Han havde lidt små 

gaver til os alle, og vi havde lidt



Agrarøkonom:

Studietur til Lolland-Falster
Det er næsten blevet tradition, at vi tager 

på en indenrigs-studietur med vores agra

røkonomer. Således også på det nye et-åri- 

ge forløb, hvor placeringen i begyndelsen af 

oktober også giver den karakter af en ryste- 

sammentur for de studerende.

Turens destination var i år Lolland-Falster. 

Et område, som ligger på vore breddegra

der, men alligevel langt herfra, og land

brugsmæssigt adskiller det sig væsentligt 

fra Sønderjylland. Da turen dertil blev fore

taget med diverse færgeruter, gav det til

med mulighed for et par faglige besøg i det 

sydfynske område.

Her følger et sammentræk af en tur, der 

strakte sig fra onsdag til fredag, og som vi

ste den store faglige spændvidde i dansk 

landbrug her i 2016.

Skiftekær Økologi - masser af grønt
sager

Vi har været tidligt oppe for at kunne være 

på vestsiden af Tåsinge, hvor Marie Ejlersen

viser os rundt på gården, som blev omlagt i 

1998. Sammen med Peter Bay Knudsen har 

Marie mange års erfaring med økologiske 

grøntsager, idet parret tidligere har drevet 

Gartneriet Kærhede i Sdr. Felding, Vestjyl

land. Historisk set er Tåsinge noget af en 

frugthave, hvilket parret forsøger at gøre 

til virkelighed igen, blot nu med grøntsager. 

Klima og jordbund på Skiftekær egner sig 

særdeles godt til kartofler, hvoraf der dyrkes 

ca. 15 forskellige sorter. Den lerblandende 

jord giver kartoflerne et lyst udseende og 

en nøddeagtig smag, og Peter, hvis hjerte 

brænder for kartofler, søger til stadighed ef

ter velegnede sorter til økologisk avl. Anna 

Belle, Æggeblomme, Blue Kongo og Bellinda 

er blandt de sorter, som er blevet dyrket i 

år. Andre grøntsager på Skiftekær skifter 

fra år til år, men kan være radisser, fennikel, 

ræddiker, majroer, vintersquash, hokkaido, 

persille samt forskellige kål, løg og bønner. 

Desuden dyrkes også jordbær.

Der eksperimenteres på Skiftekær, som si

den 2012 sammen med 6 andre økologiske 

producenter har deltaget i forsøg med faste
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kørespor, pløjefri dyrkning og grøngødning. 

På ejendommen er der i øvrigt et meget ka

rakteristisk halmbyggeri, der rummer pak

keri og lagerplads til kartofler og grøntsager.

Afsætningen af de mange forskellige grønt

sager sker især gennem COOP-butikker, og 

med den fantastiske beliggenhed er der ikke 

noget at sige til, at sloganet er "smagen fra 

ø-havet".

Fra Tåsinge går det nu i hastigt tempo til 

færgen fra Spodsbjerg til Tårs.

Knuthenlund Gods

Efter en ikke helt blid overfart kører vi i land 

og sætter straks kurs mod Knuthenlund 

Gods, som ligger ved den lille by Stokke- 

marke mellem Maribo og Nakskov. Her står 

Susanne Hovmand-Simonsen klar til at tage 

os med rundt på godset, som blev skilt ud 

fra Grevskabet Knuthenborg i 1913 og her

efter overtaget af Susannes oldefar. I 2006 

tog Susanne over, og siden er det gået slag i

slag med at omdanne det noget hensygnen- 

de sted til en levende arbejdsplads.

Knuthenlund er omlagt til økologi og med 

i foreningen Danske Biodiversitetsgårde. 

Markbruget er på 650 ha, hvor der ud over 

foder til dyrene dyrkes ølandshvede, spelt, 

almindelig hvede, havre, rug, byg, hvid

kløver, grønne ærter, vinterhestebønner og 

olieræddike til frø. Herudover laves mindre 

forsøg, f. eks. er der fremavlet en gammel 

lollandsk grå-ært ("lollandske rosiner"), li

gesom der er skabt et pomet for egnens ori

ginale æblesorter. Knuthenlund har også til

knyttet et skovdistrikt på 225 ha.

Husdyrholdet er på 525 østfrisiske malkefår, 

40 originale røde danske køer og 120 sort

brogede søer af gammel dansk landrace. 

Hertil kommer biavl. For et par år siden var 

der også malkegeder på Knuthenlund, men 

det var desværre ikke bæredygtigt ud fra 

en driftsøkonomisk betragtning. Mælken fra 

får og køer er grundlaget for Knuthenlunds
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fornemme mejeriproduktion, som bl.a. om

fatter Fårebrie og den originale Maribo-ost. 

Foruden mejeri er der nu også opført et 

splinternyt mølleri, hvor der males både 

fuldkorns- og sigtemel.

Knuthenlunds produkter afsættes især til 

gourmet-restauranter, men en del sælges 

også fra egen gårdbutik og café, hvorfra 

man gennem vinduer kan følge arbejdet i 

malkestald og mejeri. Hatten af for Susanne 

og hendes energi og evne til at bygge videre 

på de gamle traditioner på Lolland.

Nu videre til Sakskøbing, men vi har tid til 

at køre omkring den gamle havneby, Band

holm, hvor der også er lejlighed til at smug

kigge ind til Knuthenborg Safaripark

Sakskøbing Madhus

Her har vi en aftale med Gitte Haahr-Fornitz. 

Hun fortæller om denne nye "gårdbutik", 

som ligger på torvet i Sakskøbing ved siden 

af byens gamle hotel. Sakskøbing Madhus

drives af foreningen The Little Apple, som 

har omkring 200 medlemmer, og som har til 

formål at gøre Sakskøbing kendt for fødeva

rer af høj kvalitet og for fællesskab. Selv om 

butikken naturligvis gerne skal kunne løbe 

rundt drives den "not for profit".

Snakken går, bl.a. om det, at varerne kan 

blive pakket, så man kun betaler for det, 

man har lyst til at få med hjem, f. eks. en 

enkelt tomat. Gitte fortæller, at foreningen 

netop har startet en madskole med kurser, 

hvor lokale kokke, bagermestre, kogekoner 

og andet godtfolk giver tips og tricks. Et an

det initiativ er en madkulturkalender.

Besøget slutter af med at vi ser os lidt om 

i butikken. Blandt de mange leverandører 

finder man f. eks. Bryghuset Møn, Frejlev 

Honning, Krenkerup Gods, Den Økologiske 

Besøgsgård samt en lang række frugtplan

tager, idet Sakskøbing ligger i et område, 

hvor man årligt afholder Sydhavsøernes 

Frugtfestival i september.
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Fra madhuset er der ikke langt til Sakskø

bing Vandrerhjem, hvor vi tjekker ind og til

bringer en hyggelig og fornøjelig aften efter 

at have spist stegt flæsk i hallens cafeteria.

Sukkerfabrikken i Nykøbing

Oktober måned er tid for den årlige roe

kampagne, så et besøg på en sukkerfabrik 

er svært at komme uden om. Kl. 9.00 er vi 

på fabrikken i Nykøbing, og jo nærmere, vi 

er kommet byen, desto flere roetransporter 
må vi overhale. Det summer af liv, da vi mø

der kvalitetschef Claus Nørregård, som gi

ver os en kyndig rundvisning.

Trin for trin følger vi sukkerproduktionen. 

Der er mange processer - vejning, prøve

udtagning, roevask, snitning, ekstraktion, 

saftrensning, inddampning, krystallisering 

og tørring. Til sidst har man det færdige 

sukker, hvoraf 80 pct. afsættes til fødeva

reindustrien, mens resten sælges i daglig

varehandlen.

Efter rundturen på den store fabrik får vi en 

kop kaffe i kantinen, hvor Claus orienterer 

om markedet for sukker og om Nordzucker, 

som fabrikken er en del af. Nordzucker er en 

af Europas førende sukkerproducenter med 

fabrikker i Tyskland, Sverige, Finland, Let

land, Polen, Slovakiet - og altså Danmark, 

hvor der ud over Nykøbing nu kun er fabrik 

i Nakskov. Markedsforholdene for sukker er 

under forandring i disse år, idet de nationa

le sukkerkvoter ophæves i 2017, ligesom 

mindsteprisen på roer fjernes. Konsekven

serne ventes derfor at være større konkur
rence på EU's sukkermarked og en større 

sammenhæng mellem priserne på verdens

markedet og i EU.
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Sukker og Lolland-Falster hænger sammen, 

synes man, men måske er nye tider på vej. 

Det skal vi høre nærmere om et andet sted, 

så vi tager afsked med Claus og kører vest

på via Nysted, hvor vi standser og betragter 

Ålholm Slot inden vi kører videre til Holeby.

Business Lolland-Falster i Holeby

Kort fortalt - står det til BusinessLF skal 

sydhavsøerne være det bedste sted at drive 

virksomhed i Greater Copenhagen i 2020. 

Sådan! BusinessLF har landbrugsafdeling 

på Råhavegård i Holeby, hvor vi bliver budt 

på højtbelagt smørrebrød.

Landbrugschef Steffen Lund orienterer 

om de spændende udviklingsmuligheder i 

landsdelen, bl.a. med baggrund i den høje 

kvalitet af landbrugsjord. Godt nok vurde

res sukkerroedyrkning fortsat at være ren

tabelt, men innovative tiltag finder sted, f. 

eks. inden for frøproduktion. Steffen har 

medbragt et eksemplar af quinoa-planten, 

som måske kan vise sig som et alternativ, 

hvis det skulle gå den forkerte vej med suk

kerroerne. Quinoa er en højværdiafgrøde, 

som ifølge Steffen kan passe godt ind i man

ge af landsdelens planteavlsbrug.

Fra denne snak om innovation og meget an

det iler vi nu til det nordlige Falster.

Familien Buck pä Nordfalster

Det er altid rart at kende lidt til lokale folk 

på de steder, man besøger. Derfor var det 

oplagt at kontakte Niels-Ole Buck, som 

blev produktionsleder fra GL i 2015. Niels- 

Ole er frisk på at vise hans forældres ejen

dom frem. Den ligger ved Nr. Alslev, ikke så 

langt fra Storstrømsbroen, og den er bl.a. 

interessant derved, at der er marker spredt 

over hele Falster, bogstaveligt talt fra nord 

til syd. I alt er der 800 ha med omkring 15 

forskellige afgrøder, herunder spinat, sukk

erroer, hvidkløver, rødkløver, havre og malt

byg. Maskinparken består af mange gamle 

og små traktorer.

Efter en tur rundt til nogle af de mange mar

ker, byder Niels-Ole's mor, Jane, på kaffe og 

kage. Med plancher og kort får vi på bedste 

vis indblik i afgrødefordeling og placering af 

marker. Generationsskifte og priser på afgrø

der er nogle af de emner, som vi drøfter med 

Jane og hendes mand. Et udbytterigt besøg. 

Nu videre til Falsters hovedby, Nykøbing, 

hvor vi spiser til aften sammen med Niels- 

Ole på Restaurant Liva.



Agrifos I/S ved Harpelunde

Fredag formiddag har vi en aftale med Jacob 

Palm Nielsen fra Agrifos I/S. Jacob er agrar

økonom fra 2004 og driftsleder på dette I/S, 

som er beliggende på det vestligste Lolland, 

og som omfatter 4 ejendomme: Frederiks- 

dal, Stensgaard, Nøjsomhed og Sophie- 

dal. I alt er der landbrugsdrift på 1600 ha 

og 7 ansatte. Agrifos varetager driftsgrene 

og udlejning af timer og maskiner til de 4 

gårde. Afgrøderne er vinterhvede, maltbyg, 

sukkerroer, spinatfrø, frøgræs og kirsebær. 

Sidstnævnte er grundlaget for Frederiksdal 

Kirsebærvin (som dog ikke er en del af I/S).

Da der bliver taget roer op, er det oplagt at 

køre en tur i marken, hvor vi hilser på en af 

maskinførerne. Jacob giver os desuden en 

grundig lektion i sukkerroer. I øvrigt har in

gen af os før set så mange fasaner, som vi 

ser omkring Stensgaard. Jagt er tilsynela

dende også en god forretning på de 4 gårde. 

Til slut bænkes vi i Agrifos' personalelokale,

hvor Jacob fortæller at målet for Agrifos er 

at være blandt de 10 pct. bedste på DB2. Vi 

får også vist gode eksempler på sådybdens 

betydning for vårbyg. Endelig kommer Ja

cob ind på, at det er enormt vigtigt for en 

leder at kunne forstå, hvordan medarbej

derne har det.

Så går det i raskt tempo til Langelandsfær

gen, da vi skal tilbage til Gråsten. Besøgs

rækken er dog ikke helt slut.

Gundestrup Mejeri og Bryghus

Sidste faglige stop på turen er ved Vester 

Aaby på Sydfyn. Her ligger Gundestrup Me

jeri og Bryghus, som ejes af mejeristen Jør

gen Hoff. På Gundestrup harder været pro

duktion af ost siden mejeriets start for mere 

end 100 år siden, men Jørgen har suppleret 

med ølfremstilling med bl.a. valle som in

grediens. Det bliver til en hurtig indføring i 

ostens og øllets mysterier inden vi får et par 

smagsprøver på stedets kunnen.
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Herefter må vi igen videre, da vi for sidste 

gang på turen skal nå en færge. Og da vi 

atter har sønderjysk jord under hjulene, kan 

vi se tilbage på et par dage med ikke færre 

end 8 besøg på meget forskellige virksom

heder.

Tak for en fin tur med AØ'erne!

Bent E. Nielsen
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Agrarøkonomerne 
- hvad laver de egentlig?

Siden 2011 er der blevet uddannet agra

røkonomer på Gråsten Landbrugsskole. 

Frem til sommeren 2016 har AØ-forløbet 

været på 20 uger, men fra og med det nu

værende hold strækker AØ sig over 40 uger, 

da uddannelsen til virksomhedsleder er op

hørt. At være på skolebænken i 40 uger ly

der måske som lang tid, men man skal også 

kunne meget for at begå sig i fremtidens 

landbrug. Hvad bliver der egentlig af vores 

agrarøkonomer, når de forlader os? Vi send

te en føler ud til en håndfuld af vores "gam

le" - og fik straks svar. Opløftende læsning 

- læs selv!

Rikke Lykke Nissen:

Sales Trainee i Vitfoss

Efter at jeg var færdig som Agrarøkonom 

var jeg så heldig at få en to-årig salgstra- 

inee-stilling ved Vitfoss gennem DLG. Jeg 

har nu været i gang i lidt over et år og jeg 

nyder det.

Jeg startede med at komme rundt i alle af

delingerne fra kundeservice til kvalitet, til 

marketing og sidder nu i det, der kaldes fag

lig afdeling. Her opretter jeg mineralblan

dinger til kvæg og fungerer som højre hånd 

for vores konsulenter. Foderplaner og DMS 

slipper man ikke for ude i det "virkelige" liv! 

Ved at komme hele vejen rundt har jeg fået 

et super indblik i, hvad mine kollegaer laver 

og hvordan det hele hænger sammen. Me

ningen er, at jeg med tiden bliver sluppet løs 

som kvægkonsulent/sælger.

I det daglige har jeg taget mig selv i flere 

gange at tænke - "hov", det har jeg da hørt 

før. Det gør at jeg er hurtig til at se sammen

hænge, om det så er i forhold til en kunde 

eller planlægning af markedsføring. Det gør 

også at jeg hurtigt kan se sammenhænge 

og eventuelt komme med andre synspunk

ter og stille et spørgsmål på hovedet. At jeg 

har erfaring fra landbruget gør, at man bli

ver mødt med en lidt anden respekt, når 

man kommer ud til landmanden. Det gør 

det nemmere at snakke og få spurgt ind 

til de ting, som jeg skal bruge for f.eks. at 

sammensætte den rigtige mineralblanding 

til dem eller få hørt, hvordan det går med 

et forsøg, som man er ude og tjekke op på. 

Det hele kommer ikke til at virke så kun

stigt, som det måske ville have været, hvis 

det ikke var et emne, man ikke vidste noget 

om og ikke følte sig bare en smule sikker i. 

Jeg har absolut ikke alt det med, som jeg 

skal bruge for at kunne klare dette job end

nu. Og det skal man nok heller ikke forven

te at have, men jeg er trainee og det giver 

mulighed for at lære og med god støtte fra 

kolleger, så tror jeg på at det skal jeg nok 

nå. Det er sjovt, det er spændende og det er 

megainteressant!

Rikke Lykkeby Nissen
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Anders Hell:

Driftsleder i Letland

Pernille Gerstrøm:

Afdelingsleder på polteejendom

Jeg blev færdig som agrarøkonom i 2013. 

Herefter var jeg i halvandet år ansat som 

driftsleder i Letland, hvor jeg var med til at 

indkøre et nyt staldanlæg med plads til 600 

køer. Mit arbejde indebar ledelse af medar

bejdere og optimering i stalden, samt rap

portering til de danske ejere. De seneste 

to år har jeg været ansat på min fars kvæ

gejendom. Hvis der kan laves et bæredyg

tigt projekt, er det planen at jeg vil være 

selvstændig. Enten i fri handel eller ved et 

generationsskifte.

Anders Hell

Jeg hedder Pernille og arbejder på Gabøl 

Nørregård, en opformering ved Vojens. Her 

er jeg afdelingsleder for vores polteejendom 

Gabøl Vestergård. Her har jeg været siden 

jeg blev færdig med agrarøkonomen i 2011. 

Jeg valgte at sige ja tak til jobbet som af

delingsleder, selvom jeg sådan set var over

kvalificeret, da jeg gerne ville ud og have 

noget praktisk erfaring. I mit arbejde som 

afdelingsleder har der været mange ting fra 

uddannelsen, som jeg har kunnet bruge i 

det daglige arbejde, og jeg har med tiden 

fået mere og mere ansvar på grund af de 

færdigheder, som jeg har tilegnet mig i for

bindelse med uddannelsen.

Da jeg valgte at tage uddannelsen tilbage i 

2011 var det fordi jeg havde lysten og drivet 

til at fortsætte - og så at sige gøre den sam

lede lederuddannelse færdig, så jeg havde 

hele paletten og derfor flere muligheder.

I fremtiden kunne jeg godt tænke mig at 

komme ud i et job i et følgeerhverv til land

bruget. Det helt store håb/ønske er at kom

me til at arbejde med noget rådgivning, og 

meget gerne med enten ledelse eller pro

duktionsstyring.

Pernille Gerstrøm
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Katrinus Zijlstra: 

Sales Trainee i DLG

Da jeg valgte at tage lederuddannelsen var 

det med ambitionen om at blive en dygtig 

kvægbrugsleder. Og med papirerne i orden, 

så jeg det som den bedste løsning for at 

komme i betragtning til en god og ansvars

fyldt stilling. I løbet af lederuddannelsen 

lærte jeg meget, også ting jeg troede jeg 

ikke ville få brug for, men som i dag er en del 

af mit arbejde. I mellemtiden fik lederud

dannelsen mig til at se landbruget fra andre 

vinkler end "fodergangen". Også et større 

kendskab til ens personlige styrker og svag

heder gav mig en øjenåbner, for ikke at tage 

den "kendte" og "nemme" vej men i stedet 

springe ud i det "ukendte" og mere udfor

drende og udviklende. Sidst i uddannelsen 

kom jeg i tvivl om det var et arbejde som 

kvægbrugsleder jeg ville. Så da der pludse

lig dukkede et stillingsopslag op som Sales 

Trainee i DLG slog jeg til. Jeg var så heldig 

at blive inviteret til jobsamtale på Axelborg. 

Inden samtalen skulle jeg gennem en per

sontest og en færdighedstest, udfordrende 

nok til at give svedige håndflader. Heldigvis 

gik jobsamtalen rigtig godt og efter endnu 

en jobsamtale, fik jeg jobbet.

I dag er jeg Sales Trainee i 

"Team kvæg" i DLG Sydjyl

land. Et rigtig spændende 

job hvor jeg dagligt får brugt 

min kvægfaglige baggrund 

og får bygget endnu mere 

på.

Trainee-forløbet er en to

årig uddannelse (med fuld 

løn) i DLG, hvor man kom

mer rundt i detailområdet og 

løbende bliver introduceret 

til nye produktgrupper, pro

cesser og værktøjer. For

løbet består hovedsageligt af on-the-job- 

træning og relevante kurser undervejs. Jeg 

fungerer reelt som alle andre sælgere, dog 

med færre kunder så jeg løbende opbyg

ger viden og færdigheder i forbindelse med 

salgsarbejdet og det tekniske/administrati- 

ve. Efter de to år skifter man "forhåbentlig" 

titel til produktkonsulent (ellers afskediges 

man).

Allerede efter halvanden måned fik jeg til

delt en snes kunder/kundeemner, som er 

mit ansvar. Løbende som mine salgskompe

tencer vokser, får jeg tildelt et større kun

deansvar. Der har indtil videre været rigtig 

meget at sætte sig ind i. Ikke kun udadtil, 

men især også internt i en stor koncern som 

DLG, men det er fedt at prøve noget andet! 

Til tider skal jeg virkelig overskride nogle 

grænser, men det lykkes og giver et skul

derklap hver gang. I disse situationer er det 

rart at have flere kollegaer som sparrings

partnere, der lige giver et trick eller to med 

på vejen.

I det daglige er det spændende at have med 

sit største interesseområde at gøre, nemlig 

kvægbrug, og så sparre med mange dygti

ge landmænd, kende deres målsætninger, 

analysere deres behov, komme med for- 

slag/produkter/løsninger og 

derefter sammen finde den 

bedste løsning for landman

den.

Alt i alt har lederuddannel

sen været en vigtig brik i 

det at få jobbet. Et job som 

ikke havde strejfet mig, før 

opslaget og muligheden var 

der. Lederuddannelsen åb

ner mange døre!

Katrinus Zijlstra
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Årets gang på Fiskbaek:

Markbruget
Året vil blive husket for, at der med vedta

gelsen af "Landbrugspakken" i februar, blev 

løsnet for de stramme kvælstofnormer, så 

afgrøderne nu kunne gødes mere optimalt. 

2016 har været et klimatisk omskifteligt år 

med varme tørre perioder i maj og septem

ber og kolde solfattige perioder først i juni 

og i juli til midt i august. Dette satte des

værre sit negative præg på især vinterbyg 

og vinterraps, som generelt skuffede i år 

også hos os.

Vækstsæsonen

Vintersæden overvintrede fint i den milde 

vinter og kom godt i gang i foråret. Efter en 

våd og kold april kom der for alvor vækst i 

afgrøderne i maj måneds varme og solrige 

vejr.

Vinterhveden kom godt i gang og så lovende 

ud, men vinterbyggen var pletvis hæmmet

af efterårets snegleangreb og den forcerede 

udvikling i maj har set i bakspejlet ikke væ

ret en fordel udbyttemæssigt.

I år har vi øget arealet med grovfoder som 

følge af et større forbrug efter mælkekvo

tens ophør. For første gang har vi etableret 

majs efter 1. slæt kløvergræs på 29 ha. Vej

ret var med os med regn efter såningen, så 

etableringen blev fin og den varme og sol

rige september sikrede os et højt udbytte 

på trods af den senere etablering. Majsen 

er markbrugets solstrålehistorie i år. Vi op

nåede et rekordstort gennemsnitsudbytte 

på 12.000 FE/ha, selvom godt halvdelen af 

majsen blev sået efter 1. slæt.

Kløvergræsmarkerne gav i år et gennem

snitligt udbytte på 8.500 Fe/ha. Udlægning 

af forsuret gylle og faste kørespor til den 

tunge trafik har gavnet kløvergræsmarker

ne
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Rapsen stod flot og havde en fin blomstring 

og skulpesætning, men en usædvanligt høj 

angrebsgrad af skadedyr og svampesyg

domme samt solfattige og kolde perioder i 

juni og juli har ikke gavnet vinterrapsen i år. 

Vinterhveden gav tilfredsstillende med et 

anslået gennemsnitsudbytte på 88 hkg i år, 

men havde uden tvivl ydet mere i en mere 

varm og solrig kernefyldningsperiode.

I år havde vi udvidet arealet noget med he

stebønner, men udbyttemæssigt kunne de 

ikke leve op til sidste års gode resultat. En 

sprøjtemist i marken afslørede vigtigheden 

af svampebehandling mod chokoladeplet i 

år i hestebønnerne. Afgrøden visnede helt 

væk uden behandling allerede først i august 

og stod grøn en måned længere i den sprøj

tede afgrøde. Hestebønnerne er blevet toa

stet og bliver fodret op i kostalden med ca. 1 

kg tørstof pr. ko pr dag.

I skrivende stund står vintersæden grøn og 

veletableret og er i år helt uden "snegleplet

ter", så der er lagt et godt grundlag for næ

ste års høst.

På maskinsiden er der ikke foretaget inve

steringer i år.

Afgrødefordeling og udbytter

*(29,1 ha før majs)

Areal, ha Udbytte/ha

Vinterhvede 64,4 88 hkg

Silomajs 53,9 12.000 FE

Kløvergræs 39,2* 8.500 FE

Vinterbyg 17,1 62 hkg

Vinterraps 22,9 35 hkg

Hestebønne 9,3 55 hkg

Vedvarende græs 18,0

Brak (MFO) 3,0

I alt 227,7

Landbrugspakken

Det var en stor glæde for landbruget, at der 

med landbrugspakkens vedtagelse i Folke

tinget blev åbnet for en mere økonomisk 

optimal gødskning af afgrøderne.

Hvad der sker underjorden er grundlaget for afgrødernes trivsel. 
Her er GF 2 ved at studere jordstrukturen.



Vi kan som erhverv være stolte af den store 

forbedring der er sket i udnyttelsen af næ

ringsstofferne i markbruget i de seneste 
20 år. Som det fremgår af figuren er udled

ningen af kvælstof fra landbruget i samme 

periode blevet halveret. Den forventede 

udvikling i de nærmeste år peger fortsat i 

nedadgående retning på trods af de nu for

højede kvælstofnormer. Dette giver et til

trængt løft til indtjeningen i landbruget på 

mellem 0 og 1.500 kr./ha afhængigt af be

driftstype og afgrødefordeling.

Den politiske behandling af landbrugspak

ken var derimod forstemmende. En så stor 

forbedring af landbrugets indtjening sam

tidig med, at den faldende kvælstofudled- 

ning fastholdes, skulle man mene var en ren 

"winwin situation" for samfundet. Men nej. 

Her var en lejlighed til at profilere sig mil

jøpolitisk. Resultatet blev som bekendt en 

ministerstorm og at landbrugspakken kun 

blev stemt igennem med et meget snævert 

flertal.

Når drænvandsanalyser i det kommende 

vinterhalvår dokumenterer, at den øgede 

kvælstofgødskning ikke kan spores i vand

miljøet går gassen forhåbentligt af den 

hårdt pumpede miljøpolitiske ballon.

Thorkild Nissen
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Årets gang på Fiskbæk:

Kvægbesætningen.
Mælkeproduktion og fodring
Tabellen herunder viser, at selv om mæl

keydelsen er faldet ved ydelseskontrol fra 

sidste år til i år, har vi alligevel leveret flere 

kg EKM/årsko til mejeri end sidste år, og vi 

har igen leveret over 12.000 kg EKM/årsko. 

Det skyldes, at vi det sidste år har leveret

en større andel af den producerede mælk til 

mejeri, og at fedtprocenten er steget. Liv

sydelse for afgåede køer er steget meget 

især på grund af de senere års ydelsesstig

ning, men også på grund af at køerne lever 

længere.

År 2014-15 2015-16
Antal årskøer 165 166

Ydelseskontrol: Kg mælk/årsko 12.847 12.244

Fedt % 3.79 4.03

Protein % 3.36 3.39

Kg EKM/årsko 12.472 12.271

Mejeri : Leveringsprocent 93 97

Fedt % 3.89 4.18

Kg EKM/årsko 11.766 12.036

Livsydeise: Antal malkeår pr. ko 2.4 2.6

Livsydelse pr. ko (kg EKM) 26.652 31.411

Stigningen i fedtprocenten skyldes, at vi det 

seneste år har kunnet bevare en høj grov

foderandel i vores foderration selv om maj

sensilagen fra 2015 var tungt fordøjelig. Vi 

har typisk fodret med 9 kg tørstof i majsen

silage og 6.0 kg tørstof i græsensilage pr. 
ko, så ud over at der har været mange cel

levægge i foderrationen, har vi også haft en 

høj foderudnyttelse og en forholdsvis billig 

fodring.

Reproduktion, dødelighed, kønssor
teret sæd og kødkvægssæd

Det går godt med reproduktionen takket 

være staldpersonalets konsekvente bruns

tobservation. Vi er pt. kredsmester i repro

duktion ved køerne med en reproduktions-

effektivitet på 0.38, og ved kvierne er vi på 

tredjepladsen med en reproduktionseffek

tivitet på 0.45. Kviernes kælvningsalder er 

23.7 måneder. Vi har valgt at vente med at 

inseminere køerne op til 90 dage efter kælv

ning ud fra en vurdering af hver enkelt ko, 
hvor vi bl.a. ser på koens ydelse ved sidste 

afgoldning. Det har betydet, at vores star

tinseminering (antal dage fra kælvning til 

inseminering) er steget fra 47 til 70 dage. 

Dette er ikke et problem, da vores repro

duktion er god.

Dødeligheden det sidste år for køerne har 

været 4.2 % og for kalvene har den været 

2.8 %. Dødfødte kalve har ligget på 2.9 %. 

Vi bruger kønssorteret sæd til den avls-
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mæssigt bedste halvdel af vores kvier for at 

få kviekalve efter alle disse kvier, så vi får 

større avlsfremgang.

Vores gode reproduktion, lave dødelig

hed og anvendelse af kønssorteret sæd er 

en farlig cocktail (men et luksusproblem), 

da det fremadrettet vil give et overskud af 

kvier, og vi skal gå ned i antal kvier, når vi 

øger antallet af køer ud over de 160 køer, 

som vi har miljøgodkendelse til. Derfor er 

vi begyndt at inseminere de dårligste køer 

med kødkvægssæd, og en beregning viser, 

at vi kan bruge kødkvægssæd til 50 pct. af 

køerne og så stadig have Holsteinkvier nok 

til en fornuftig udskiftning. Vi vil nok vente 

lidt med at gå så højt op i anvendelsen af 

kødkvægssæd. Pt. har vi 143 kvier, så vi er

i gang med at nedbringe antal opdræt, hvil

ket i sidste ende også vil gavne økonomien.

Yversundhed

Celletallet har det seneste år svinget mel

lem 200.000 og 260.000, hvilket vi synes er 

for højt. Derfor er vi fra 1. august begyndt 

konsekvent at tage kirtelprøver af køer, som 

er positive ved CMT-test ved afgoldning. 

Det har resulteret i, at vi pt. goldbehand

ler småt? halvdelen af køerne med antibi

otika. Alle køer bliver klovbeskåret i vores 

klovbeskæringsboks ved afgoldning, og ved 

samme lejlighed gives antibiotika til be

handlingskrævende køer, og alle køer pat- 

teforsegles. Antibiotikabehandling og patte- 

forsegling foretages nemtog hygiejnisk, når 

koen er fikseret i klovbeskæringsboksen.



Celletallet pt. er lige under 200.000, og vi 

regner med, at det vil falde de næste må

neder.

Det kommende år

Foderrationen til de malkende køer vil igen 

komme til at indeholde over 15 kg tørstof i 

ensilage. Vi har desuden 1 kg hjemmeavle- 

de toastede hestebønner til rådighed pr. ko 

pr. dag, så vi kan spare lidt på indkøbt pro

teinfoder. Vi fortsætter med at give 0.2 kg 

mættet fedt pr. ko pr. dag, for at sikre koer

nes energioptagelse.

Det seneste år har vi kun foretaget absolut 

nødvendig vedligeholdelse. Mælkeprisen er 

nu på vej op, og den er forhåbentlig langt 

fra færdig med at stige, så vi fremover kan 

få råd til renovering af inventar og inden- 

gårds-mekanisering.

Christian Lund
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Årets gang på Fiskbæk:

Svineproduktionen.
I 2016 har der været god fremgang i både 

fare- og smågrisestalden. Vores stærke 

team af medarbejdere i stalden, har fået 

vendt en masse vigtige nøgletal til det bed
re. Året startede ud med dårlige afregnings

priser, hvilket vi har lidt under, men det er vi 

nok ikke de eneste i branchen der har gjort.

Velfærd i fare- og drægtighedsstald

I løbet af august og september måned harv! 

inddraget skolens grundforløbselever i ved

ligehold og reparationer af staldinventar. De 

har hjulpet med at sætte liggebøjler op i vo

res farestier, så vi igen kan have løsgående 

søer efter faring. Efter dette tiltag er det nu 

muligt at lukke søerne fri i stien fem dage 

efter faring. Frygten for en forhøjet patte

grisedødelighed er manet til jorden, da vo

res nøgletal viser 12,6 pct. døde pattegrise 

indtil fravænning. Vi regner dog stærkt med 

at kunne nedbringe dette tal, da vi periode

vis ligger på 9 pct. døde indtil fravænning. 

Dette bevirker, at vi nu ligger på 32,6 fra

vænnede grise pr. årsso.

Vi har de seneste par år ligget lavt i vores 

sodødelighed pga. klov- og mavesundhed 

samt en leverance af gode stærke polte. 

Tallene for det sidste år viser, at vi har ned

bragt dødeligheden yderligere, så den nu 

ligger på 8,64 pct., hvilket vi er godt tilfred

se med.

Stærke grise i klimastalden

Vi er glade for at det går godt i farestalden, 

da vi nu får grise ud i klimastalden, der i 

snit vejer 7,8 kg. Det gør det nemmere at 
få dem i gang, dog har vi en forhøjet døde

lighed på 4 pct. (i skrivende stund nedadgå

ende). Vi har haft andre fodersystemer på 

prøve, men har valgt at blive ved det eksi

sterende system.
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Nye projekter

I skrivende stund arbejdes der på at flytte 

vores karantænestald væk fra selve sohol

det. Dette gør vi pga. problemer med vi

russen fra PRRS. Når vi vaccinerer de nye 

polte spredes virussen til vores klimastalde, 

hvilket giver negative produktionsresultater 

ved vores fravænnede grise.

Staldundervisning

I foråret var der travlt med elever i stald- 

praktik, da vi havde 4 klasser på GF 2 og 

en EUX-klasse. Mængden af elever i foråret 

har gjort at vi har kunnet lave en del vedli

gehold, bl.a. fik vi malet enkelte staldafsnit. 

Her i efteråret har vi knap så mange elever 

i staldpraktik, men til gengæld en del ele

ver, der løser skoleopgaver i stalden. Projekt 

"Gok på GL" er blevet udvidet fra sidste år, 

således at det nu berører emnet svin, idet 

eleverne skal foretage forsøg og målinger 

på grisene, mens disse er i vækst.

Personale

Personalemæssigt er der også sket lidt i svi

nestalden. Charlotte Delf er ansat som an

svarlig i staldene og har to elever til at hjæl

pe sig. Canja er landbrugsassistent og ansat 

på 25 timer. Hun arbejder især med de die

givende søer og hjælper til i klimastalden. 

Thomas har været ansat siden juni 2016, 

hvor han blev færdig på 1. hovedforløb. 

Thomas arbejder mest i drægtighedsstald 

og klimastald. Derudover er Allan Hansen 

inde i stalden for, at afløse ved ferie og har 

ansvaret for klovplejen.

Charlotte Delf& Johan H. Kaack
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Årets gang på Fiskbæk:

Nye udfordringer til Naturskolen
Vi har fået mulighederne for at udvide vo

res aktiviteter i de kommende tre år med 

etablering af et skolehave projekt - Haver 

til Maver.

Haver til Maver er en landsdaekkende al

mennyttig forening, der arbejder for at 

styrke primært børn og unges engagement 

i bæredygtighed, madkultur og sundhed 

gennem dyrkning af en skolehave.

I løbet af foråret vil 20 klasser fra Sønder

borg Kommune få deres gang i skolehaven,

der skal etableres på Gråsten Landbrugs

skole. Klasserne skal følge en vækstsæson 

og således vil de selv være med til at for

berede jorden, så, luge og ikke mindst hø

ste i deres egen have. Høsten skal tilbere

des i det tilhørende udekøkken, således at 

eleverne får smag for grønsager og deres 

anvendelsesmuligheder. Det kunne f.eks. 

være hokkaidosuppe eller chili con carne. 

Skolehaven er målrettet starten af mellem

trinet, således at de starter i foråret mens



de går i fjerde klasse og så høster de efter 

sommerferien, når de er rykket op i femte 

klasse. Fra nytår har vi ansat en ny natur

vejleder, der skal stå for projektet.

Haver til Maver vil supplere naturskolens 

formidling omkring fødevarernes vej fra 

jord til bord rigtig fint. Nu kan der endda 

bygges et lag yderligere på formidlingen, da 

alt haveaffaldet selvfølgelig skal komposte- 

res. Derved har børnene mulighed for at føl

ge vejen fra jord til bord og tilbage til jorden 

igen.

På sigt vil vi gerne udbygge projektet med 

dyrehold som f.eks. høns, kaniner eller får,

da det vil give det et ekstra løft - børn og 
dyr er bare en god kombination. Det er også 

planen at inddrage naturskolens bier i sko

lehaven.

Ud over formidlingen til børn og unge, skal 

projektet også være omfattet af social in

klusion og integration via fælles haver samt 

involvering af frivillige.

Projektet er støttet af Sønderborg Kommu

ne, Friluftsrådet og foreningen Haver til Ma

ver.

Rasmus Ladekjær Nielsen, Naturskoleleder 

på Fiskbæk Naturskole



Elevforeningen 201-6
2016 går på hæld. Et fagligt udfordrende år, 

hvor der her sidst på året dog er en spirende 

optimisme at spore i flere produktionsgrene.

Ved konstitueringen af bestyrelsen i elevfor

eningen blev der rykket lidt rundt på poster

ne, efter at Esben Lauridsen valgte ikke at 

modtage genvalg til formandsposten. Jeg vil 

her, på bestyrelsens vegne, gerne takke Es

ben for i 10 år at have stået i spidsen for vo

res forening. Samtidig vil vi gerne ønske Es

ben held og lykke med posten som formand 

for skolens bestyrelse.

Det er min erfaring, at nogle medlemmer 

ikke får fornyet deres medlemskab, når der 

er gået et par år efter at de har færdiggjort 

deres uddannelse. Ofte er det blot en for

glemmelse, men det bevirker at de så ikke 

længere modtager dette flotte årsskrift.

Derfor vil jeg gerne benytte lejligheden til at 

opfordre medlemmer, især fra de yngre år

gange, til at gøre jeres gamle klassekamme

rater opmærksomme på, at det er nemt at 

blive medlem igen. Send blot en mail til for

eningens sekretær Bent på bn@gl.dk med 

dine oplysninger. Tilmelding til betalingsser

vice kan også nemt klares på elevforenin

gens fane på skolens hjemmeside.
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Til dette års elevmøde var der foredrag ved 

Jørn Buch, Haderslev. Emnet var "Churchill 

- the Bulldog". Jørn Buch fik på meget fin vis 

trukket de historiske linjer op til den fore

stående folkeafstemning om fortsat britisk 

EU-medlemskab.

På generalforsamlingen, som også blev af

holdt i forbindelse med elevmødet, blev Bent 

Nielsen og undertegnede genvalgt til elev

foreningens bestyrelse, mens Christian Lund 

genvalgtes som revisor.

Jeg vil her til sidst gerne takke alle vores år

gangsredaktører for deres store indsats med 

at samle historier fra deres klassekammera

ter. Det er jeres indsats, der gør vores års- 

skrift helt specielt. Samtidig en stor tak til 

bestyrelsen for jeres indsats gennem året.

Henning Jakobsen, formand

Ärets foredragsholder Jørn Buch 
talte om Churchill.

mailto:bn@gl.dk


Regnskab for Gråsten Elever fra d. 
1. maj 2015 til d. 30. april 2016
Resultatopgørelse

Indtægter: Beholdninger pr. 1. maj 2015

Indbetalt kontingent 145.125,00 Kontantbeholdning 200,00

Renter af indestående 102,39 Sydbank checkkonto 146.848,48

Indtægter i alt 145.227,39 Sydbank m. opsigelse 100.896,71

Investeringskonto 12.640,47

Beholdninger i alt 260.585,66

Udgifter:

Trykning af elevskrifter -67.383,75 Beholdninger pr. 30. april 2016

Porto -44.700,40 Kontantbeholdning 200,00

Gebyrer -446,00 Sydbank checkkonto 146.197,49

PBS -10.413,98 Sydbank m. opsigelse 100.975,35

Elevmøde -8.127,95 Investeringskonto 12.642,68

Honorar -10.000,00 Beholdninger! alt 260.015,52

Kontorhold -4.725,45

Udgifter i alt -145.797,53

Årets resultat -570,14 Afstemning af beholdninger

Hans Hansens mindelegat

Sydinvest Dannebrog 378 stk.

Kursværdi d. 1. maj 2016 38.143,98

Kursværdi d. 1. maj 2017 37.221,66

Beholdninger pr. 1. maj 2015 260.585,66

Årets resultat -570,14

Beholdninger pr. 30. april 2016 260.015,52

Beholdning pr. 1. maj 2015

Aktieudbytte

Beholdning pr. 30. april 2016

760,94 Regnskabet er godkendt og beholdningerne

907,20 pr. 30. april 2016 fundet tilstede.

1.668,14 Gråsten, d. 7. juni 2016

Christian A. Lund Thorkil Brusch
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Peder Damgaard:

Hilsen fra Kollund
Så er tiden igen kommet til en hilsen fra 

en forhenværende forstander. I forbindel

se med at jeg skriver denne linje, kommer 

jeg til at tænke på tidligere amtsborgme

ster Kresten Philipsen, som engang sagde til 

mig: "Der er ikke noget så forhenværende 

som en forhenværende". Det må jeg jo be

stemt give ham ret i. Der er en stor risiko 

for at være "besserwisser", så det vil jeg for

søge at undlade.

Mie og jeg må konstatere, at der også findes 

et liv uden for landbruget og landbrugssko

len. Det er nu 4 år siden vi flyttede fra GL. 

Det er chokerende, hvor hurtigt at den to

tale fornemmelse for erhvervet blegner og 

bliver til erfaringer.

Til gengæld er der andet, der fylder. Vi er 

begge aktive i forskellige borgergrupper her 

i Kollund. Her er gode naboer, og et enga

gement til at ville dette lille lokalsamfund. 

Her er godt nok ingen dagligvarebutik, men 

så må der jo findes andre alternativer som 

mødested- gerne forbundet med nogle ak

tiviteter. Det være sig ruter til vandrestier 

og senest sauna og vinterbadeklub. Ja, vi er 

med der - i det kolde gys. Desuden så har 

bonderøven 6 tdl. med græssende kreatu

rer.

Jeg er stadig ansat i den almene boligsektor. 

Nu som direktør i BoligSyd med knap 2.000 

lejeboliger, om er beliggende i 26 lokalsam

fund fordelt i Aabenraa Kommune. Nogen vil 

vide, at jeg stoppede temmelig brat i Grå

sten Andelsboligforening - men det har ef

terfølgende vist sig at være et godt skifte, 

som jeg er glad for. I min stab af ejendoms

funktionærer findes 4 tidligere landbrugs- 

elever (ud af 15), så de og mange andre er

farer, at være en eftertragtet arbejdskraft.

Selv om rammebetingelser og urimeligt lave 

priser har fået nogle til at forlade erhvervet 

ufrivilligt, så ved vi, at ingen landmænd får 

lov at gå i lediggang. Folk med overblik, ini

tiativ, virkelyst og sund fornuft er der behov 

for alle steder. Fra mit virke i en bankbe

styrelse har jeg kunnet følge nogle skæb-



ner - men heldigvis også landmænd som 

har indtjening. Lad os sammen håbe, at vi 

har set bunden, og fremgangen venter lige 

om hjørnet. Tidligere var renteniveauet et 
problem, nu er det lave priser på fødevarer, 

fordyrende krav m.v. der er udfordringen. 

Heldigvis ses der nye nicher og f.eks. glæde 

over stigende økologisk efterspørgsel. Jeg 

er stadig stålsat på, at der er behov for dyg

tige fødevareproducenter, og en dag bliver 

de igen højt værdsatte i samfundet.

Jeg tror på et økonomisk opsving, men med 

erfaringer fra bankbestyrelsen ved jeg, at 

Finanstilsynet fører et meget nidkært til

syn som betyder, at der lægges hindringer 

i vejen for et spirende opsving. Det er lige 

modsat anden politik i f.eks. EU, hvor der 

"pumpes" store pengebeløb ud for at stimu

lere vækst. Et samfund med nulrente eller 

minusrenter for indestående er sygt. Det er 

på alle måder usundt og tegn på ubalancer. 

Vort samfund agerer ikke helt som forven

tet, og slet ikke som meningsmålinger spår. 

Det så vi ved sidste folketingsvalg, ved af

stemning om Brexit og senest ved USA's 

præsidentvalg. De sidstnævnte kan ramme 

landbruget med svigtende kurs på britiske 

pund, og eventuelt mere protektionistisk

handel og/eller handelshindringer. Vi kan 

som stor eksportnation kun ønske mest mu

lig frihandel i hele verden.

Der er opbrud i verden, og vi ser det - lige 

uden for Europas fordør imod syd. De man

ge unge mænd, der forsøger at komme væk 

fra det afrikanske kontinent, jagter mulig

heder i det forjættede Europa. Desværre 

bliver mange skuffede. Vi lever i et fredeligt 

land og mon ikke, at vi stadig kan mobilise

re kræfter til at hjælpe, hvor der er behov, 

eller til at støtte nogle af dem vi allerede har 

i landet.

Efter en turbulent tid på vores gamle skole, 

er vi nu sikker på at der er en ledelse med 

holdning og erfaringer fra skolelivet. Vi øn

sker nyt forstanderpar, ansatte og bestyrel

se held og lykke med at drive en landbrugs

skole, som fortsat i mange år kan uddanne 

til et af Danmarks vigtige erhverv. Tak til de 

mange bærende kræfter, der har sikret ele

verne et godt og lærerigt ophold på trods af 

perioderi usikkerhed.

Nu er skolen godt på vej imod de 100 år - 

lad det lykkes i 2024.

Glædelig Jul og Godt Nytår til alle.

Mie og Peder Damgaard
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Elevliste 2016
Grundforløb 1 2016

Fornavn Efternavn Adresse
H. Martin J. Andersen Mandbjergvej 3 6520 Toftlund
Kevin Boulund Bech Dyssevænget 43, Guderup 6430 Nordborg
Mathias Birkelund Mølbyvej 10, Selskær 6560 Sommersted
Sebastian Boysen Rugmarksvej 12, Skrydstrup 6500 Vojens
Mathias Kazimirzak Brink Strandelhjørn Bygade 14 6500 Vojens
Kasper Lykke Christensen Bojskovvej 24 6400 Sønderborg
Rasmus Simony Christensen Højløkke 86 6310 Broager
Bastian Willert Christiansen Kegnæsvej 20, Lysabild 6470 Sydals
Ida Festersen Vestermøllevej 6, Pøl 6430 Nordborg
René Sthen Dalsgaard Frederiksen Bjerningrødvej 3 6100 Haderslev
Benjamin Ølgaard Hansen Møllevej 8, Nybøl 6400 Sønderborg
Emil Schmidt Hansen Mejerivej 9, Maugstrup 6500 Vojens
PerSchjerning Jessen Bøgevej 13, Adsbøl 6300 Gråsten
Emil Jordt Ribelandevej 72, Sølsted 6270 Tønder
Jonas Hugo Mølgaard Juhl Violvej 8, Nustrup 6500 Vojens
Jesper Hjarnø Jørgensen Stensgårdvej 1, Stensgård 6470 Sydals
Morten Dinsen Jørgensen Vejstruprødvej 28 6093 Sjølund
Lukas Viborg Renzius Kristoffersen Sofievej 12 4200 Slagelse
Kevin Larsen Østerballe 18, Skeide 6310 Broager
Carina Christensen Lorenzen Elstrup Nederby 14 6430 Nordborg
Andreas Bach Maarup Skovbyvej 20 6470 Sydals
Alex Østergaard Nissen Violvej 2 6520 Toftlund



Fornavn Efternavn Adresse
Lasse Bengtsen Otte Torntvedvej 2, Fole 6510 Gram
Ole Pedersen Abildvej 2 A, Sølsted 6270 Tønder
Ruben Holm Petersen Vibevej 9, Varnæs 6200 Aabenraa
Trine Førby Petz Rugløkke 34, Kirkeby 6430 Nordborg
Jacob Schmidt Sølvagervej 6, Ørsted 6560 Sommersted
Anna Balika Kristensen Sørensen Bogensøvej 118 5380 Dalby
Marcus Lumby Sørensen Vestermarksvej 7, Frørup 6070 Christiansfeld
Charly Overmark Sörnsen Krusåvej 8 6300 Gråsten
Jannick Thomsen Mågevej 7, Hjordkær 6230 Rødekro
Nicolai Have Thomsen Lunderup Markvej 14, Lunderup 6230 Rødekro
Katrine Wolff Trolle Lænkebjergvej 6 6100 Haderslev
Emil H. Wilkens Stenagervej 5 6240 Løgumkloster

Grundforløb 2 januar 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Søren Vest Andersson Hovedgade 39 7190 Billund
Simon Damhøj Andresen Adelvej 18 6500 Vojens
Morten Bang Ørsbjerg Skovvej 4 5560 Aarup
Martin Komischke Brodersen Alsgade 63 C 6400 Sønderborg
Melanie Buitenhuis Sdr. Vollum 11 6261 Bredebro
Mie Nørregaard Christensen Skolevej 11, Havnbjerg 6430 Nordborg
Jesper Eichner Slipskoven 25 6340 Kruså
Martin Høker Eriksen Skovby Nederst 4 5985 Søby Ærø
Jens Ole Grau Forum Vojumvej 16 6070 Christiansfeld
Leve Gniosdorz <Udrejst> 1 ukendt nr
Robin Hartmann Højtoft 15 6230 Rødekro
Mathias Kongsted Haugaard Nr. Vilstrup Bygade 47 6100 Haderslev
Claus Jacob Hissel Hellinghøjvej 5 6200 Aabenraa
Niels Peter Broksø Iversen Åstorpvej 78 6070 Christiansfeld
Gustav Bondi Jakobsen Ribe-Vejle Landevej 111, 

Thorsted
6622 Bække

Hjalte Schmidt Jefsen Holballe 5 6470 Sydals
Ebbe Walz Jensen Teltkrovej 1, Draved 6240 Løgumkloster
Jacob Jensen Engvej 7 6560 Sommersted
Christian Rohde Juhl Uldalsvej 18 6500 Vojens
Kenneth Balle Juhl Vedelsgade 89,st 7100 Vejle
Mads Ellegaard Juhl Bæk Bygade 7, Bæk 6500 Vojens
Mads Ekelund Kalkerup Nybrovej 1, st 6230 Rødekro
Nadja Lykke Kragh Persillegade 13, Kastrup 6510 Gram
Søren Holm Laasholdt Hesselbjergvej 3 6230 Rødekro
Mike Nørrelykke Larsen GI. Broagervej 10 6400 Sønderborg
Jakob Flindt Lehmann Bovrupvej 9 6300 Gråsten
Jonas Leth-Pedersen Frømajvej 5 6630 Rødding
Lars Peter Lorenzen Højvang 14 6230 Rødekro
Morten Svarre Heitmann Lund Emmerlevvej 39, Emmerlev 6280 Højer



Fornavn Efternavn Adresse
Katrine Svane Lyhne Engvej 27 6320 Egernsund
Lars Mashoff.Køgelbø Kraftmosevej 8 6500 Vojens
Jacob Staugaard Matthiesen Simmerstedvej 212 6100 Haderslev
Nicolaj Oldrup Mikkelsen Skolegade 21 6230 Rødekro
Robert Nørkær Mikkelsen Hulvej 3 6500 Vojens
Erik Toftkær Muurmann Abkær Skolevej 5 6500 Vojens
Laura Nissen Mommarkvej 278 A, Tandslet 6470 Sydals
Lasse Pedersen Burrevej 5 6360 Tinglev
Peter Christian Wortmann Petersen Damhusvej 5, Vennemose 6270 Tønder
Steffan Sjørslev Petersen Sandmarken 5, Nybøl 6400 Sønderborg
Tobias Nicolai Ravn Møllevej 15 6500 Vojens
Anders Lauesen Refshauge Hovslundvej 24, Hoptrup 6100 Haderslev
Mads Holm Rosenlund Hedevej 6 6500 Vojens
Hanna Rozema Lillebjergvej 3 6534 Agerskov
Rasmus Schmidt GI Bane 10, 0 Løgum Mark 6230 Rødekro
Stefanie Schnuchel Engvej 2 6320 Egernsund
Arne Andreas Yde Skau Ørby 20 6100 Haderslev
Emil Wittenkamp Skøtt Kærtoft 13, Vonsbæk 6100 Haderslev
Simon Schultz Svendsen Horsbygvej 7 6534 Agerskov
Hannah Sörensen Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Jonas Andresen Toft Ravsted Skolegade 25 6372 Bylderup-Bov
Jens Arne Wind Vestergårdsvej 4 6520 Toftlund
MaltheToft Winther Herregårdsgyden 15, Vilstrup 6100 Haderslev
Mette Witte Konkel 25 a 6300 Gråsten



Grundforløb 2 august 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Kristian Busch Andersen Tornhøj 22, Hugget 5400 Bogense
Rasmus Stenbæk Andersen Dalbo 42 7200 Grindsted
Morten Eskildsen Bjerndrupvej 17 6240 Løgumkloster
Joakim Delf Hansen Fiskbækvej 23 6300 Gråsten
Linette Sjøgren Hansen Møllegade 4, Døstrup 6780 Skærbæk
Rune Nylander Ibsen Tværby 11 5970 Ærøskøbing
Jakob Degn Iversen
Sebastian Albeck Jonas Voldgade 19 A, Himmark 6430 Nordborg
Jesper Olson Niemann Elmevej 28,st mf 6520 Toftlund
Per Hellesøe Paulsen Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Philip Rossen Simonsen Hærvejen 128, Nybøl 6230 Rødekro
lan Strømsborg Emmerlevvej 1 6280 Højer



EUX GF1 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Jacob Andresen Farverhus 71 6200 Aabenraa
Naja Bock Fyrtårnsvej 4 6320 Egernsund
Simon Egede Christensen Bøg holmvej 2 6200 Aabenraa
Tobias Juhl Ehmsen Hovslundvej 30, Hovslund By 6230 Rødekro
Carina Bente Hansen Højrup Landevej 27 6070 Christiansfeld
Kristian Haahr Hansen J P Jensens Vej 27 7200 Grindsted
Emil Have Hansen.
Jacob Emil Højsgaard Jacobsen Tjørnevænget 3, Stepping 6070 Christiansfeld
Mathias Schlüter Jepsen Uge Bygade 25, Uge 6360 Tinglev
Nicklas Kousgaard Jørgensen Bispevænget 7, Nybøl 6400 Sønderborg
Jes Mathæus Krag Skovby Bygade 15 6200 Aabenraa
Karina Holst Madsen Jomfrustien 24,1 tv 6100 Haderslev
Simon Lildholdt Madsen Barsøvej 1, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa
Albert Erland Nielsen Tornumgårdsvej 8 6660 Lintrup
Rasmus Juhler Søndergaard Nissen Jormorvej 4, Stevelt 6100 Haderslev
Louise Sjørup Petersen Bodumvej 170, Bodum 6200 Aabenraa
Jacob Rønnow Søvejen 9, Vedbøl 6500 Vojens
Rikke Skade Øbening Kirkevej 3 6230 Rødekro
Kia Nør Sørensen Tørsbølgade 27, Tørsbøl 6300 Gråsten
Ruud Gerardus Henricus van Maanen Præsteskovvej 1, Fole 6510 Gram
Laura Vind-Hansen Gottorpvej 13, Dybbøl 6400 Sønderborg



EUX GF2 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Lean Høj Andersen Jørgensgaardvej 39, Østermark 6240 Løgumkloster
Jannick Schmidt Andresen Klystervej 7, Jejsing 6270 Tønder
Søren Schmidt Beyer Potterhusvej 17, Kliplev 6200 Aabenraa
Matis Holger Løve Christensen Strandelhjørnvej 4, Rugbjerg Mrk 6230 Rødekro
Maria Nyrup Frandsen Tråsbøl Vestermark 4, Tråsbøl 6200 Aabenraa
Mathias Højsgaard Frandsen Langforte 32 6070 Christiansfeld
Mikkel Callesen Hansen Stagebjergparken 5 6051 Almind
Esben Christ Hjort Storgaden 100 6052 Viuf
Andreas Damgaard Iversen Asserballe St. 23 6440 Augustenborg
Jan-Ole Jürgensen Foverupvej 2, Klovtoft 6230 Rødekro
Martin Skov Jørgensen Hjerndrupvej 81, Hjerndrup 6070 Christiansfeld
Emma Friis Lauritsen Kobbelgårdsvej 131, Ullerup 7000 Fredericia
Lennart Martensen Stormsgårdevej 56 6372 Bylderup-Bov
Ditlev Mølkjær-Jørgensen Spangsmosevej 35, Broballe 6430 Nordborg
Camilla Brøndahl Møller Kanalvej 5, Østerholm 6430 Nordborg
Sophie. Nieke,
Denine Nissen Grønnebækvej 6, Hovslund By 6230 Rødekro
Oliver Bergholdt Pedersen Dyssebakken 16 6500 Vojens
Anne Sophie Høeg Petersen Bækken 13 6300 Gråsten
Oliver Oksen Vanner Strelbjergvej 18, Østerholm 6430 Nordborg
Marcin Sylvester Wedderkopp Røllum Bygade 54, Røllum 6200 Aabenraa
Jesper Wildenschild Buskmosevej 27, Rinkenæs 6300 Gråsten



1. hovedforløb 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Jonas Bjørn Al by Jernbanegade 45 A 6580 Vamdrup
Martin Meyerdahl. Andersen
Cille Bonde Andreasen Sundgade 17,st th 6320 Egernsund
Morten Peter Gaardsted Asmussen Slivsø 1, Hoptrup 6100 Haderslev
Mathias Hedeager Bahr Hjarup Byvej 20, Hjarup 6580 Vamdrup
Kjeld Barsingerhorn Solderupvej 16, Hostrup 6270 Tønder
Claus Berg Harken 15, Simmersted 6500 Vojens
Emillia Blank-Bertelsen Vestermarken 10, Stevning 6430 Nordborg
Jesper Hattig Bonefeld Lebølvej 35, Lebøl 6470 Sydals
CasperJuhl Christensen Hoptrup Hovedgade 71 6100 Haderslev
Jannick Christensen Hyndingvej 5 6372 Bylderup-Bov
Mads Christensen Sønderborgvej 170 A, Tumbøl 6200 Aabenraa
Mads Christensen Buskmosevej 37, Kværs 6300 Gråsten
Sebastian Christiansen Tøndervej 139,2,-4 6200 Aabenraa
Daniel Fliege Ebsen Søndervang 8 6520 Toftlund
Morten Thrane Ferslev Mejsevej 3 6240 Løgumkloster
Ida Beck Frederiksen Sr Randsigvej 35, Orten 6800 Varde
Jesper Autzen Grøn Landevejen 9, Døstrup 6780 Skærbæk
Jan Kalstrup Hansen Kystvej 2, Ballum 6261 Bredebro
Jeppe Kobbelgård Hansen Midtkobbel 1, Kegnæs 6470 Sydals
Martin Hjerrild Hansen Hjørnegårdsvej 1 A, St Karleby 4070 Kirke Hyllinge
Rasmus Bonde Hell Søderupvej 20, Søderup 6230 Rødekro
André Franck Hjortshøj Havevej 18 6091 Bjert
Kasper Holm Skipperkobbel 28 6510 Gram
Henrik Strøh Huusmann Hannevangvej 40 6852 Billum
Christian Thornhal Jacobsen Søndergade 9, Hundslev 6440 Augustenborg
Mathias Vangsgaard Jensen Folevej 21, Fole 6510 Gram
Peter Andreas Jessen Østerbyvej 19, SdrOkholm 6270 Tønder
Marie Kessler Johannsen Kristiansmindevej 4 6330 Padborg
Andreas Johnsen Runevænget 24, Guderup 6430 Nordborg
Mads Mørk Juhl Skudstrup Markvej 6 6630 Rødding
Mads Jørgensen Bøgholmvej 8, Felsted 6200 Aabenraa
Keven Vibholm Kjeldsen
Rasmus Jacobi Klausen Øster Bregninge 18 5970 Ærøskøbing
Daniel Boisen Krogh
Nicolai Løyche Bonde Lambertsen Elmegade 22 6740 Bramming
Kristoffer Balling Langhoff
Patrick Lund Lind Karensgårdvej 6, Kravlund 6360 Tinglev
Jeppe Dejgaard Lundby Skotvej 3, Ørsted 6560 Sommersted
Søren Høiring Lønborg Nørrehedevej 17, Østerby 6280 Højer
Esben Bruhn Matzen Kværnholtvej 7 6372 Bylderup-Bov
Jonas Rasmussen Meyer Nederballevej 3, Øster Terp 6240 Løgumkloster
Marinus Thomsen Møller Borg 15 6261 Bredebro
Thomas Degn Mørk-Jensen Højtoften 13, Felsted 6200 Aabenraa
Cecilie Lausen Nielsen Bygaden 43, Asserballe 6440 Augustenborg

60



Fornavn Efternavn Adresse
Patrick Olson Niemann Engvej 1 6520 Toftlund
Anders Nissen Steveltvej 53 6100 Haderslev
Rita Christine Schäfer Nissen Bøgevej 17, Bedsted 6240 Løgumkloster
Thomas Ohls Nr. Hostrupvej 29,st th 6230 Rødekro
Nikolaj Reinhold Olsen.
Christoffer A. Bergmann Orbesen Over Jerstalvej 222, Rangstrup 6534 Agerskov
Camilla Rahr Pedersen Ved Dammen 1 6240 Løgumkloster
Nicolai Kasperek Pedersen Vestagervej 13, Gammelskov 6541 Bevtoft
Carsten Bork Petersen Kværnholtvej 19 6372 Bylderup-Bov
Lasse Lemvig Petersen Bakkegården 14, Rinkenæs 6300 Gråsten
Malthe Laue Petersen Bygaden 4, Asserballe 6440 Augustenborg
Morten Petersen Bredevej 64, Seest 6000 Kolding
Christian Guldager Petz Friskjærvej 16, Rurup 6520 Toftlund
Jeppe Ulvsbjerg Rasmussen Ulvsbjergvej 12, Svenstrup 5500 Middelfart
Mathias Lentz Rasmussen Søndenbro 6, Søndenbro 5935 Bagenkop
Jakob Lauesen Refshauge Hovslundvej 24, Hoptrup 6100 Haderslev
Thomas Krogh Rossen Kausager 6, Varnæs 6200 Aabenraa
Jakob Rossen Simonsen Hærvejen 128, Nybøl 6230 Rødekro
Nicolaj Grodon Thomsen Kisbækvej 1, Kisbæk 6240 Løgumkloster
Julie Thuesen Tøndervej 6 6520 Toftlund
Martin Jes Todsen Assenholmvej 13, Søgaard 6200 Aabenraa
Michael Tychsen Neder Jerstalvej 29 6541 Bevtoft
Per van Puijenbroek Visbjergvej 13, Landeby 6240 Løgumkloster
Anders Schmidt Weber Selskærvej 2, Selskær 6560 Sommersted
Jacob Aarhus Wildenschild
Rasmus Loff Ostergaard Rosenvej 61, Ullerup 6400 Sønderborg
Thea Schmidt Aaes Skriverløkken 9,2 th 6400 Sønderborg
Mathias Bolvig Aamand Ringtvedvej 8, Ringtved 6500 Vojens
Morten Aarhus Fårebjergvej 1, Ravning 6760 Ribe
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Studenterforløb 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Christine Fly Christensen
Henning Bonde Christiansen
Kristian From-Eriksen
Laura Gravlund Hansen
Steffen Holm
Jacob Lymann Iversen
Simon Kirkegaard
Martin Mans
Rikke Ries Masannek
MadsSchow Mikkelsen
AnnaThestrup Mortensen
Diana Ahlstrøm Nielsen
Camilla Bisgaard Nomanni

Brunbjergparken 99, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa
Kegnæsgård 4, Skovby 6470 Sydals
Sdr Hostr Østergade 40 6200 Aabenraa
Slettegårdsvejen 2, Poulsker 3730 Nexø
Skipperkobbel 28 6510 Gram
Hedevangvej 2, Biltoft 6800 Varde
Egelykkevej 5, Nordenskov 6800 Varde
Hesteløkken 4, Øster Gejl 6340 Kruså
Nørrebækvej 15, Bajstrup 6360 Tinglev
Klintebyvejen 4, Ibsker 3730 Nexø
Østergade 6 C, Felsted 6200 Aabenraa
Sdr. Højrupvejen 94 A, Ore 5750 Ringe
Løjt Storegade 6 C, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa





2. hovedforløb 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Lars Andersen Nørre Alle 18, Stepping 6070 Christiansfeld
Leo Andersen Hellevadvej 5, Gravlund 6240 Løgumkloster
Nicolai Høj Andersen Jørgensgaardvej 39, Østermark 6240 Løgumkloster
Louise Boldt Asmussen NisThuesensvej 15, Aller 6070 Christiansfeld
Mads Sibelius Asmussen Skyttevej 17 6510 Gram
Hans Peter Staugaard Bertram Snogbæk Nederby 26 6400 Sønderborg
Mette Skov Bladt Dyndved Gade 11 6430 Nordborg
Dennis Hindkjaer Bosack Ribe Landevej 60,1 6100 Haderslev
Thorbjørn Boss Køllergårdsvej 3, Aarsballe 3700 Rønne
Mathias Boysen Rugmarksvej 12, Skrydstrup 6500 Vojens
Mikkel Sørensen Boysen Poldevej 6, Sølsted 6270 Tønder
Nicolai Dahlmand Bramsen Vyffs Vej 24, Vonsild 6000 Kolding
Mikkel Brink Friskjærvej 2 6535 Branderup J
Pernille Danefeldt Broghammer Vesterballe 1, Brandsbøl 6430 Nordborg
Thomas Fernow Bruun Tunnelvej 6 6392 Bolderslev
Toke Hesselberg Bruun Tovskovvej 73, Oksenvad 6560 Sommersted
Alexander Petz Christensen Blansskov 20 6400 Sønderborg
Dennis Larsen Christensen Stevning Gade 7 6430 Nordborg
Jesper Beck Christensen Bakkegårdsvej 5, Kokær 6070 Christiansfeld
Kevin Broni Christensen Kliplev Nygade 7,1 tv, Kliplev 6200 Aabenraa
Jakob Ehlert Christiansen Lemmosevej 3, Tohede 6240 Løgumkloster
Christian Degn Clausen Søndergade 42 6261 Bredebro
Stefanie Hanquist Erichsen Bajstrupvej 12, Bjerndrup 6200 Aabenraa
Morten Fenn-Hansen Amtsvejen 43, Nybøl 6400 Sønderborg
Rasmus Schelde Frederiksen Sommerlyst 1 6630 Rødding
Tobias Hviid Friis Barsmark Bygade 105 6200 Aabenraa
Katrine Kammersgaard Gregersen Frøslevvej 28,1 6330 Padborg
Andreas Hansen Skovs-Højrup-Vej 115, Skovs Højrup 5270 Odense N
Theis Kokholm Hansen Havstedvej 2,st, Ravsted 6372 Bylderup-Bov
Andreas Hommelhoff Haderslevvej 29, Maugstrup 6500 Vojens
Mikkel Hybschmann Ved Åen 5, Møgeltønder 6270 Tønder
Mark Jacobsen Vestermark 16, Kegnæs 6470 Sydals
Lasse Emil Almind Jensen Skovgade 36 6320 Egernsund
Martin Johannsen Dambækvej 16, Sofiedal 6360 Tinglev
Lasse Holm Johnsen Nr. Hostrup Bygade 9 6230 Rødekro
Henrik Skytt Juhl Sommerstedvej 16, Kastvrå 6560 Sommersted
Morten Balle Juhl Nørregade 83,2 tv 6700 Esbjerg
Mathias Struck Jürgensen Blomsterlyst 3, Købingsmark 6430 Nordborg
Jens Jørgensen Nybølvej 10, Hjordkær 6230 Rødekro
Kasper Nielsen Kistrup Lundtoftvej 11, Kværs 6300 Gråsten
Trine Nehlsen Kjær Kærvej 2 6560 Sommersted
Torben Heima Knudsen Sønderby vej 1, Lerte 6560 Sommersted
Emilie Rosager Larsen Julianehåbvej 9, Kravlund Mark 6360 Tinglev
Christian Lildholdt Madsen Barsøvej 1, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa



Fornavn Efternavn Adresse
Philip. Martensen.
Camilla Svendsen Matzen Granvej 11, Hviding 6760 Ribe
Kasper Møller Åbenråvej 150, Uge 6360 Tinglev
Mads Møller
Peter Møller Fausbølvej 10 6360 Tinglev
Kevin Andersen Nielsen Mommarkvej 255, Tandslet 6470 Sydals
Peter Christian Nielsen Egevej 11, Abild 6270 Tønder
Simon Bjerg Nielsen Storegade 25,1 tv 6100 Haderslev
Jacob Nissen Tirslundvej 10, Tirslund 6541 Bevtoft
Jacob Palmholt Vindrosen 10, Skovby 6470 Sydals
Hans Christian Petersen Svennesmølle 26, Mommark 6470 Sydals
Mads Petersen Nørrehedevej 6, Østerby 6280 Højer
Sanne Petersen Kirkebjergvej 22, Åbøl 6520 Toftlund
Simon Petersen Nørrehedevej 6, Østerby 6280 Højer
Michael Koch Plotnikof Jens Jessensvej 12, Møgeltønder 6270 Tønder
Louise B. Riggeisen Søndergade 18 a 6261 Bredebro
Sine Riggeisen Sandbjergvej 18, Klingbjerg 6430 Nordborg
Teun Rozema Østergade 48,st 6520 Toftlund
Niels Hansen Schmidt Skolevænget 19 A,1,-25 6200 Aabenraa
Ann Elisabeth Schrøder Kirkegade 6 6310 Broager
Jørgen Finnemann Schultz Kær Møllevej 137 6094 Hejis
Henrik Larsen Skov-Hansen Jørgensgaardvej 32, Østermark 6240 Løgumkloster
Michael Deichgraeber Steffensen Gammelskovvej 14, Hyrup 6534 Agerskov
Alex Peter Sørensen Gravlundvej 2, Øster Terp 6240 Løgumkloster
Niels Peter Bruun Sørensen Holmevej 20, Holme 6240 Løgumkloster
Mathias Knudsen Thede Vorupørvej 252, Hundborg 7700 Thisted
Simon Schou Warming Byagervej 41 4030 Tune
Dennis Witte Konkel 25 A 6300 Gråsten
Jacob Laustsen Woldemar Thomashusvej 12, Bjerning 6100 Haderslev

6 S



Produktionsleder 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Dennis Erslev Holt Andersen Tværvej 4 6300 Gråsten
Frank Andresen Olof Palmes Alle 42 B,st,-4 8200 Århus N
Mikael Berg Blåkrogvej 1, Varnæs 6200 Aabenraa
Henrik Bertelsen Hesselbjergvej 4, Genner 6230 Rødekro
Jakob Jens Pfuhl Bladt Nørre Landevej 44, Kegnæs 6470 Sydals
Christian George McRobie Blæsbjerg Kildevej 9 7490 Aulum
Christian Boll Smedegade 26 A, Roost 6535 Branderup J
Christian Elholm Bonde Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Niels-Ole Buck Steffensmindevej 2, Alstrup 4840 Nørre Alslev
Sharon Buitenhuis Vestergade 38,1 6230 Rødekro
Malene Byllemos Skærveagervej 10, Himmark Mark 6430 Nordborg
Peter Ullgren Carstensen Skjoldagerbyvej 1 6510 Gram
Nicolai Jørgensen Daabeck Bojskovvej 14 6400 Sønderborg
Klaus Paulsen Fischer Favstrupvej 61 A 6070 Christiansfeld



Fornavn Efternavn Adresse
Marianne Fogh Vestervej 7, Havnbjerg 6430 Nordborg
Line Faust Friis Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Tommy Emil Funder Sundgade 17,st th 6320 Egernsund
Nicklas Zimmer Gustafsson ChrBachsvej 15, Asserballeskov 6440 Augustenborg
René Lund Hansen Tulipanvej 4, Bedsted 6240 Løgumkloster
Jacob Hollender Askgårdsvej 3 A, Ask 8340 Malling
Christina Jakobsen Jensen Syrenvej 1, Kliplev 6200 Aabenraa
Lonna Jensen Branderupvej 25 6534 Agerskov
Jens Paysen Johnsen Slagtergade 38,st 6100 Haderslev
Chris Hellesø Jørgensen Pøl Nørregade 29 6430 Nordborg
Jennifer Bæk Jørgensen Skovsbjergvej 5, Stenderup 6520 Toftlund
Jesper Paulsen Kohis Fregatten 4,1 tv 6400 Sønderborg
lan Yoeri Langedijk Kulkærvej 4, Rens 6372 Bylderup-Bov
Mikael Flindt Lehmann Bovrupvej 9 6300 Gråsten
Michael Bossen Linnet Hvidstrengvej 2, Daler 6280 Højer
Jakob Karsten Brodersen Mikkelsen Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Rasmus Mikkelsen Vinkelvej 3, Ellum 6240 Løgumkloster
Jeanette Torp
Jakob Vaaben Nielsen Skovbyvej 3, Langbjerg 6230 Rødekro
Jakob Nissen Lillebjergvej 4, Rangstrup 6534 Agerskov
Lars Nissen Gyden 30, Fynshav 6440 Augustenborg
Torben Nissen Nystadvej 30, Bylderup 6372 Bylderup-Bov
Kevin Søndergaard Olesen Sebbelundvej 23, Egen 6430 Nordborg
Niels Jørgen Bæk Paulsen GI. Broagervej 9 A, Nybøl 6400 Sønderborg
Britt Nansen Petersen Lusigvej 5, Broballe 6430 Nordborg
Frederik Michael Petersen Blansgårdsmark 2 6400 Sønderborg
Katrine Reichwald Over Blåkrog 6, Varnæs 6200 Aabenraa
Jan Petersen Schulz Torntvedvej 3, Fole 6510 Gram
Jesper Skøtt-Petersen
Jens Kristian Styrbæk Nystadvej 1 E, Bylderup 6372 Bylderup-Bov
Anna Tølbøl Bremer Sørensen Pøl Nørregade 29 6430 Nordborg
Jan van der Meer Skærbækvej 27, Arrild 6520 Toftlund
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Agrarøkonom forår 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Søren Hell Andersen Sønderlykkevej 2, Alslevvrå 6240 Løgumkloster
Peter Lykou Clausen Harres 54 6261 Bredebro
Ditte Grotum Frost Sundvænget 16, Dybbøl 6400 Sønderborg
Claus Hansen Ved Banen 18 6240 Løgumkloster
Henning Bonde Hell Hærvejen 130, Nybøl 6230 Rødekro
Christoph Hommelhoff Haderslevvej 29, Maugstrup 6500 Vojens
Anders Lausten twang Gyden 7, Fynshav 6440 Augustenborg
Selma Arnholm Jensen Nydamvej 24, Øster Sottrup 6400 Sønderborg
Christian Peter Korsholm Jeppesen Nørremark 9, Kær 6400 Sønderborg
Lone Jepsen.
Hans Peter Jespersen Strandelhjørnvej 2, Rangstrup 6534 Agerskov
Nicki Enemark Kristensen Hægersgade 8 6100 Haderslev
Steffen Petersen Krog Højmarken 42 6310 Broager
Michele Trip Lassen Holmsgårdvej 1, Lindeballe 7321 Gadbjerg
Anna Pontoppidan Lyngborg Alsgade 77,1 6400 Sønderborg
Lars Schwartz Madsen Krusåvej 9, Rinkenæs 6300 Gråsten
Louise Hess Grønne Madsen Agerhøjvej 8, Holm 6430 Nordborg
Jens Brandt Nissen Nr Ønlevvej 8, Nr Ønlev 6230 Rødekro
Tanja Hasling Port Strandelhjørnvej 2, Rangstrup 6534 Agerskov
Stefanie Jacqueline Refstrup Sønderlykkevej 2, Alslevvrå 6240 Løgumkloster
Kristian Østergaard Rosenlund Mellemgade 1 C 6240 Løgumkloster
Johan Schrøder Mårbækvej 6, Øster Terp 6240 Løgumkloster
Anders Friis Sørensen Almstrupvej 62, Almstrup 6360 Tinglev
Katrinus Egbert Zijlstra Hedevej 2, Nustrup Mark 6500 Vojens



Agrarøkonom efterår 2016

Fornavn Efternavn Adresse
Dennis Erslev Holt Andersen Tværvej 4 6300 Gråsten
Mikael Berg Blåkrogvej 1, Varnæs 6200 Aabenraa
Peter Ullgren Carstensen Skjoldagerbyvej 1 6510 Gram
Line Faust Friis Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Tommy Emil Funder Sundgade 17,st th 6320 Egernsund
René Lund Hansen Tulipanvej 4, Bedsted 6240 Løgumkloster
Henrik Skov Knudsen Valmuevej 3 A, Bedsted 6240 Løgumkloster
Jesper Paulsen Kohis Fregatten 4,1 tv 6400 Sønderborg
Jakob Karsten Brodersen Mikkelsen Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Britt Nansen Petersen Lusigvej 5, Broballe 6430 Nordborg
Frederik Michael Petersen Blansgårdsmark 2 6400 Sønderborg
Kenny Petersen Østerbyvej 7 6280 Højer
Katrine Reichwald Over Blåkrog 6, Varnæs 6200 Aabenraa



Jubilarer 2016
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Nyt fra gamle elever
Årgang 1952-53

Redaktør: Peter Hansen 
Kværngaard, Kasmosevej 4 
6400 Sønderborg

Ingen indberetning i år.

Årgang 1954-55

Redaktør: Frede Thuesen, 
Heimdalsvej 15, 6100 Haderslev 
E-mail: fredethuesen@live.dk 
Tlf: 7452 5292

Ingen indberetning i år.

Årgang 1956-57

Redaktør: Hans Jefsen Christensen 
Vollerup Byvej 38, 6392 Bolderslev

Ingen indberetning i år.

Årgang 1957-58

Redaktør: Povl Solmer Frank, 
Svanevej 4, 6500 Vojens
E-mail: svanevej@privat.dk 
tlf. 7454 1001 / 4028 5670

Henover året er det lejlighedsvis efter for
udgående detektivarbejde lykkedes at fin

de frem til oplysninger om yderligere seks 
elever med virke over det ganske land. For 
fire ved personlig kontakt på deres bopæl 
i henholdsvis Gentofte, Mou ved Aalborg, 
Hammershøj mellem Randers og Viborg og i 
Voldtofte ved Glamsbjerg på Fyn. For de sid
ste to ved besøg ved enke (Micael Kristen
sen) henholdsvis ved to sønner (Flemming 
B. Birk). Disse først.

Micael Kristensen, Bække - Foderme
ster på Grøngaard ved Lydersholm 1. maj 
1958. Derfra overtagelse af fødehjem 1. 
november 1959. 13 ha, fem køer, tre gri
sesøer. Sommer 1960 blev heste skiftet ud 
med traktor. Kørte mælk til mejeri i to år. 
Første år til 3.600 kr. og det næste 4.200 
kr. Forlangte 5.200 kr. for det tredje, men

blev overbudt. Tog sporadisk arbejde som 
murerarbejdsmand, hvor timeløn svare
de til en sæk cement. Byggede svinestald 
på 100 kvm. i 1962. I det følgende år blev 

kobesætning (Jersey) forøget til 10 plus 
opdræt og svinebesætning til 18 grisesøer, 
50 fedesvin. Der blev investeret i udmug
ningsanlæg, rørmalkning, vandingsanlæg. I 
1972 nyt stuehus (150 kvm). Ophørte med 
svinebesætning. Sygdom meldte sig i 1979 
(Hjerteproblemer). Malkekvægbesætning 
afhændet i 1981. Fortsatte med ammekø- 
er og fedekvæg. I 1989 hofteproblemer. 
Drift blev fortsat med hjælp af kone og søn. 
I 1995 ramt af Parkinsons sygdom fulgt 
op nogle år senere af tiltagende demens. I 

2001 blev ejendom solgt. Købte hus i Bæk
ke. Nævnte sygdomme forværredes. Kom 
på plejehjem. Afgik ved døden 7. august 

2013. - Gift januar 1961 med Inge Ander
sen, Jyndevad. I alle år frem til 1984 aktiv 
i den daglige drift. Derefter frem til 1996 
ansat på rugeri. - Tre børn: Bente, syge

plejerske, bor i Gammelby, tre børn. Jens, 
mejerist, bor i Hjerting, fire børn. Jane, pæ
dagog, bor i Kragelund, to børn.

Flemming Bengaard Birk, Bække - Be
styrer på ejendom vest for Bække 1. maj 
1958 frem til 1. november 1959, hvor han 
blev bestyrer for sin bedstefar på ejendom, 
faderens fødehjem, mellem Bække og Vor- 
basse. Faderen drev selv ejendom tæt på 
Bække. Blandt ham og søskende kunne 
der ikke opnås enighed om, hvem der skul
le overtage fødehjem, så den blev solgt til 
anden side i 1965. Flemming besluttede at 
forlade landbrug. Købte hus i Bække. I dag 
overtaget af søn. Var i de første år ansat ved 
en murermester for senere og frem til pen
sion i 1999 at være ansat i driftsafdelingen 
ved Vejen kommune. Blev ramt af kræft og 
afgik ved døden 20. oktober 2008. - Gift 
15. november 1958 med Erlis Hansen, Vor- 
basse. Efter flytning til Bække beskæftiget 
som rengøringsassistent ved Bække skole 
suppleret med andet forefaldende arbejde. 
Død 16. januar 2012 (Kræft). - Fire børn:
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Birthe, kommunalansat (Vejen), bor i St. 
Darum, to børn. Tage, smed, bor i Vonsild, 
to børn. De sidste to er tvillinger. Torben, 
elektriker, bor i Bække, ugift. Jørgen, VVS, 
bor i Bække, tre børn.

Jens Jørgensen, Nymosevej 9, 2820 Gen
tofte - Var helt på herrens mark i mit for
søg på at finde frem til ham. Trykkede i min 
rådvildhed i foråret 2016 på dørklokken på 
Nymosevej. Til min totale overraskelse blev 
døren åbnet af Joyce, gift med Jens! - Ved 
slut skoleophold august 1958 til et provisi
onslandbrug i Sydsjælland. Tog dog efter 
nogle måneder til København. Blev arbejds
mand. Der skulle tjenes penge til USA-rej- 
se. Kom af sted 1. marts 1960. Søgte viden 
om landbrugsdrift på en anden måde. Mød
te Viggo Jensen (også elev 1957-58). Min
der blev opfrisket. Visum udløb 1. decem
ber 1961. Tog sammen med kammerat fra 
Langeland til Centralamerika. Planen var 
at fortsætte til Sydamerika og holde som
mer hos nogle venner, truffet i USA, på et 
landbrug i Peru. Besvær med myndigheder 
bevirkede, at næsen blev vendt mod Dan
mark i marts 1962. Skrev kontrakt med et 
amerikansk selskab om ansættelse i et job 
på den Grønlandske indlandsis fra 1. maj 
1962 og hen over sommeren. I efteråret 
1962 til USA. Mødte Joyce ( - læs senere) i 
staten New Jersey. Tilbage til Danmark med 
ankomst 19. december 1963. Min mormor 
var død i efteråret 1963. Det medførte, at 
mine forældre flyttede til deres hus. Vi (Joy
ce og jeg) kunne så flytte ind i Nymosevej 
9! Søgte ind på politiskolen. Blev optaget 
august 1964. Ved afsluttet uddannelse an
sat ved Gentofte Politi frem til pension i 
2001. Fortsatte med sporadiske trafikop
gaver (fotofælder etc.) frem til 2004. Nu 
holdes formen ved lige som frivillig ulønnet 
gartnermedhjælper og intens avislæsning. 
- Gift oktober 1963 med Joyce Forsyth, født 
i Skotland, emigreret til USA i 1961. Havde i 
de første år i Danmark forskellige job afslut
tende med 10 år som receptionist i USA-am- 
bassaden i København. To børn: Susanne, 
sygeplejerske, bor i Farum, to børn. Linda, 
ansat ved NOVO, bor i Farum, to børn.

Anton Christian Jensen, Dokkedalvej 45, 
Mou, 9280 Storvorde. Svært at finde frem til 
den rigtige af samme navn i omegnen. Det 
lykkedes efter at have opsporet to andre. - 
Tog plads på stutteri, Røde Mølle ved Grav
lev, 35 heste. Fra 1963 til 1973 bestyrer på 
ejendom ved Nibe. Flyttede til Mou. Havde 
arbejde bl.a. ved Aalborg Skibsværft. Købte 
ejendom i naboby Klattrup i 1977. 19 ha, 40 
køer, fedesvin. Solgte den i 1984 Flyttede 
til mindre landejendom tæt på Mou. Solg
te den i 2005 og købte hus i Mou. - Gift 
september 1959 med Birgith Krag Nielsen, 
Fjellerad. Beskæftiget som hjemmehjælper. 
Tre børn: Ulla, slagter, ingen børn. Jonna, 
gartnermedhjælper, to børn. Jakob, smed, 
to børn. Alle bor i omegnen af Mou.

Knud Ebbesen, Bakkevej 14, Hammers
høj, 8830 Tjele - Tog plads som forkarl på 
Christiansdal (120 ha), Rugsted sydvest for 
Vejle. 1. november 1960 til sin brors ejen
dom i Grølsted ved Faarvang. Købte i marts 
1968 ejendom i Vorning mellem Viborg og 
Randers. 45 ha, søer og fedesvin. Fra 1996 
suppleret med arbejde på nærliggende tegl
værk frem til 2008. Landbrug solgt i 2000. 
Flyttede til hus i Hammershøj. - Gift 15. 
november 1969 med Aase Strandborg Han
sen, Vorning. Deltog i gårdens drift, senere 
i hjemmeservice. - Fire børn: Keld, me
kaniker, bor i Kvorning, tre børn. Morten, 
på teglværk, bor i Vorning, et barn. Allan, 
buschauffør, bori Hammershøj, ugift. Linda, 
teknisk tegner, bori Randers, ingen børn.

Völker Kopatz, Kappelvænget 12, Vold
tofte, 5620 Glamsbjerg. - Völker var den 
yngste på elevholdet, født 5. maj 1939 i 
Sydslesvig. Opvækst under 2. verdenskrig 
ikke at misunde tilsvarende de andre på hol
det, Meinhard Sievers og Richard Petersen. 
Völker voksede op på Angel i nærheden af 
Gelting med enlig mor og som nr. tre af seks 
børn på et lille landbrug med fire ha, en hest, 
tre-fire køer, en enkelt so. Fedesvin skulle i 
krigens sidste år afleveres til de tyske solda
ter. Familien måtte daglig hver især klare sig 
med et par skiver rugbrød, hvor pålæg var 
mælk jævnet med mel. Anden føde var mo-
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sede kål-/runkelroer. Völker kom i Gelting 

danske Skole fra 1946 til 1954. Derefter i 
plads på et landbrug ved Gelting. Flyttede 
så nord for grænsen til Lorens Sønnichsen, 
Barsø Landing på Løjt fra maj 1956 til no
vember 1957 fulgt op af landbrugsskole. Fra 
april 1958 til maj 1961 på et dansk demon- 
strations-/mønsterlandbrug ved Husum. 
Det næste halvår karl på gård på Fyn. Fra 1. 
november 1961 fodermester ved Peter, se
nere Anders Chr. Rasmussen, Ebberup, 16 
køer i bindestald. Besætningen udvidedes 
stærkt med årene. Første løsdriftstald med 
104 køer, senere fulgt op til 200 køer. 16. 
november 1998 fik Völker en blodprop, som 
for en tid gjorde ham uarbejdsdygtig. Fuld 
arbejdsdygtighed blev genvundet. På trods 
af løfte om fortsat beskæftigelse skete der 
opsigelse. Købte og flyttede til hus i Vold
tofte og er fremdeles i fuld gang med diver
se arbejdsopgaver. - Gift 28. oktober 1961 
med Gerda Borg Petersen, Køng. - To børn: 
Lone, afdelingsleder Superbrugsen, bor i 
Assens, to børn. Sonja, ved Odense kom
mune, bor i Vester Hæsinge, tre børn.

Primo oktober i tlf.kontakt med Karl Vol
mer Johansen i Californien. Holder fortsat 
hånd i hanke med sine ejendomsbesiddel
ser. Med hilsen fra ham og undertegnede.

Povl Solmer Frank

Årgang 1958-59

Redaktør: Niels E. Matthiesen 
GI. Sottrupvej 11 
6372 Bylderup Bov

Hej 58'ere: jeg har foreløbig kun modtaget 
3 svar på de udsendte spørgekort.

Christen Clausen sendte en mail, hvor der 
stod:
Jeg har modtaget spørgekortet. Jeg synes 
ikke det giver nogen mening at give sig i 
kast med det.

Åge Kjær sendte et kort, hvor der stod :
Jeg sender med glæde til gamle kammera

ter fra vores årgang. Mange år er gået si
den, men minderne fra dengang står klare. 
Det varen god tid.

Jeg holder mig i gang med krolf og andet i 
vores aktive seniorklub, og for at holde de 
små grå nogenlunde aktive får jeg spillet en 
del "skat". Jeg møder enkelte gamle kam
merater, da jeg har nogle agrarvurderinger 
for et forsikringsselskab.

Kaj Kjær skriver:
Vi bor på Holmsvejs, hvor tiden flyver af
sted. Først var vi to. Nu er vi 23. Vi har haft 
guldbryllup og vore 3 børn har haft sølvbryl
lup. Mange hilsener til jer alle.

Red.:
Også jeg sender en hilsen til alle fra vores 
hold.

Niels Erik Matthiesen

Årgang 1959-60

Redaktør: Mads Schmidt Eriksen 
Lusigvej 7, 6430 Nordborg 
E-mail: mse@bbsyd.dk

Kære Årgangs-kammerater 1959-60
Tiden er kommet, hvor der igen skal skrives 
lidt "Nyt fra gamle elever " i Gråsten Elever.

Vores skole udvikler sig stadig både på elev- 
området, bygningsområdet og hvad elever
ne kan gå videre med. Alene det, at elever
ne ikke kun er bundet af det at blive eller 
være landmand, gør sikkert at søgningen til 
netop Gråsten er så stor som aldrig før. For 
alle kan da se, at med det antal er der ikke 
plads til hverken selvstændige landmænd 
eller driftsledere og som det er blevet nu, 
hvor der er mange piger, kan interessen 
måske være mange andre nye job.

Det er da, med det landbruget har og sta
digvæk er igennem, beundringsværdigt, 
at søgningen er så stor og trods det, at der 
næsten dagligt kommer nye love, regler og 
begrænsninger både fra nationalt og EU og 
det er skræmmende.
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Der har på forstanderfronten været en del 
tumult, hvor der har været ikke mindre end 
to forstandere, der ikke mente det var noget 
for dem alligevel. Det er da sket før på Grå
sten Landbrugsskole, hvor selv jeg var med 
i bestyrelsen og det er da ikke noget godt ry, 
men jeg tror, at det nye forstanderpar er det 
helt rigtige. Et forstanderpar, der ved noget 
om kostskoleformen og hvad der rører sig 
på en landbrugsskole. Så tillykke med det til 
både skolen og forstanderparret.

Jeg har i år igen udsendt kort til de afjer, der 
var på skolen 1959-60. Jeg sendte 6 kort og 
der er kommet tre tilbage og en enkelt snak 
pr. telefon, så procentvis ser det da ganske 
rimeligt ud.

Følgende har meldt tilbage til årsskriftet:

Ifølge Andreas Appels 80 års fødselsdag 
og jeg vidste datoen, fik jeg en snak og ly
kønskning frem og Andreas har det godt og 
jeg skulle hilsejeralle.

Karl Balle Jørgensen (St. Andst):
Jeg sender en hilsen til jer kammerater og 
kan fortælle, at jeg har rundet de 80 år og 
har det godt. Går i motionscentret tre gange 
om ugen og ellers går til lokale aktiviteter 
og seniorer. Har stadig kørekort og kører til 
min datter i Lindved ved Vejen 2-3 gange 
om måneden.

Med venlig hilsen til jer alle 
Karl Balle

Lykke Thorlund Jensen (Skjern) :
Kære venner. Først vil jeg sige, at mit hel
bred er OK og jeg får en del af tiden til at gå 
med menighedsrådsarbejde ved Skjern kir
ke. Handler stadigvæk lidt med træer og bu
ske og der går jo også en del tid med at lave 
mad og jeg laver også en del syltetøj og saft 
af naturens bær, som jeg giver væk. Jeg har 
plukket ca. 25 kg vilde brombærog lavet ca. 
30 kg hybenskaller.

Jeg har jo stadig min Finca på solkysten, så

er der nogen der kunne tænke sig et ophold 
i varmen, er det muligt.
Til slut en venlig hilsen til jer alle med øn
sket om god medvind.

Lykke (E-mail: 
lykke@thorlundjensen.dk, tlf. 21785910).

Agnes og Karlo Forum
(Lerte, 6560 Sommersted):

Kære holdkammerater.
En lille hilsen herfra. Vi bor samme sted (56 
år indtil nu), men jorden er lejet ud til en 
nabo. En ung rar mand på 25 år.

Familien har det godt trods alder. For mit 
vedkommende er jeg blevet nyresyg for 3 
år siden og er i dialyse hver dag og 4 gange 
i døgnet, som jeg selv kan gøre herhjemme. 
Hjertet kunne også godt have haft det bed
re, men med en masse medicin går det, for 
når jeg har været på Sønderborg Sygehus, 

kan jeg se, at der er mange, der har det 
værre end jeg og så skønner man på det. 
Hvor er det rart, at vi kan få den hjælp vi har 
brug for i et dejligt land.

Med venlig hilsen til jer alle hold 1959-60 
Agnes og Karlo

Her i Broballe sker der jo ikke de store for
andringer, selv om det sidste år har knebet 
noget med helbredet for mig. I maj måned 
stødte jeg mit skinneben og der gik hul og 
det førte til betændelse og en slags blodfor
giftning, der gjorde, at jeg måtte ligge på 
Sønderborg Sygehus i 6 uger og i det bedste 
solskin fra 15. maj til sidst i juni. Så får man 
næsten hospitalskuller. Det resulterede i, at 
jeg fik 7 sår på den venstre fod og det er 
noget der arbejdes med endnu, med ny for
binding 2 gange om ugen. Men fra at starte 
med rollator og senere med stok og nu kun 
hinke lidt, kan jeg da klare mig selv og igen 
køre bil og klare mine fornødenheder, men 
det er da træls, for der er jo så meget, der 
trænger sig på herhjemme, men det må så
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vente. Ellers fejler jeg ikke noget, men det 
her er som rigeligt.
En hilsen herfra til jer alle og ønsket om en 
god Jul

Mads Schmidt Eriksen

Årgang 1960-61

Redaktør: Jørgen H. Møller 
Sneppevænget 14
5610 Assens
E-mail: sneppel4@mail.dk

Kære holdkammerater
Eftersom vort hold i år havde 55 års jubi
læum, hvor vi var samlet 14 til elevmødet 
på skolen den 9. juni, så har jeg undladt at 
udsende nogen forespørgsel i år. I stedet vil 
jeg orientere om dagens forløb på skolen.

Efter indskrivningen samledes vi i et klasse
værelse og tilstede var følgende:
Lorens Asmussen, Hans Erik Clausen, Georg 
Clausen, Peter Damm, Hans J. Duus, Ebbe 
Fink-Nielsen, Enevold Jacobsen, Holger Jen
sen, Jørgen S. Jørgensen, Jørgen H. Møller, 
Alfred Petersen, Peter Petersen, Hans Tøge 
Sørup og Peter Østergaard.

Efter at vi havde set hinanden lidt an, tog 
vi en runde, hvor hver især havde lejlighed

til at orientere lidt om sin tilværelse. Efter 
denne samling var der den traditionelle fo
tografering af jubilæumsholdene. Hvorefter 
vi samledes i spisesalen, hvor Bent Nielsen, 
som er lærer og redaktør af elevskriftet, bød 
velkommen.

Efter spisningen var der indlæg ved tidlige
re lærer Anton Mortensen, som genkend
te 50 års-jubilarerne, som et af sine første 
elevhold. Han fortalte lidt om forandringen 
i det der undervises i nu, i forhold til tidlige
re. Lederen af skolens landbrug fortalte om 
landbruget og hvordan eleverne inddrages i 
driften. Der var også en hilsen fra tidligere 
forstander Peder Damgaard, som desværre 
ikke kunne deltage.

Til sidst var der et indlæg fra den dengang 
kommende forstander Bjarne Ebbesen, som 
skulle tiltræde 1. juli. Bjarne Ebbesen har 
tidligere været lærer på skolen og glædede 

sig til at vende tilbage.

Efter kaffen var der lejlighed til at bese stal
dene og de øvrige bygninger omkring sko
len, og eftermiddagen sluttede med et in
teressant foredrag om Churchills liv ved 
historiker Jørn Buch.
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Dette var lidt om, hvad andre mulige 55 
års-jubilarer kunne have oplevet og hermed 
ønskes alle en Glædelig Jul og et Godt Nytår. 

Jørgen

Årgang 1961-62

Redaktør: Holger Warncke, 
BlansvejlO, Bovrup,
6200 Aabenraa
E-mail: warncke@bbsyd.dk
Mobil 20640471

Mojn til jer alle - I gamle drenge!
Ja, vi er ikke så unge mere. Det tema går 

lidt igen i de samtaler, jeg har haft med 4 af 
jer. Dog, lysten til at give et bidrag til "Nyt 
fra Gamle Elever" er ikke forsvundet, og det 
glæder jeres redaktør - og vel hele holdet, 
tror jeg? Ikke færre end 7 ud af 10 mand 
reagerede på min opfordring til at komme 
med et livstegn, og det er flot!

Nedenfor i indkommen rækkefølge svarene, 
men første en trist meddelelse:

Arne Clausen er ikke mere iblandt os. Han 
døde d. 9. juni 2016. i en alder af knap 77 
år. Det ville han være fyldt 22. juni. Ved bi
sættelseshøjtideligheden for Arne d. 16. 
juni var Ulkebøl Kirke fyldt til bristepunktet. 
Salmevalget var perfekt i relation til Arne. 
Især nr. 725 i Den Danske Salmebog: "Det 
dufter lysegrønt af græs - i grøft og mark 
og enge", som der står i 1. vers, beskriver 
så flot landmandens daglige nære kontakt 
med naturen. Det samme gør 2. vers med 
"fugletungers tusindfryd" - og "hvert kim og 
kryb i jordens dyb, en livslyst i sig mærker, 
så høj som himlens lærker"! Præsten drog 
rammende sammenligninger mellem sal
mens ord og Arnes liv som landmand. Ved 
mindesamværet i Ulkebøl Forsamlingshus 
varder 180 deltagere, hvoraf flere tog ordet 
og mindedes Arne som det pligtopfyldende 
og varme familiemenneske, han var.
Her til "Nyt fra Gamle Elever" var jeg sik
ker på at høre fra Arne, når han var blandt 
de adspurgte. Altid positiv - og meget vi

dende på mange område, men han brillere
de aldrig med sin viden. Hans sidste år var 
stærkt præget af sygdom. Til Årsskriftet for 
2013 fortalte han mig om dette under et be
søg hos fælles venner i Nordborg. Jeg vil op
fordre til, I slår efter i Årsskriftet.

Og nu til svarene:

Anders Lunden var hurtigst ved telefonen. 
Ringede ganske få dage efter, han havde 
fået min opfordring til at sende lidt nyt, eller 
bare "nogle betragtninger, du sådan går og 
gør dig"! Anders mente ikke, han havde så 
meget nyt om sig selv, men til gengæld ud
vekslede vi i samtalens løb mange "betragt
ninger" angående dansk landbrug før og nu, 
samfundsforhold, vor gamle skole, m. m.l 
Han og fru Ingerlise fører en rolig pensio
nisttilværelse i Rønshoved og krydrer den 
bl. a. med udenlandsrejser. Senest har de 
været på et mini-krydstogt på Rhinen med 
storslået udsigt til veldrevne landbrug. "Der 
var vinmarker her og der og alle vegne", 
som Anders udtrykte det.
Han bad mig hilse hele holdet med opfor
dring til, at vi mødes rigtig mange til 55-års 
jubilæet til sommer. Dette være hermed 
gjort.

Mads Madsen. Sender i sin mail en hil
sen til Årgang 1961- 62 og skriver videre: 
"Tiden går, min kone og jeg stoppede med 
landbruget for 6 år siden. Vi byggede et hus 
i Rødding. Her bor vi, og det er vi godt til
fredse med. Vi har 2 sønner. Jesper har et 
bilfirma i Ribe. Søren har overtaget gården 
i Mejlby og driver den (100 ha.) som hob
by, da han er ansat ved Nykredit, så jeg er 
arbejdende forvalter (mest arbejde), og det 
passer mig godt! Vi er heldigvis raske, så vi 
bl. a. kan passe børnebørn, som vi har 4 af.

Hilsen Mads".

Eigil Madsen ringede en morgen - ret tid
ligt, men tog mig dog ikke på sengen...!
Han har det stort set godt, selv om helbre
det ikke mere er, hvad det har været. Indi
mellem kniber det lidt med hukommelsen,
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fortalte han, og jeg kunne trøste ham med, 
at det er han ikke ene om...!
Hvor mange af os kender ikke situationen, 
hvor vi er på vej efter et stykke værktøj eller 
lignende og pludselig har glemt, hvad vi gik 
efter? Ved at vende tilbage til udgangspunk
tet, får vi klarhed på det!! Eigil og fru Ulla 
har kun lovord tilovers for vort sundheds
væsen, som de har gjort brug af nogle gan
ge de seneste år. På min konstatering: "Vi 
bliver gamle", svarede han kvikt: Ja, det må 
vi da håbe"! I sandhed, den vestjyske lune 
har Eigil stadig i behold...
Han forhandler stadigvæk stokerfyr for et 
firma i Tiset ved Gram, passer egen have og 
dagligt også sønnens kreaturer. Den flotte 
besætning af hvide ammekøer græsser på 

en mark ud mod rundkørslen i Ullerup. Jeg 
nyder synet af den hver gang, jeg passerer 
rundkørslen og fristes til at tage to omgange 
- blot for at forlænge nydelsen!

Hans Krag havde jeg i telefonen en aften. 
Han ville lige give lyd fra sig, men mente 
ikke, der var så meget nyt om hverdagen. 
Han og fru Karen er trofaste medlemmer 
i Landbrugets Seniorklub, der nu hedder 
Landbo Senior Aabenraa. De rejser en del. 
Har på det seneste været i Canada og på 
Island, forstod jeg. En datter er ansat på 
Aabenraa lokalredaktion af JydskeVestky- 
sten, hvor hun er kontaktperson for "Nav
neredaktionen", en rubrik, der bringer nyt 
om personer, hændelser og andet godt nav
nestof. Rubrikken bringes dagligt. Hans kan 
- som de fleste af os vel kan - mærke, alde
ren trykker lidt. Kræfterne er ikke, hvad de 
har været. Han bad mig sende hele holdet 
en hilsen og glæder sig til jubilarsammen
komsten til sommer.

Bent Kortbek sendte mig en længere hil
sen og bad mig plukke i "romanen", som 
han kaldte den.
Jeg vil forsøge efter bedste evne senere, 
men først direkte citat fra romanen.
"Siden jeg kom hjem fra USA i 1965, har jeg 
været i her i Anslet, Fandt en lille pige fra 
Als, hun kan godt holde mig ud endnu. Vi 
blev gift i 1968 og overtog gården i 1972,

og har så næste år været prioritetsbestyrer 
i 45 år. En medalje får jeg nok ikke, men når 

man tænker tilbage har jeg haft et godt liv, 
men ville nok ikke vælge landbrugsvejen 
igen med det regelsæt, der er i dag. Beun
drer de unge landmænd, der i dag går i krig 

med landbruget. Vi solgte køerne i 1984, alle 
til videre avl, og grisene blev solgt i 1986. 
Jeg tog derefter det store kørekort til lastbil, 
bus, taxi og truck. Har kørt lastbil og bus, 
indtil jeg gik på efterløn i 2003. Det blev til 
1 år som skolebussemand, 14 år ved Arla til 
butikkerne og sluttede af med at køre foder 
hos Aller Mølle. Samtidig passede jeg selv 
jorden. Lidt presset nogle gange, for noget 
af ferietiden blev brugt til at så og høste.
Vi har fået tre dejlige børn, to drenge og en 
pige. En bor i Haderslev, en i Odense, og pi
gen bor i Karlslunde, men ingen havde lyst 
til at gå landbrugsvejen. Det er blevet til ni 
børnebørn - 5 drenge og fire piger. Alle er 
sunde og raske, men frække, og det kan 
man jo kun glæde sig over".

Bent fortæller videre, at han og konen hol
dersig i form ved gymnastik, kegling, løb og 
vinterbadning. De købte sommerhus i Bjer- 
regård ved Nymindegab i 2003 og bruger 
det meget.
Han har i 2008 været igennem en tur med 
prostata kræft, men blev efter 42 strålebe
handlinger i Odense erklæret rask og har 
haft det godt siden.
Ang. vort hold er det sjældent, han møder 
nogle af de gamle "bønderkarle". Dog har 
han forbindelse med Erik Andersen, der 
har det godt. Bent slutter med at sende en 
hilsen til hele holdet.

Carl H. Mortensen ringede en formiddag, 
hvor jeg var ret optaget, så han tilbød at 
sende en mail i stedet for. Det har han gjort, 
og heri lyder det: "Jeg er lige fyldt 77 år og 
fejrede guldbryllup sammen med min hu
stru Inge Marie. Vi har to børn. En søn der er 
ansat som produktionskonsulent ved et fir
ma, der hedder Vilomix, og en datter som er 
sygeplejerske på OUH. Vi har drevet land
brug her på Hindsholm nord for Kerteminde 
i en lille landsby, der hedder Viby. Landbru-
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get har været baseret på slagtesvin samt 
afgrøderne sukkerroer, raps, rødsvingel, 
hvede og byg. Vi solgte landbruget i 2003. 
Jeg faldt ned fra en traktor og forvred højre 
skulder, så det blev bare for meget.
Jeg blev så opfordret til ansættelse som kir
keværge ved Viby Kirke. Det sagde jeg ja til 
og fik fem år senere den anden kirke i pa
storatet med, Mesinge Kirke. Jeg har nu væ
ret værge i tolv år, og det har været en rigtig 
god tid. Man er i kontakt med mange men
nesker, håndværkere fra mange fag, rådgi
vere, konsulenter, menighedsråd, præst og 
provst. Jeg har faktisk sagt mit job op, men 
det kniber med at finde en afløser, så måske 

kommer jeg til at hjælpe lidt endnu"?

Det var nyhederne fra Fyn - og tak for dem. 
Ja, kirkeværgerne hænger ikke på træerne 
- heller ikke her i Sønderjylland. Også her i 
Varnæs Sogn skal vi have en ny nu efter 1. 
søndag i Advent.

Finn Langhede er en af de absolut trofaste 
til at svare, når jeg sender hilsen til det om
råde i den alfabetiske medlemsliste. Såle
des også i år, hvor han ringede en aften, da 

jeg endnu ikke var vendt hjem fra arbejde 
på hønsefarmen. Kirsten tog telefonen og 
aftalte en opringning til dagen efter, før Finn 
gik i gang med sit aftenarbejde som foder
mester for 40 småkalve i enkeltbokse. Han 
hjælper dagligt med pasningen af småkal- 
vene hos sønnen, der driver den fædrene 
gård videre med en jerseybesætning på 320 
køer. Malkearbejdet udføres af to ungarske 
medhjælpere, der arbejder i en nyindret
tet malkestald. Finn fortalte mig i detaljer, 
hvordan en sådan er indrettet og virker, 
men jeg undlader (klogeligt, synes jeg selv) 
at referere Finns forklaringer. Dertil rækker 
min insiderviden ikke...! I samtalen kom vi 
vidt omkring landbrugsforhold, virksomhe
ders udflytning fra Københavns-området 
m.m. og sluttede med vort forestående 55- 
års jubilæum til sommer. Finn bad mig sen
de en hilsen til alle i årgang 61 - 62.

Dette var så svarene for i år. En stor TAK til 
alle, der reagerede på min henvendelse.

Dejligt, når I giver mig arbejde med at re

digere stoffet.

Christian Iversen mødte jeg i sommer på 
Borgerservice (Rådhuset) i Aabenraa. Hans 
kone skulle have kørekortet fornyet. Det 
samme skulle jeg. Vi fik os en god lang snak 
om Landbrugets forhold før og nu. Det op
tager jo de gamle bønder meget, med den 
strenge styring af driftsform, markplan, 
gødningsregnskab m. m. Christians søn er 
stadig bestyrer på DanHatch's hønsefarm i 
Søgård.

I JydskeVestkysten stod der d. 28. aug. at 
samme Christian fylder 80 ård.31. aug. TIL 
LYKKE med at du nu er godt på vej mod de 
90 år..!

Her i Bovrup leves livet stille og roligt. Kir
sten afløser stadig organisten ved Varnæs 
Kirke under ferie og fri-weekender, og jeg 
har en hel del meget meningsfyldt arbejde 
hos vor søn Mikael, der i sommer har udvi
det sin hønsefarm ret betydeligt. Der produ
ceres rugeæg til rugeriet DanHatch i Rage
bøl. Det er godt, der stadig er brug for "Det 
grå Guld", selvom "Guldet" nu arbejder med 
nedsat tempo...!

I håbet om rigtig stort fremmøde til vort 55- 
årsjubilæum, ønskes hele holdeten Glæde
rig Julefest og et Godt Nytår 2017.

Holger

Årgang 1962-63

Redaktør: Jes Lassen 
Bygbjergvej 19 A, Felsted 
6200 Aabenraa

Ingen indberetning i år.

Årgang 1963-64

Redaktør: Vagn Hammer
Plutovej 16, 8370 Hadsten
E-mail: hammers@privat.dk

Kære kammerater
I skrivende stund (sidst i okt.) er efteråret
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over os. Endnu har vi ikke mærket noget til 
nattefrosten, så de efterårstilsåede marker 
står fint og er klar til at imødegå vinteren. 

Det milde og forholdsvis tørre vejr i septem
ber og oktober står i skærende kontrast til 
efteråret 2015, hvor etablering af vinteraf

grøderne blev udført under vanskelige for
hold og hvem husker ikke foråret 2016, hvor 
mange marker ikke blev tilsået før langt hen 
i maj. Det var træls.

Når jeg nu læser, hvad jeg lige har skrevet, 
ja, så lyder det som indledningen til plan
teavlsberetningen. Selv om jeg hverken 
har lod eller del i landbruget i dag, så kan 
jeg ikke lade være med at leve med i årets 
gang. Jeg driver jo også vores egen køkken

have med de glæder og bekymringer det gi
ver, men jeg trives med at have jord under 
neglene.

Der gør Hans Peter på New Zealand også. 
Jeg har kontaktet ham for at få en lille mel
ding fra downunder og her er hvad han 
skrev:

Huiroa d. 10.oktober 2016
Kære Vagn
Tak for dit opkald. Det er rart stadigvæk at 
have kontakt til Gråsten Landbrugsskole og 
dermed dig.

From downunder: Til gamle venner og gym
naster på Gråsten Landbrugsskole årgang 

1963 - 1964.
Jeg er helt overbevist om at mit ophold på 
Ollerup Gymnastikhøjskole såvel som Grå
sten Landbrugsskole har givet mig en ko
lossal vågenhed og interesse for nye ideer 
I dagligdagen og især inden for landbruget. 
Trods mine 76 år, men med godt helbred, er 
jeg stadigvæk fuldtidslandmand. Ikke fordi 
jeg behøver det, men fordi jeg kan lide det. 
Vi er jo så heldige at vores søn, Niels, har 
overtaget 49 % af farmen og hans søn, Max, 
vores barnebarn er lige så tosset med land
bruget som hans bedstefar.
Max ser allerede over naboskellet for even
tuelle chancer for udvidelse. Han er 17 år og 
skal begynde en 3 årig universitetsuddan

nelse for landmænd efter sommerferien. 
Der er ingen landbrugsskoler på New Zea
land, men jeg har aldrig hørt om nogen, der 
er blevet for kloge.
Niels var på universitetet i 4 år og for mig 
er det utrolig interessant at drive landbrug 
sammen med ham.

På farmen går det utrolig godt. Det har ta
get mange år at få frugtbarheden løftet og 
få kløver - og græssorterne til at virke opti
malt. En stor del af arbejdet her på farmen 
er hegning. Man kan ikke have flade mar
ker og bjerge i den samme mark, da dyre
ne ikke ønsker at græsse på de stejle sider. 
Derfor har vi nu 300 marker. Og da vi også 
skal holde fårene inde, er der 7 tråde i heg
net, hvoraf der er strøm i de 2. Det giver jo 
lidt arbejde. Der er vandtrug i alle marker
ne og vandet bliver pumpet til trugene. Om 
sommeren kan det være et mareridt, hvis 
noget går i stykker. Det største problem er 
at finde fejlen.

Vi har i øjeblikket en fåre- og kvæghyrde, en 
fuldtidshegner og en altmuligmand ansat. 
Desuden er der også arbejde til Niels, mig 
selv og Max efter skoletid og i ferierne. Mit 
arbejde består i at køre rundt på en crosser, 
åbne bomme og fløjte efter mine hunde. De 
fleste kreaturer bliver flyttet 3 gange om 
ugen - fårene efter behov, da de går på de 
større og stejlere marker.

Hvis nogen af årgang 63/64 skulle få lyst til 
at kigge ind, er I hjerteligt velkommen. Vi 
kommer til Danmark næste år i maj -juni. 
Mine nye hofter har gjort mig 10 år yngre og 
derfor mere aktiv.

Mange hilsner fra jeres gamle 
gymnastiklærer Hans Peter

Det var ordene fra Hans Peter. Grethe og 
Hans Peters mail er: grethe@primowireless. 
co.nz

Godt nytår til alle.
Hilsen Vagn Hammer
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Årgang 1964-65

Redaktør Hans Rehhoff Thomsen 
Tranehusene 49, 2620 Albertslund 
E-mail: hans.rehhoff.thomsen@ 
gmail.com

NYT FRA GAMLE ELEVER
Jo ældre man bliver jo hurtigere synes tiden 
at gå, siger nogen. Jeg er tilbøjelig til, at 
tilslutte mig dette udsagn. Jeg synes i hvert 
fald ikke, det er længe siden, jeg sidst skul
le indsamle nyt fra vor årgang på Gråsten 
Landbrugsskole. Selvom de fleste af vor år

gang nu er ude af den aktive bondetilværel
se, er det alligevel godt at blive opdateret 
med de seneste nyheder.

Aage Mortensen, Engdraget 3, Filskov, 
7200 Grindsted.
Sidst vi hørte fra Aage og Kirsten Mogen
sen var i årsskriftet 2011, hvor de fortalte, 
at de havde købt hus i Filskov, og at gården 
var blevet solgt til unge hollændere omkring 
1996. Ti år senere blev gården solgt videre 
til et nyt hold hollændere, som har fastholdt 
mælkeproduktionen, og antallet af malke
køer er udvidet flere gange.Kirsten fortalte i 
telefonen, at antallet af dyreenheder nu nok 
ligger omkring de 500.
Aage har det godt, men alderen har tæret 
lidt på hukommelsen. Kirsten og Aage sen

deren hilsen til hele holdet.

Vagn Josephsen, Skolegårdsvej 11, Bår- 
se, 4720 Præstø skriver:
"Mange tak for sidst. Det var en rigtig god 
dag, vi havde ved 50 års jubilæet på land
brugsskolen. Det er imponerende, hvor me
get der er bygget om og moderniseret på 
skolen, siden vi var der sidst.
Det går ikke så hurtigt mere, men lidt er der 
dog sket. Den 1. november 2015 var det 50 
år siden, jeg købte den første gård. Det blev 
fejret med en lille sammenkomst.
Den 24. april var det 50 år siden, vi blev gift. 
Det blev også fejret med morgenkaffe og 
fest i samlingshuset.
Vi har 3 børn og 1 barnebarn, men ingen in
teresseret i landbrug.
Fra den 1. januar 2017 har vi forpagtet jor

den ud til en nabo for 5 år. Så vi bliver boen
de på gården.
Vi holder ferie hvert år, som regel en bustur. 
I år var vi ved Rhinen. I september var vi 

selv 3 dage Jylland rundt, op langs østky
sten til Skagen og ned langs vestkysten vil 
Blåvands HuK.

Venlig hilsen Vagn Josephsen"

Svend Åge Jespersen, Nymøllevej 12, 
6200 Aabenrå
Svend Åge skriver:
"Her går det efter årgangen 1938 godt. Har 
boet 20 år i det nybyggede hus sammen 
med min veninde Birgit.
Landbruget er afviklet for 17 år siden, og 
huset blev bygget på en lille mark fra går
den på 5000 m2, 3 km. uden for Aabenrå. 
Her kan vi hygge os.
Jeg har stadigvæk lidt småjobs - henter bi

ler til/fra en autolakerer en gang imellem 
som afløser. For en SuperBedst- købmand 
har jeg en gang om ugen kørt ud med varer 
til ældre. Det var et fint job, men desvær
re gik købmanden konkurs, så det stoppede 
brat.
Jeg hygger mig lidt med en veterantraktor 
og en bil MC 350 se V8. Traktoren, der er fra 
1962, købte jeg i 1976 som traktor nr. 2 (de 
var jo ikke så store dengang) - en Volvo Kra

bat 425 B16 benzin. Den er totalt renoveret, 
det er lidt sjovt.
Ellers rejser vi på ferie sydpå en gang imel
lem og tager på campingture herhjemme. 
Gymnastik og svømning bliver det også til.
Vi skal jo holde os i gang, så længe, som 
muligt. Jeg var en af de ældste den gang på 
holdet 64-65.

Det var således det, jeg havde denne gang. 
De bedste hilsner til alle på holdet og dig og 
din familie.

Sv.Aage"
Tak, for det. (redaktøren)

Jeppe Kjær, Marievænget 1A, 6520 Toft
lund.
Jeppe skriver:
"Hej alle sammen: Lige et kort referat af 
mit livsforløb, jeg blev gift med Anne Marie i
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1967. Vi købte en gård på 20 ha. 3 km. syd 
for Agerskov. Gården har vokset sig større 
siden.
Vi har i tidens løb fået tre drenge, som alle 
er landmænd.De to har overtaget gården, 
som vi havde, og den sidste har sammen 
med sin familie selv sin gård.
Vi byggede nyt hus i Toftlund, som vi flytte
de ind i 2005, og trods "småskavanker" ny
der vi tilværelsen.

Med venlig hilsen 
Anne Marie og Jeppe kjær.

Red.:
Dette var så årets høst, og jeg takker man
ge gange for bidragene - lidt færre end jeg 
havde regnet med, og derfor er indsamlin
gen af bidrag til næste års elevskrift også 

allerede startet nu. Jeg har siddet og stu
deret vor årgangs indberetninger gennem 
de seneste 10 år. Der er nogle navne, som 
sjældent eller slet ikke dukker op. Vi må se, 
om vi kan fange nogle af dem til næste år.

Portoen er igen steget, og det er efterhånden 
dyrt at sende breve, hvis man da ikke sender 
dem fra Flensborg! Derfor kan det være en 
god ide at oplyse sin e-mailadresse til "redak
tionen". Send f.eks. en julehilsen med oplys
ning om mailadressen. Så vil du blive kontak
tet på denne fremover - eller på telefonen.

Med ønsket om en glædelig jul samt et godt 
nytår, sendes de bedste hilsner.

Hans Rehhoff Thomsen

Årgang 1965-66

Redaktør: Folmer Troelsen 
Bredstedlundvej 17, 7182 Bredsten 
E-mail:troelsen@trampoliner.dk 
Mobil 30700262

Hej alle!

50-årsjubilæet bliver dette års indlæg, hvor 
50 "gamle" elever mødtes til nogle timers 
samvær. Vi blev budt velkommen af elevs
kriftets redaktør Bent E. Nielsen, og Anton 
Mortensen var vores samlende person. Mor
tensen med hustru Else og børn havde før
ste år på landbrugsskolen 1965-66.

Vi blev samlet i foredragssalen, næsten som 
i hin tid, med Mortensens formanende god
modige bemærkninger og læring. Her fik 
alle mulighed for et kort indlæg om livets 
tildragelser i de forgangne 50 år. Hvem der 
fortalte hvad, skal ikke refereres her, kun at 
flere er angrebet af golf og faktisk mange 
bruger tid på slægtsforskning og lokalhisto
risk arbejde.
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50 års lærerjubilaren Anton Mortensen 
i sit vanlige spontane es.

En gruppe gamle 50'ere: Ole Bøjstrup Hansen, Mathias Rudbeck. Hans Henrik Greve, 
Erik Meldgaard, Erik J. Schmidt, Kurt Sørensen, Kristen Bruun Christensen, Jørgen Har- 
riid Jensen, Folmer Troelsen.
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Et par hilsner -

Gunnar Henriksen (kaervej33@mail.dk): 
Dejligt at føle sig være sig selv efter mage 
års kemobehandlinger.
Oscar Christensen (oscaronmatmor@ 
sbcglobal.net), California: Havde planlagt at 
kunne deltage i 50-årsmødet, men hans hu
stru skulle gennemgå en rygoperation. Har 
en stabil pensionisttilværelse med megen 
rejseaktivitet på cruise-ture, og hjælper pt. 
en niece med at bygge hus i bjergene.

Fra jeres årgangsredaktør Folmer: Såfremt 
nogle gerne vil have tilsendt elevbilledet 
fra hovedtrappen, så send en mail med din 
e-mailadr., så sender jeg et scannet billede.

Mange hilsner Folmer

Årgang 1966-67

Redaktør: Kristian Andersen 
Vindevej 59, 7800 Skive 
kristian.andersen@fiberpost.dk 
Tlf. 5328 8887

Kære alle

Jeg har ikke indhentet nyt fra jer i år, da jeg 
forventer, at vi ses til vores 50 års jubilæum 
til næste år. I den forbindelse vil det glæ
de jeres redaktør, hvis I alle medbringer et 
stykke papir, hvor I har nedskrevet jeres bi

drag til "Nyt fra gamle elever". Som medlem 
af elevforeningen får vi tilsendt en invitation 
til jubilæet. Hvis nogle afjer har kontakt til 
andre fra vores årgang, vil jeg opfordre jer 
til at få dem til at melde sig til, så vi kan bli

ve mange.

Her i Skive forsøger vi nu på 6. år at nyde 
vores otium på trods af lidt småproblemer 
med helbredet. Heldigvis har pillerne en god 
effekt.
Til slut ønskes alle en rigtig glædelig jul og 
et godt nytår og på gensyn til jubilæet d. 8. 
juni 2017.

Kristian Andersen

Årgang 1967-68

Redaktør: Hans Ejnar Lassen 
Stubbegårdsvej 18, 3250 Gilleleje

Mogens Lyngborg, Ærø:
Han solgte svinene i sommer og bygninger
ne var nedslidte, så det har han ikke råd til 
mere. En datter på 21 arbejder på en svi- 
negård på Broager. Sønnen på 23 arbejder 
på en kvæggård. De er begge uddannet på 
GL (agrarøkonom). Alle tre går på jagt og 
Dagny, konen erden samme.

Niels Peter Iversen, Vesterbæk, Padborg: 
Niels døjer med en masse gigt. Han har et 
I/S (ikke noget med muslimer) med sønnen 
Niels, men banken siger nej til at ungdom
men kan tage over. Han har ammekøer (Li
mousine). De har 100 ha med majs deraf 90 
ha til biogas til Tyskland. Han har også prø
vet med roer til biogas, men det var mere 
besværligt.

Andreas Kaad, Sønderborg:
Andreas har et godt helbred, gik på efterløn 
ved 60 år, da solgte han gården til naboen. I 
70'erne overtog han den fædrene gård indtil 
midten af 80'erne havde han køer, derefter 
kun slagtesvin. En søn passede svin indtil 
40-års alderen (drengen altså, ikke svine
ne), men da det var anstrengende at snak
ke både russisk og polsk (ikke med svinene 
altså, de sagde øf), valgte han at blive so-
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cialrådgiver i Haderslev. En datter bor i Vi
borg, hun er erhvervsgrafiker med to børn. 
Andreas arbejder med bier som er særdeles 
interessant. Han har 8-9 stader i øjeblikket 
og er aktiv i lokalhistorisk forening.

Johannes Deichgræber, Augustenborg:
Konen hedder stadigvæk Frida. De fik to 
børn, hvoraf den ene gik bort som 40 årig. 
De solgte ejendommen for to år siden og 
købte hus i Guderup. De senere år var byg

ningerne udlejet til svineproduktion. Jo
hannes har Parkinsons, det sætter sine be
grænsninger. En af børnene har en datter 
som er læge i Århus. Der på egnen er der 

en del tyskere, der planter juletræer i store 
mængder.

Arne Bramsen, Haderslev:
Solgte ejendommen sidste år, hvorefter de 
flyttede ind til dammen i Haderslev. I et æl
dre hus som de har renoveret. Arne er med
lem afen veteranklub, motorcykler og knal
lerter. Han har motorcykler, der er fra 1914, 
1921 og 1923, som han stadigvæk kører på. 
Hvert år kører de til nabolandene (Sveri- 
ge/Tyskland mm). Han begyndte på denne 
hobby, da han blev 60. Han kører bl.a. på 

en HUNTEA lavet i Randers. Der blev kun la
vet en håndfuld af dem, og det er kun denne 
ene tilbage i Danmark. England har produ
ceret 650 forskellige mærker, Frankrig har 
haft 1200 mærker og i Danmark har det 
været 48 forskellige motorcykelmærker!!

Chresten Pedersen, Nr. Ønlev:
"Hej med jer, her i Ønlev er alt ved det gam
le, dyrker stadig jorden, men er i marksam
arbejde med en nabo, som køber kornet til 
svinene. Det er på 11. år vi samarbejder. 
Jeg pløjer og han sår. Som en slags hobby er 
jeg på havnen i Åbenrå til fortøjning af ski
be, også på 11. år, og så selvfølgelig SKAT 
spil (kort) på 60. år".

Hans Ejner Lassen, Gilleleje:
Her på Nordsjælland går det rigtig godt. 
Helbredet har det fint, konen Eva, ligeså. 
Jeg arbejder stadig med have-service, så 
livet er skønt. Det er ikke så ringe at være

pensionist. Jeg har lige været i Nordman- 
diet. Temaet var D-dag. Tankevækkende, 
men en super tur. Dagene går med tennis, 
badminton, korsang og folkedans og så lidt 
arbejde indimellem. Mit barnebarn nr. 11 er 
lige kommet til verden (med bonus-børn er 
det i alt 16, er der mon nogen afjer der kan 
slå det?)

Kærlig hilsen til hele holdet fra 
årgangsredaktøren.

Årgang 1968-69

Redaktør: Henrik Bastholm 
Pinjevej 93, 6000 Kolding 
E-mail: henrik@henrikbastholm.dk 
Tlf. 20 87 1136

Som sædvanlig har jeg sendt en opfordring 
ud til 17 kammerater fra 68/69. I år også 
til mig selv. I 2015 fik jeg to indlæg, i år et 
indlæg fra mig selv. Det går den forkerte vej 
kammerater!
Det kan vi gøre meget bedre, vi har jo alle 
lært at skrive, og vi er ikke så gamle, at vi er 
ved at glemme det! En grund kan være, at 
som pensionist forestiller man sig at få mas
ser af tid, men realiteten viser, at vi får travlt 
som aldrig før.

Sidste år skrev jeg, at jeg har fået forlænget 
mit kørekort i to år. Det er noget vrøvl, det 
blev forlænget i 5 år.

Henrik Bastholm skriver: Det kører der
udad som folkepensionist! F.eks. viser min 
aktivitets kalender i denne uge (nr.42):

Mandag
Jeg skriver dette indlæg, og så går jeg ud i 
det gode vejr. Det er koldt, vindstille og sol
skin. Jeg går rundt til de haver jeg passer 
for andre pensionister, for at se om græsset 
skal klippes en sidste gang i år. Haverne bli
ver først gjort vinterklar i november. Mange 
stauder klippes så ned. Rigtig mange køber 
de årlige blomster dyrket i spagnum. De 
skal på forbrændingen for at blive til fjern
varme.
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Det er ikke sort arbejde! Det fremgår af 
Skats hjemmeside, at en pensionist må ar
bejde for andre pensionister og tjene op til 
10.000 kr. om året, uden at betale moms og 
skat.

Tirsdag
Skal jeg i lektiecafe i den lokale SFO. Som 
frivillige i Dansk Flygtningehjælp er vi tre 
voksne, som hjælper børnene med deres 
lektier. Det er især de tosprogede børn, der 
møder op. Deres forældre har svært ved 
at hjælpe deres børn grundet manglende 
danskkundskaber og kendskab til vores sy
stemer. Sådanne lektiecafeer har vi mange 

steder i Kolding. Det er meget lærerigt. Jeg 
er meget imponeret over børnenes lære
bøger. De er meget pædagogiske, børnene 
skal lære overblik og selvstændighed. Ude
nadslære er lavt prioriteret. Forståelse af 
tallene er højt prioriteret.

Onsdag
Skal jeg ned i Dansk Hørecenter for at af
slutte og betale for de høreapparater, jeg 
har prøvet i en måned. Nu kan jeg høre igen. 

Det er rigtig rart. Jeg har erfaret, at jeg har 
været noget uden for, rent lydmæssigt. De 
er indstillet sådan, at de høje diskanter er 
dæmpet. Så disse toner hører jeg dårligere 
end før. Det er en stor behagelighed især i 
lektiecafeen. Børnene er uanset kulør god til 
at snakke højt. De fører sig selv frem og det 
synes jeg er godt.

Et billede fra Sdr. Hygums Hjemstavnsmu
seum. Det er virkeligt et besøg værd. Bille
det taler vist for sig selv, også for de unge 
læsere fra 68/69.

Torsdag
Er det Kolding Sygehus, jeg skal besøge for 
at få en undersøgelse af en tidligere opera
tion for brok. Den er slået fejl, så det er en 
ommer!

Fredag
Det bliver ikke sjovt. Jeg skal til tandlægen 
for et blive opereret for paradentose. Pu-ha- 
da-da!

Mange hilsner til alle. Glædelig jul og godt 
nytår. Vi ses, om ikke før, så om 3 år! Ja, 
hvad er det nu der sker om 3 år? Jow det er 
vist noget med 50 år siden....I

Henrik

Årgang 1969-70

Redaktør: Svend Michelsen 
Gammelpøl 10, 6470 Sydals

Ingen indberetning i år.

Årgang 1970-71

Redaktør: Erik Koch Andersen 
Kærvej 20, Besser, 8305 Tranebjerg 
E-mail: eklandersen@gmail.com

Kære alle på årgang 1970-71:

I år havde vores hold 45 års jubilæum. Vi 
var 13, som havde taget imod invitationen, 
og vi fik simpelthen en rigtig god dag ud af 
det.

De, der var mødt op, var: Andreas Andre
sen (Saksborg), Kristian Bonde (Bevtoft), 
Jørgen Brodersen (Gråsten), Nicolai Chri
stiansen (Tinglev), Ole Ernst (Jordrup), 
Peter Holm (Haderslev), Jens Hostrup (Få
borg), Henry Johansen (Kruså), Hans Pe
dersen (Tinglev), Lars P Smidt (Åbenrå), 
Karl Vejrup (Ryslinge), Anders Østergård 
(Nustrup) og undertegnede.

Vi mødtes i et klasseværelse, hvor vi natur
ligvis sad og ventede på Anton Mortensen. 
Han havde mange gøremål den dag, så der 
var andre der fik glæde af ham. Anton og
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Brusch er jo de sidste af vore lærere, som er 
tilbage fra vores hold. Brusch kæmper med 
helbredet, men Anton var stadig i højt hu
mør.

Vi tog så selv en gang" bordet rundt", hvor 
vi hørte om, hvordan det var gået hver især. 
Nogle havde afhændet landbruget, og var 
gået i gang med at spille golf. Andre hjalp 
deres sønner i landbruget. De øvrige havde 
fundet et lidt mindre krævende job, som de 
var vældig glade for. Fælles for næsten alle 
var også børnebørnene, som jo blev priori
teret højt. Det var rigtigt rart at høre, at alle 
var ved godt mod, nu kunne der tænkes til
bage på landbruget, og alle de forandringer 

der er sket i tidens løb, samtidig med at til
værelsen kunne nydes sammen med de nye 
job som flere havde fået.

Her hos os i Rørkær ved Tønder, driver vi 
stadig landbrug. Besætningen er solgt, 
så nu er det planteavl, samt et par poster 
henholdsvis ved menighedsråd og provsti. 

Vores sædskifte er, Majs- Maltbyg og ferie
rejser©. Anna Kirstine og jeg har været på 
flere rejser, som vi jo ikke havde så meget 
tid til før, det benytter vi os så af nu, hvor 
helbredet stadig er intakt.

Efter at alle var kommet til orde, mindedes 
vi dem som i årenes løb var gået bort.

Til sidst besluttede vi, at hvis vi er så heldi
ge at helbredet vil, og at vi får en invitati
on til 50 års jubilæet, vil vi hjælpe hinanden 
med, at få indbydelsen formidlet ud, så flere 
har mulighed for at være med. Skulle nogen 
være kommet ud af elevforeningen, findes 
der ganske sikkert en løsning på det.
Jeg skulle hilse fra de fremmødte jubilarer, 
og ønske alle en glædelig jul og et godt nyt
år

På jubilarenes vegne 
Håkon Friedrichsen, Rørkær.

Årgang 1971-72

Hans Iversen, Vranglandgård 
Nørremark 18, 6400 Sønderborg 
vranglandgaard@mail.tele.dk

Hej
Sommeren 2017 er vi 45-års jubilarer på Grå
sten Landbrugsskole, så da dukker der forhå
bentlig mange op fra vores årgang. Jubilæet 
finder sted d. 8. juni 2017. De fleste fra år
gang 71-72 er gået på pension og har dermed 
fået en travl hverdag, men der må alligevel 
kunne afsættes tid til at mødes den dag.
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Peter Jacobsen :
Jeg ringede til Peter, og han fortalte, at han 
havde solgt ejendommen til en søn i 2009, 
og de var flyttet ned til vandet. Først gik 
han på delefterløn og hjalp til på gården, nu 
hedder det interessetimer. På gården pro
duceres 11.000 grise fra 7 kg til slagtning. 
Jorden drives i et samarbejde med 2 naboer. 
Peter og Lis havde denne sommer været 14 
dage i Italien i egen bil og kørt 5-6000 km. 
Helbredet fejler ikke noget. Der er 4 bør
nebørn, alle inden for et par km, som Peter 
også fornøjersig over og med.

Povl Jørgensen:
Povl gik på pension for 4 år siden, da han 
blev 65. De sidste 16 år kørte han grise. Povl 
og Inga bor stadig på ejendommen i Avnbø- 
løsten, og stuehuset er sidste år renoveret 
for anden gang i deres ejertid. Povl er sta
dig i fuld sving. Gården skal vedligeholdes, 
en stald skal rives ned og en nabo vil ger
ne have hjælp til kornkørsel i høsten og kan 
også fint bruge Povl til at sidde på traktoren, 
når der skal samles sten. Povl interesserer 
sig stadig for ridning og rider to gange om 
ugen i rideklubben. Han er også stadig med 
til ringridning 12-14 dage hver sommer.

Hilsen Hans

Årgang 1972-1973

Redaktør: Knud Erik Langhoff 
Mariavej 9, 6091 Bjert
E-mail: knla@kolding.dk

Kære kammerater
fra 72/73-holdet på Gråsten:

Herved input til "Nyt fra gamle elever" 2016.

Jørgen Petersen, tidl. Adelvej, nu Friheds
vej 3, 6500 Vojens:
Sidst vi hørte fra Jørgen var i 2000 - Jørgen 
oplyser at de i 2013 er fraflyttet gården og 
flyttet i nyt hus på en naboejendom de har 
ejet en del år.
Annegrete og Jørgen ejer stadigvæk går
den. De ca. 180 ha er bortforpagtet og den 
ene stald og stuehuset er nu lejet ud. Jør

gen oplyser, at kommer der en forbi, som 
kan finde finansiering og har lyst til at drive 
kvæglandbrug, vil han kraftigt overveje at 
sælge, og blive rigtig pensionist.
Annegrete stoppede med børn i familieple
je, da hun blev 60, og Jørgen forpagtede de 
sidste 100 ha ud sidste år, så nu går tiden 
med at gå på jagt, at passe børnebørn og 
holde øje med sommerhuset på Fanø.

De tre piger er alle rigtig godt i vej, bor hen
holdsvis i Vojens, Broager og København, 
der er i alt seks børnebørn tre svigersønner. 
Jørgen møder ind imellem Jens Seeberg der 
bor i Nustrup, men har ellers ikke kontakt 
med andre fra holdet.

Jørgen Nielsen, Hydevad:
Sidst vi hørte fra Jørgen var i 2005. Jørgen 
der nu er 68 år, driver planteavl på de 40 ha. 
Han solgte de sidste dyr, da folkepensionen 
tog sit indtog på gården.
Bygningerne bruges kun i begrænset om
fang, men laden anvendes til at opbevare 
kornet frem til, det efter Jørgens vurdering, 
absolut bedste afregningstidspunkt på året. 
Jørgen oplyser at han sidste år tog turen til 
Lavensby på Als for at besøge Claus Chri
stensen der var med på holdet. Claus er 
ophørt med udearbejde, men driver stadig 
landbrug. Jørgen ser af og til Hans Jørgen 
Ernst, men har ellers ikke kontakt med an
dre fra holdet. Der er ingen planer om at af
hænde ejendommen, som Jørgen siger det 
- " Jeg tager det som det kommer".

Helmut Carstensen (tidligere Sofiendal, 
nu Sønderhav):
Helmut oplyser, at han stadigvæk ejer ejen
dommen på Dambækvej i Sofiedal, og dri
ver den med 80 økologiske køer og ca. 100 
ha. Det er en datter og svigersøn, der bor 
på og driver gården ved hjælp af Helmut, 
der sammen med Eva er flyttet til ny lejlig
hed i Sønderhav, på den grund, hvor det tid
ligere Hotel Sønderhav var placeret. Det er 
meningen at de unge skal afprøve om det er 
noget for dem at overtage bedriften.
Eva der er 9 år yngre end Helmut er stadig
væk ansat på apotek i Tinglev.
De tre døtre, har bragt tre børnebørn ind i
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familien. Lis bor på gården i Sofiedal, Anne 
er tandlæge i Tinglev og Inge er sygeplejer
ske i Svendborg.
Helmut er ikke aktiv jæger med gevær, men 
nyder stadig at deltage som suppejæger. 
Hver mandag aften bruger Helmut på den 
kinesiske kampsport Tai Chi, fordi han føler 
det sætter krop og sjæl i balance. Er der le
dige timer i løbet af ugen tager han også en 
Tai Chi pause der hjemme. Ud over at han 
møder Visti på jagt, har Helmut ikke kontakt 
med nogle fra holdet.

Tak til alle der har bidraget til årets "Nyt 
fra gamle elever" - Her fra skal lyde en stor 
hilsen med ønsket om en glædelig jul og et 
rigtig godt nytår til alle.

Knud Erik

Årgang 1973-74

Redaktør: Holger Hedegaard 
Birkevej 2B, 7830 Vinderup 
E-mail: holger.hedegaard@mvb.net

Kære alle.
Også i år vil jeg gerne takke for de indlæg, 
der er kommet. Jeg selv og nogle afjer tæn
ker måske, at der jo ikke er sket så meget 
for mig siden jeg sidst skrev. Til det vil jeg 
sige, at det skal I ikke tænke på, for det er 
altid interessant at høre nyt fra gamle kam
merater, selv om det ikke er så meget.

Redaktøren

Kære Alle
Jeg driver stadig på 11. år Uge Lystfiskeri og 
Camping, ved Tinglev.
Det at drive en campingplads har også sine 
udfordringer, det er der mange instanser, 
der har en mening om, på det punkt er det 
ikke bedre end at drive et landbrug. Udfor
dringer er der nok af, selvom ideerne til at 
udvikle måtte være der, er det mere end 
vanskeligt at finansiere sådanne tiltag. Skif
tende regeringer har indtil nu ikke villet let
te på nogle af de byrder, som vi i Danmark 
er pålagt, modsat vore sydlige naboer.
Det kender landbruget jo alt for godt til,

kampen for at overleve i en stadig mere glo- 
baliseret verden er hård. Håber at de unge, 
der heldigvis stadig har mod på det at blive 
landmand, bliver værdsat for deres indsats. 
Det har Danmark brug for.

Jeg har efterhånden nået en alder, hvor der 
skal tænkes i generationsskifte, mulighe
derne afsøges lige nu og jeg håber at jeg 
finder en løsning, gerne som glidende gene
rationsskifte. Har stadig lysten og helbredet 
til at være med, nogle år endnu.

Vores gamle skole har fået nyt forstander- 
par. Jeg har haft fornøjelsen af at have 2 
drenge på Sundeved Efterskole, mens de 
var der. Det kan kun blive godt for Gråsten 
Landbrugsskole.

Børnene er godt i gang med deres hen
holdsvis arbejde og uddannelser.
De to ældste Jesper og Torben er stadig ved 
Falck, nu kører de i København, men bor 
stadig i Sønderjylland. Jeg havde den sto
re glæde at besøge Mikkel, min ene søn i 
Canada her i sommer, han arbejder på en 
farm, det var spændende at se og opleve. 
Landdistrikterne affolkes også der. Pernille 
er efter at have rejst i 3 måneder nu på År
hus Idræts Højskole og skal så læse videre 
næste år. Yngste dreng Lasse går på 3. år 
IBC inde i Aabenraa, han søger med tiden 
mod at blive underviser på efterskole. Vi 
havde den sorg at de sidste sommer miste
de deres mor efter 5 års kamp mod kræft, 
kun 49 årgammel.

Har mødt et par af dem fra vores hold. Hans 
C. David, bor jo ikke så langt væk, ser ham 
med jævne mellemrum. Havde den glæde 
at møde Hans Rasmussen til håndbold oppe 
i Boxen, vidste ikke han havde den interes
se©. Peter Chr. Petersen fra Hinderup har 
bygget hus i Rødekro, er så vidt jeg ved sta
dig aktiv på ejendommen.
Jeg har lagt politik lidt på hylden, er nu kun 
med i den lokale venstre-bestyrelse. Har 
været så heldig at finde en veninde og vi 
skal til Afrika i januar måned. En tur, som 
Gert Karkov er medarrangør på. Her skal
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Svend Âge Stenholdt også deltage. Dyrker 
lidt tennis om sommeren og badminton om 
vinteren.

Ønsker alle en glædelig jul 
og et godt helbred.

Hans Petersen

Kære Alle
Jeg er nu blevet folkepensionist, og er flyttet 
til Havremarken 91 i Holbøl, sammen med 
Inger. Ejendommen på Broager er overladt 
til sønnen. Vi solgte det meste afjorden fra 
for et par år siden, for det med at drive jord 
i dag, er ikke let, med de restriktioner og 
krav derer blevet.
Det blev til 25 år hos Arla, som har været en 
meget god arbejdsplads, men jeg kan ikke 
lade være med at tænke på de priser dan
ske landmænd får for deres råvarer. Mælke
prisen er jo helt forfærdelig lav lige nu. For 
mig at se, er det kun sukkerroeavlerne, der 
rigtig har forstået at holde priserne på et ac
ceptabelt niveau.
I det hele taget er jeg bekymret for udvik
lingen i landbruget, hvor det næsten er ban
kerne der bestemmer, hvordan strukturen 
skal være, og jeg syntes ikke de har levet 
op til deres ansvar. Her tænker jeg meget på 

alle de landmænd, der er blevet vejledt til at 
optage de såkaldte valutaswaplån.
Vi må nok sige, at vi har været heldige, i for

hold til den generation, der skal i gang nu, 
men man kan ikke sige at befolkningen ikke 
interesser sig for landbruget, når ca. 5000 
fandt vej til Landbrugsskolen den dag der 
var åbent landbrug der.

Nu holder jeg mig i gang med lidt træning 
på vores Fitnesscenter, sammen med Inger. 
Jeg må indrømme hun er mere aktiv end jeg 
er. Vi glæder os rigtig til vi skal på Safari i 
Afrika til januar, og påtænker også en tur til 
Nordkap senere.

Venlig hilsen 
Jens Peter Skjødt

Kære Alle
Der er ikke så meget at berette, for der er 
ikke sket de store ændringer, de sidste par 
år. Jeg har stadig både stald og jord for-

pagtet ud, så det har jeg ikke noget med at 
gøre, andet end at modtage pengene. Vi bor 
jo stadig i stuehuset, og vi har 6 børnebørn, 
så det er altid noget at gøre.

Jeg kan godt have ondt af de unge, der i dag 
skal ind i erhvervet, selv om det ikke er ren
ten, der tynger, men der er meget andet der 
giver problemer.

For tiden er jeg hæmmet af en diskuspro
laps, som kræver at jeg helst ikke kommer 
ret langt fra sofaen, men jeg har været til 
skanning, så nu venter jeg kun på resultatet, 
og håber så på at komme i genoptræning.

Jeg kan oplyse at Synke har solgt sin ejen
dom og nu bor i parcelhus i Tønder og arbej
der ved en murer. Lorens er gået på pensi
on, men han arbejder stadig med traktorer. 
Han har 3 veterantraktorer. En Far fra 55, og 
2 Allis Chalmers.

Venlig hilsen 
Hans Alfred Petersen

Kære alle
Jeg arbejder stadig ved Vej og Park i Sønder
borg kommune, ved ikke hvornår jeg stop
per. Har lige udsat min pension i et år. 2016 
har været en uheldigt år. Det startede med 
af Lis fik en blodprop i lillehjernen fredag d. 
26. februar hjemme i stuen. Hun blev fløjet 
med helikopter til OUH, hvor hun blev opere
ret og lå der i en uge. Derpå til Sønderborg 
fire dage, så til Silkeborg, lam i venstre side, 
havde tube i halsen, kunne ikke synke og fik 
sondemad. Der begyndte de med genop
træning, tre måneder, hvor hun ikke kunne 
snakke, skulle lære det hele igen.

Så til Hammel, hvor det rigtig begyndte med 
træning af venstre arm og ben. Kunne nu gå 
med hjælpemidler, snakke og spise normal 
igen. Så til Grindsted, hvor genoptræningen 
fortsatte. Begyndte at komme hjem i week
enden midt i august, efter tre uger kom hun 
helt hjem.

Nu går hun til træning i Sønderborg en time 
mandag, onsdag og fredag, kan klare de

93



daglige fornødenheder selv. Det har været 
en hård tid, mange kilometer på vejen. Så 
lige en solstråle - vi venter barnebarn nr. 

fem her i oktober.

Hilsen til hele holdet.
Lis & Frank Dy ring Schultz, 

Kegnæsvej 28, Lysabild, 6470 Sydals.

Redaktøren
Her hos os er der heller ikke sket det helt 
store. Vi bruger mere tid på hestevognen. 
Det er fantastisk for os at nyde naturen med 
den fart, og på en hestevognsferie i 8 dage 
kommer man helt ned i fart.
Jeg har lige sagt ja til endnu 6 år ved Sta

tens Ekspropriation. Det er ca. 40 dage om 
året. Virkelig en passende job i min alder.

Venlig hilsen
Holger

Årgang 1974-75

Redaktør: Jan Jensen 
Elmevej 17, 6800 Varde 
E-mail: hej51@post.tele.dk

Hej Jan og årgang 74/75

Der er ikke sket så meget siden, vi var sam
men sidst. Jeg arbejder stadig i beredska
bet på Danfoss og forventer at blive ved 
til jeg kan gå på pension, hvilket kommer 
noget nærmere. Hanne arbejdede i Cimber/ 
Sterling, da det gik konkurs. Hun har efter
følgende fået arbejde på Sønderborg Luft
havn, hvor hun stort set laver det samme 
som hos Cimber/Sterling.

Det er blevet lidt stille hos os, da alle børn er 
rejst hjemmefra. Begge piger bor i Køben
havn. En arbejder hos L'Oreal med økono- 
mi/logistik. Der er to børnebørn, som tager 
en del af vores fritid, så turen går jævnligt til 
København. Den yngste er uddannet social
rådgiver. Arbejder ved Københavns kommu
ne og mangler et halvt år på hendes kan
didatuddannelse i socialt arbejde. Vi har en 
dreng boende i Guderup. Han er flexjobber

og arbejder på Sønderborg Lufthavn. Den 
yngste er uddannet Automatik-fagtekniker, 
tror jeg det hedder, er efter aftjent værne
pligt ved beredskabsstyrelsen på Bornholm, 

er i gang med en uddannelse som automati
onsteknolog i Odense.

Fritiden bruger jeg til lidt deltidslandbrug 
uden dyrehold. Der tilhører også lidt skov, 
som jeg hygger mig med om vinteren. Jeg 
har nu i en periode været valgt som kon
taktperson i menighedsrådet ved Havnbjerg 
kirke. I landbruget synes vi at der er man
ge regler og meget bureaukrati og langsom 
sagsbehandlingstid, men det slåes med fle
re længder i det danske kirkesystem.

Det ser ud til, at der er lidt lyser tider på vej 
for landbrug. Jeg håber, at det holder ved 
for det har landbruget virkelig brug for.

En hilsen fra Nordals til alle på holdet.
Andreas

Red.:
Her i huset kører det godt. Nyder at være 
nået alderen, hvor man selv kan bestem
me, om man vil arbejde eller ej. Det giver 
en hvis frihed, og den har vi brugt til at rejse 
en del i det forløbne år. Campingvognen er 
blevet brugt flittigt, så jeg forstår godt, at 

det snart er jul igen?

Med ønsket om en rigtig god jul til hele hol
det, sendes de bedste hilsner her fra Elme
vej.

Jan Jensen

Årgang 1975-76
Redaktør: Jørgen Jensen 
Sdr. Vilstrup Bygade 54 
6100 Haderslev
E-mail: jensen@susdal.dk

Kære elevhold! 1975-76
Jeg vil starte med at sige tak for en god dag, 
da vi havde 40 års jubilæum. Det var hyg
geligt at snakke med mange af jer, nogle 
havde jeg ikke truffet siden 1976.
Og så vil jeg meget gerne have at I sender 
jeres mailadresse til mig. Nogle afjer skrev
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den på en liste ved jubilæumssammenkom
sten, men desværre har nogle afjer husket 
forkert. Det er kun Dieter, der har svaret 
mig. Så send mig en mail og du får en op
fordring til at skrive i elevskriftet næste år. I 
kan også sende mig et kort!
jensen@susdal.dk

Jeg vil gerne ønske jer og jeres familie en 
glædelig Jul og et godt Nytår

Med venlig hilsen 
Jørgen Jensen

Dieter Fries:
Kære holdkammerater!
Først en stor tak for en hyggelig dag ved vo
res 40 års jubilæum i juni måned til elevda
gen. I skrivende stund er jeg lige kommet 
hjem fra et Arlamøde, hvor Peder Tuborgh, 
efter en hård tid for mælkebønderne de sid
ste par år, igen kunne se lyset for enden af 
tunnelen.

Her hos os i Nr. Løgum arbejder vi stadig 
med malkekøer, og vi har en god hjælp i vo
res søn Torben og en rumænsk medarbej
der. De aflaster os så meget at vi har be
sluttet at fortsætte nogle år endnu, hvis 
helbredet tillader det.

Vi har nu været bosat i Nr. Løgum i 10 år, og 
naboerne har taget godt imod os, så vi må 
konkludere, at det var en god beslutning at 
søge andre græsgange. I år har vi haft 20 
års økologijubilæum. Vi startede med øko

logien i 1996, og det har været spændende, 
at drive landbrug på denne måde.

Som noget nyt er Gitte og jeg blevet bed
steforældre for første gang, og det har vi det 
rigtig godt med.

Med disse ord vil jeg ønske jer alle glædelig 
jul og et godt nytår, med et håb om at land
bruget i fremtiden får den anerkendelse, 
som de har fortjent.

Dieter Fries, 
Koidingvej 21, Nr. Løgum

Årgang 1976-77

Redaktør: Erik Møller Pedersen 
Kalkværksvej 19, 7850 Stoholm 
E-mail: a.l.pedersen@ofir.dk

Hej.
Jeg solgte køerne i 2006 og forpagtede jor
den ud. Og er blevet træ- og flishandler. Har 
sammen med min søn købt en flishugger og
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fliser hegn og skovtræ i det meste af Søn
derjylland. Skover også lidt og sælger træ 
til pejsebrænde. Så mangler I flis til stoker 
eller haven, ridebane eller andet så ring 
61742244 eller mail jv_trae@hotmail.com 
eller hjemmeside www.jv-trae.dk.

Med venlig hilsen 
Johannes Vyff, Kildager37, Vonsbæk, 6100 

Haderslev

Red.:
Tak til Johannes. Endeligt vil jeg minde om 
vi har 40 års jubilæum til næste år, og så 
kunne det jo være hyggeligt om en del af os 
mødes til en god snak.

Med venlig hilsen 
Erik Møller Pedersen

Årgang 1977-78

Redaktør: Bjarne Thomsen 
Vollerupvej 44, Rebbøl,
6392 Bolderslev
E-mail: bjt@bbsyd.dk
Tlf. 74646416 - 40162416

Der er i år sendt 8 opfordringer til at give et 
bidrag til nyt fra gamle elever, og alle har 
svaret.
Adresse i parentes er den adresse, vi havde 
da vi gik på Gråsten Landbrugsskole.

Dødsfald: Peter Th. Christiansen, Krage- 
lund/Padborg, er død d. 21. marts 2016, 
han blev bisat fra Bov Kirke d. 29 marts.

Kirsten Filt Jensen er død d. 24 april 
2016, og blev bisat d. 30. april fra Gråsten 

Slotskirke.
Æret være Peter og Kirsten Filts minde.

Peter H. Tygesen, Aabenraavej 24, 6270 
Tønder (samme adresse):

Kære holdkammerater årg. 77-78. Så blev 
det min tur til at skrive lidt igen. Jeg har ikke 
skrevet siden 2000 siger Bjarne, så der er 
sket en del siden. Netop i 2000 overtog jeg

min fars part af ejendommen, som vi havde 
drevet sammen som et I/S siden vi forlod 
skolen. Vi fortsatte med ca. 50 ha og 40 - 
50 køer + opdræt, som vi havde haft i man
ge år. I 2009 havde jeg malket i mindst 40 
år, så jeg syntes at det kunne være nok, og 

begyndte at afvikle køer og kvote. Jeg ville 
gerne fortsætte med lidt ammekøer og fe
dekalve og begyndte så småt at planlægge 
en mindre ombygning af stalden, så jeg fik 
et dybstrøelsesareal til ammekøer, hvor ko
båsene havde været. Men det skulle vise sig 
at blive en længere historie for at få en mil
jøtilladelse til det - 2 år og ca. 10000,- kr. 
kostede det inden jeg kunne gå i gang. I for
året 2012 solgte jeg de sidste køer og kvo
te, og købte en mindre charolaisbesætning 
bestående af 10 køer med kalve + en enkelt 
tyr. Ved juletid 2012 var jeg så uheldig at bli
ve ramt af en blodprop, som lammede hele 
den højre side af kroppen, men jeg miste
de heldigvis hverken tale eller hukommel
se. To måneder på sygehuset og et lille år 
med genoptræning tog det. I foråret 2013 
var jeg dog kommet så meget til hægterne, 
at jeg kunne klare en del af forårsarbejdet 

og begynde at køre bil igen. I dag har jeg 
det godt, men går stadig dårligt og bliver 
hurtigere træt end før i tiden. På det tids

punkt jeg blev syg, var vi ca. halvvejs med 
ombygningen af stalden, så det lå jo stille et 
års tid, men vi fik det dog gennemført sidst 
i 2014. Ammedyrene måtte jeg dog hurtigt 
opgive igen, da det kræver en god fysik at 
omgås dem. Lidt fedekalve har vi stadig, 
men det er også de sidste vi har i stalden. 
Min far er 92 år, så det er blevet for svært 
for os begge to at klare den daglige pasning. 
Heldigvis er en nabo begyndt at have nogle 
dyr i stalden, så den kommer nok ikke til at 
stå tom foreløbig. Nu regner jeg med at kla
re markdriften et par år endnu, til jeg kan 
få folkepension, så må vi se hvordan tider
ne er til den tid - om det skal lejes ud, eller 
det kan sælges. Under alle omstændigheder 
skulle jeg gerne fortsat have noget at tage 
mig til. Det trives jeg bedst med. Slut for 
denne gang - vi ses snart til 40-års jubilæ
um - håber i alle har det godt.

Venlig hilsen Peter H. Tygesen
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Erling Krab, Øster Vedstedvej 70 A, 6760 
Ribe (Haderslevvej 10, Kastrup, 6510 
Gram):

Hej - så er der gået et stykke tid siden sidst. 
Der er ikke sket det helt store. Jeg arbejder 
ved DLG og det har jeg gjort i mange år nu. 
Mit job består i at passe mange forskellige 
afdelinger her i syd plus Esbjerg og så er jeg 
flyttet til Øster Vedsted ved Ribe for 6 år si
den. Det er hvad der er sket her.

Hilsen til alle fra skolen Erling

Martin Leo Nissen, Møl
lehøj 9, Hjordkær, 6230 
Rødekro (Klindt, 2265 La
delund. Tyskland): 
Hej skolekammerater 
Mit navn er Martin Leo 
Nissen - var på land
brugsskole i 1977 -78 
Nu - da jeg ikke kan hu-

ske, hvad jeg har skrevet før, får i min livs
historie forfra.
Efter landbrugsskole tog jeg 2 år mere ude 
i det praktiserende landbrug og fik mere 
erfaring. Men jeg var endnu ikke klar til at 
starte egen virksomhed og havde heller ikke 
nogen faders gård jeg skulle overtage. Der 
var heller ikke nogen større formue på ki
stebunden.
I 1981 valgte jeg at læse videre og i 1983 
blev jeg færdiguddannet som landbrugstek
nikker fra Nordisk Landbrugsskole (Odense) 
En blanding af landbrugs- og handelsud
dannelse.
I 1983 blev jeg ansat på LandboSyd i 
Aabenraa som kvægbrugsteknikker. Fod
ring, pasning og pleje af dyrene var mine 
hovedopgaver, samt fremtidsudvikling og 
økonomisk grundlag. Et meget spændende 
job, som var i konstant udvikling og påvir
ket af de politiske beslutninger (eks. mæl
kekvoteordningen).
I 1991 valgte jeg at købe et mindre land
brug med tilhørende 17 ha jord og plads til 
160 slagtesvin. I 1999 udvidede jeg pro
duktionen til 1000 stipladser og gik ned på 
godt halvtid på LandboSyd.

I 2006 blev det besluttet at samle kvæg
brugsrådgivningen i centeret i Vojens.
Det var min chance til at prøve noget an
det, og jeg valgte derfor ikke at flytte med. 
Det var i 2006. Og efter et par måneders 
pause fik jeg et job som erhvervsrådgiver 
i Løgumkloster Sparekasse. Nu skulle jeg 
være med til finansiere landbrugets økono
miske behov. Det var en blanding af kredit
foreningslån og banklån samt behandling af 
indkommende budgetter og sammen med 
dem planlægge fremtiden. For ikke at næv
ne behandling af her og nu problemer.
I 2007 solgte jeg ejendommen og flyttede i 
nyt hus i Hjordkær. I 2011 lavede vi det før
ste minusregnskab i Sparekassen og besty
relsen besluttede, at der skulle rationalise
res og lukkede 2 mindre afdelinger. Vi blev 
for mange ansatte og sidste mand, som 
kom ind, røg også først ud!
Ingen problemer i det, eftersom jeg havde 
en bred uddannelse og skulle nok få et job 
igen. Jeg havde bare glemt, at jeg var ble
vet 56 år i mellemtiden - hørte til det grå 
guld - som alle talte om og ingen ville have. 
Jeg gik arbejdsløs i ca. 1 1/2 år, hvor jeg 
kom i erhvervspraktik i Bolderslev og Stub
bæk Børnehave og har været der siden. Her 
er opgaverne vedligehold af børnehavens 
ydre (slå græs osv.) og male indvendig. Jeg 
kunne nu gå på efterløn, men har valgt at 
forsætte et år endnu.
I 1996 fandt jeg en pige med 2 drenge. I 
2004 blev jeg gift.

Martin Leo Nissen

Hans Nielsen, Søndergade 18 B, 6200 
Aabenraa (Årslev, 6230 Rødekro)

Det er første gang, vi hører fra Hans, siden 
vi forlod landbrugsskolen - han kom forbi 
kontoret i Rødekro og fortalte i grove træk, 
hvad det er sket siden.

Allerede en måned efter at vi var startet 
på landbrugsskolen, fik Hans konstateret 
knoglekræft i det ene ben, benet stod ikke 
til at kunne reddes, og blev sat af helt oppe 
ved hoften af en gang. Hans kom aldrig til
bage på skolen.
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De næste 2 år gik med kemobehandlinger, 
og yderligere 5 år med løbende kontrol, 
men er i dag fri for kræft. For at komme 
frem i verden, bruger han nu krykker. Alt 
dette satte en stoppe for hans virke indenfor 
landbruget, han har dog kørt lidt traktor for 
nogle venner.
Var i arbejdsprøvning i en periode, men fik 
så som han selv siger en skør ide - han tog 
nemlig på Odder Højskole i 3 måneder, her 
fandt han kærligheden, dette forhold vare
de i 7 år, i samme periode havde han fået 
job på fabrik som fremstillede svejseappa
rater m.m.
Han længtes dog efter Sønderjylland og 
flyttede hertil igen Efter ankomsten kon
taktede han arbejdsformidlingen i Aabenraa 
som anbefalede ham at søge ind på grafisk 
afdeling på det daværende Amtsgården i 
Aabenraa, efter en prøvetid på blot 2 uger, 
blev han fastansat (og som Hans sagde, det 
kunne han takke Kresten Philipsen for). Da 
så amterne blev til regioner mistede han 
jobbet, har nu job på social- og sundheds

skolen i Aabenraa (det gi. sygehus). Hans 
virker glad og tilfreds, skulle hilse alle fra 
holdet, og han vil gøre alt for at kunne være 
med til vores 40 års jubilæum, som må 
være i 2018.

Claus Christensen, Nordborgvej 63, Havn- 
bjerg, 6430 Nordborg (samme adresse):

Claus hørte vi sidst fra i 1981. Han driver fø
degården på hobbyniveau, ca. 30 ha plante
avl. Derudover arbejder han for Sønderborg 
Kommune, her holder han tilsyn med cykler 
og biler, som kører i dagplejen. Claus bor i 
dag selv, har været i fast forhold, børn er 
der ingen af.

Skulle hilse fra Claus.

Jacob Manner-Jacobsen, Vandmøllevej 
11, Nybøl 6400 Sønderborg (A. D. Jørgen
sens gade 6, 6300 Gråsten):

Kontaktede mig og sagde han gerne ville 
vente med et skriv til næste år. Jacob har 
været en del syg på det sidste, og nu var der 
også kommet sygdom i nærmeste familie.

Vi glæder os til at høre nyt fra ham, og ger
ne fra en sund og rask mand igen.

Jørgen Søndergård, Kassøvej 25, Nr. Ønlev, 
6230 Rødekro (Sdr. Ønlev, 6230 Rødekro):

Hej Bjarne!
Så har vi kridtet skoene og vredet vore 
hjerner, for at finde nogle nyheder frem. Vi 
skrev sidst i 2009, og nogle forandringer har 
der da været, men ikke så mange igen. Vi 
bor stadig her på gården i Sdr. Ønlev. Jeg 
har planteavl og ca. 150 limousiner (køer og 
opdræt). Vi har ingen ansatte, og det pas
ser mig fint. Marianne arbejder stadig ved 
Aabenraa Kommune som hjemmesygeple
jerske. Vores tre piger har, mærkeligt nok, 
alle tre valgt at bosætte sig i København. De 
synes åbenbart, at der sker mere der, end 
her hos os i Sdr. Ønlev. Vores ældste datter 
blev gift med sin Jens d. 10. sept., og ja, det 
var da en speciel og meget god dag.
Den mellemste læser til psykomotorisk te
rapeut og er godt i gang med det 2. år. Den 
yngste arbejder i en vuggestue på en stor 
daginstitution på Amager. Derudover bruger 
hun tiden på musik.

Jeg spiller stadig kort med Kaj, Helge, Iver 
og Hans hver 3. uge. Fantastisk at vi stadig 
har noget at snakke om. Ha-ha.
Om et par måneder er vi alle kommet i tres
serne, så længe leve det grå guld.
Hvis der går syv år igen, inden jeg skal skri
ve igen, er vi nok gået på pension.

Mange hilsner til jer alle fra 
Jørgen og Marianne

Hans Barsøe, Bram Sodegade 12, Sode, 
6100 Haderslev (Grarup Overby 31, 6100 
Haderslev):
Ja, så er det ved at være nogle år siden, jeg 
sidst har skrevet. Syv år, og der er løbet me
get vand i åen siden da. Børnene er blevet 
større, og vi er blevet beriget med 3 børne
børn, som alle da heldigvis er i nærheden 
af os. Marianne arbejder i Åbenrå på 14. år. 
Vi er for 5 år siden flyttet til Sodegård, og 
Jesper vores ældste søn og familie er flyt-

92



tet til Grarup. Vores datter Malene er færdig 
med sin uddannelse og er flyttet til Starup 
med kæresten , og arbejder i Padborg. Vo
res yngste søn Michael bor i Odense med sin 
kæreste og arbejder for TDC. Vi driver sta
dig svineproduktion fra fødsel til slagtning.

Mødes stadig med kortklubben hver 3. uge 
(5 gamle elever fra landbrugsskolen) så vi 
har nogle gode meningsudvekslinger.

Redaktøren:
På Højgaard er det ikke sket det store, og 
dog, har fået hjemmegående kone, da Bodil 
gik på efterløn d. 7. september. Jeg har også 
selv fået efterlønsbeviset tilsendt d. 31. juli. 
Foreløbig er det lagt i skuffen, men kan hur
tig tages frem igen, jeg tror dog arbejdslivet 
fortsætter nogle år endnu. Min datter Maria 
blev i juli færdiguddannet som jordmoder, 
og fik straks job på sygehuset i Viborg. Hun 

købte sammen med sin ven Troels en lej
lighed på havnen i Aalborg, med den aller
bedste udsigt over hele havnen. Bodils dat
ter Anita og hendes ven Henrik fik en datter 
1. august (vi har nu 5 børnebørn - de 4 er 
drenge) og her skal vi til både barnedåb og 
bryllup d. 12. november, som holdes hjem
me. De købte huset Hørup på Als sidste år.
Jeg vil gerne takke alle for det tilsendte/ 
besøg samt snak over telefonen, og ønsker 
alle med familie en rigtig god jul samt et 
godt nytår. Og nytårsønsket må være bedre 
priser og rammevilkår for landbruget, Ven
stre fik i foråret landbrugspakken gennem
ført, men hvor var det uskønt at se og høre 
på, og på grund af de Konservative måtte 
vi sige farvel til en kompetent fødevaremini
ster vi havde i Eva Kjer Hansen. Vi må håbe 
denne situation bliver husket til næste valg.

Med venlig hilsen Bjarne

Årgang 1979-80

Redaktør: Peter Feldstedt 
GI. Bajstrupvej 15, 6360 Tinglev 
E-mail: peterfeldstedt@bbsyd.dk

Hej med jer.
Det er jo nogle år siden jeg har skrevet sidst 
og tiden går jo. Her i sommers var det 35 
år siden jeg startede her på Pommersgård. 

Og det har jeg haft det godt med. Men for to 
år siden tog jeg en beslutning, der for mig 
var helt rigtig. Stalden var slidt. Vandrør var 
tærede og udmugningsanlæg var opslidt, 
mælkeprisen var lav og det er da blevet dår
ligere siden. Og da det var sidste chance for 
at sælge mælkekvoten, tog jeg i løbet af en 
uge beslutningen om at køerne kom væk. 
Det meste afjorden har jeg så bortforpag- 
tet, men har lidt til hobby. Der har tidligere 
været 4H for børn og børnefamilier i Volle- 
rup ved Sønderborg og det har jeg så fortsat 

med. Det har været lidt svært at komme i 
gang, men nu kommer der børn her næsten 
hver dag og de hygger sig og jeg nyder det. 
I kan se Als 4H.dk. Jeg skulle så også have 
et arbejde. Jeg blev sidste år ringet op af 
Kegnæs menighedsråd at de manglede en 
medhjælper på halvtid og der startede jeg 
20. februar sidste år. Sidste efterår mang
lede de så en weekendafløser ved Sydøst 
vandforsyning, så den tjans fik jeg også. Så 
er vandet gået så bare ring. Så midt i maj 
stoppede min makker på Kegnæs kirke og 
jeg blev så l1/z mand der, og her fra 1 okt. 
er det så mig der passer butikken og blev 
graver. For mig er det et rigtig godt arbej
de hvor man snakker med mange menne
sker og får mange positive tilkendegivelser 
og hvor jeg som kirkesanger kan bruge min 
erfaring fra Sydalskoret. Er fortiden ugift og 
har ingen børn. Men er der liv er der håb.

Venlig hilsen til alle fra Finn

Hej med jer.
Tiden går og jeg er i dag 57 år. Jeg er gift 
med Ulla og har været det de sidste 25 år. 
Jeg har to sønner, den ældste på 25 år er 
kok, den yngste er 21 år og arbejder ved 

DSV i Horsens.

99

mailto:peterfeldstedt@bbsyd.dk


Jeg har i dag kviehotel med 200 sengeplad
ser og derudover har jeg min rendegraver 
som jeg laver lidt med. I øvrigt driver jeg 
100 ha. Og har en pasningsaftale på 20 ha. 
Og ja så er jeg blevet bedstefar til Huxi og 
han er to år og det er bare skønt med sådan 

en lille mand.

Mange hilsner Flemming Lund

Hej med jer
Lige en lille statusopdatering fra min side. 
Efter at jeg solgte min mælkekvote og mine 
køer i 01 blev jeg øko-planteavler.
Jeg har et godt samarbejde med to mæl
keproducenter, der leverer mælk til Natur
mælk. Fruen og jeg holdt sølvbryllup i 2012 
med det hele. Mine tre døtre er nu voksne 
i job eller uddannelse og bor allesammen i 
København. Jeg står stadigvæk på lønnings
listen på motorbane Padborg Park og så har 
jeg et par små jobs i Padborg.
Min kone arbejder hos en tandlæge så vi kla
rer os stille og rolig. Efterår er en dejlig tid for 
mig, da jeg går en del på jagt. Strukturud
vikling her på egnen går stærkt og udsigten 
for landbruget er jo ikke super, så det er må

ske godt nok at mine børn har fundet andre 
græsgange. Sørgeligt at skulle sige/tænke 
sådan, men det kan vi nok ikke lave om på.

Ellers kan jeg ikke komme i tanken om mere 
der kan have interesse.

Mvh. Lorenz P. Christiansen

Sender hermed et bidrag fra Kollund Øster- 
skov. Her bor jeg sammen med Bodil som 
jeg har to piger med. Lene på 33 år, der bor 
i Harrislee, og Pernille på 31 år som bor i 
New York.

Efter landbrugsskolen havde jeg små jobs, 
og så overtog jeg mit fødehjem i Hokkerup 
november 1980. Der var 35 køer og nog
et opdræt. Jeg udvidede så til 50 køer men 
måtte så opgive efter 4 år. Der var for høje 
renter (21 pct.). Solgte gården og flyttede 
til Kollund Østerskov. Fik job på mejeriet 
i Kruså. Efter et halvt år blev jeg så land

brugsvikar. Det var alsidige jobs og jeg var

mange steder i hele Sønderjylland. Der var 
jeg så i 17 år.

I år 2000 begyndte jeg så ved Padborg Fjer
kræ (senere blev det kaldt Rose). Først som 
fanger og derefter stod jeg for hjemkørslen 
af kyllingerne. I 2011 tog jeg det store kø
rekort. Så jeg kunne beholde mit arbejde. 
Det bestod i at køre fangermaskiner ud og 
servicering af disse fra Padborg slagteriet. 
Indfangningen er overtaget af polakker. 
Slagteriet lukkede så i 2011. Men jeg kunne 
så blive der med maskinerne. Fra 2010 til 
2016 er der så ikke flere danske kyllinger i 
Sønderjylland . De bliver alle kørt til Tysk
land og Holland.
Så fra 10. oktober 2016 har jeg fået et job 

hos DanHatch som service og altmulig
mand.

Hilsen Peter C. Jürgensen, 
Østerskovvej 39, 6340 Kruså

Tiden går, vi har nu været på ejendommen 
i 35 år. Det er en kolossal udvikling dansk 
landbrug har gennemgået i de 35 år. Med 
fare for at lyde som en gammel forstokket 
bondemand, synes jeg ikke alt har været til 
det bedre.
De seneste 21 år har vi drevet ejendommen 
økologisk, en beslutning vi mente var rigtig, 
og det har vi fået bekræftet mange gange 
siden. Vi har 107 årskøer og driver 150 ha. 
Igennem samarbejde med to planteavlere 
er vi nu ved at være selvforsynende med fo
der, og der er også plads til lidt brødkorn.
Vi er da også så småt begyndt at tænke på 
næste kapitel. Der er heldigvis nogen, der 
har lyst til at overtage biksen, så det må vi 
se, om vi kan få på plads i løbet af de næ
ste år. Begge drengene har fået landbrug i 
blodet, og den yngste starter på overbyg
ningen på GL d. 1. februar.
Jeg har nu været formand for Naturmælk i 
7 år og synes stadig det er en spændende 
virksomhed at være en del af. Der er hele ti
den nye opgaver og udfordringer, men uan
set kriser har afsætningen af økologiske va
rer været stigende alle de 21 år, vi har været 
med. Jeg er med i et netværk omkring øko-
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logisk mælk i Europa og USA, og tendensen 
er den samme overalt.
Den 1. maj kunne Gitte og jeg føje en ny 
titel til vores CV. Vi blev bedsteforældre til 
lille Julie. Hun blev født i Norge, men bor nu 
med sine forældre på naboejendommen, så 
det er vi glade for.

Venlig hilsen
Frode Lehmann, 

Stensigmose 4, 6310 Broager

Årgang 1980-81

Redaktør: Severin Sivesgaard 
Bjerndrup Bygade 32, Bjerndrup 
6200 Aabenraa
E-mail: sivesgaard@yahoo.dk 
Tlf. 2364 0172

Det var lidt for sølle sidste år, men det lå helt 
og holdent ved redaktøren. I år går det lidt 
bedre. Jubilæet nåede jeg desværre ikke, 
da vi havde brandsyn ved Kliple' Mærken 
den dag, men det er da blevet til tre indlæg 
til årsskriftet i år.

Herhjemme går livet sin vante gang. Som 
så mange andre af årgangens børn, er beg
ge vore flyttet til Århus. Sara læser uddan
nelsesvidenskab på Universitetet og Aske vil 
være murer og går på Århus Tech.

Jeg hænger stadig på i Post Norden med ru
ter omkring Felsted, Bovrup og Varnæs. Jeg 
er begyndt at dyrke jordskokker, kartofler 
og andet godt i en lille køkkenhave. Det er 
ikke noget jeg kommer til at leve af, men 
jeg kan da tage til høstfest med god samvit
tighed. Men som vores høsttaler sagde, så 
høster vi jo alle sammen - om ikke andet, 
så erfaringer. Lise er stadig i miljøafdelingen 
i Tønder, men er stoppet med landbrug og 
har i stedet med industri at gøre.

Glædelig jul og godt nytår fra
Lise og Severin

Hej Alle sammen
Som tiden dog går, inden længe nærmer vi 
os de 60 år, skræmmende. Jeg syntes at ti

den siden GL er gået mega-hurtigt, men så 

keder vi os jo ikke. Vi solgte jo ejendommen 
i 2009 til min elev, hvor jeg har været ansat 
siden.

1-1-2016 startede jeg på Landbosyd som 
sparringspartner i team svin, bare 1-2 dage 
om ugen. Jeg kører rundt til sobesætninger 
som en slags rullende driftsleder for at opti
mere og effektivisere bedriften. Typisk kom
mer jeg 3 timer om ugen i 6-8 uger, og så 
derefter hver 3. uge. Opgaverne er meget 
forskellige fra ejendom til ejendom, typisk 
oplæring af udenlandsk arbejdskraft i hånd
værket at passe søer og smågrise. Et rigtigt 
spændende job, som har udviklet sig hen 
over året, så jeg stopper på min gamle ejen
dom pr. 31-12- 2016. Fra 1-1 er jeg på fuld 
tid ved Landbosyd.

Det var alt for denne gang. Glædelig jul og 
godt nytår til jer alle.

Hilsen Henrik Aarø-Hansen

Hej alle fra årgang 80/81
Så blev det atter min tur til at skrive lidt. 
Jubilæumsdagen var en hyggelig dag med 
snak om især "gamle dage" og lidt om fa
milielivet. Jane og jeg bor stadig i Lovtrup, 
hvor alle ungerne nu er fløjet fra reden. Vi 
har tre børnebørn.
Jeg arbejder stadig i grusgraven (28 1/2 
år). Håber at se mange afjer til 40 års jubi
læum. God vind til alle.

Hilsen Bjarne

Mojn kære GL årgang 80-81
Severinus har igen sendt en opfordring til 
lidt nyt til årsskriftet, og om det er fordi det 
er min tur, eller om han sender til alle, eller 
hvordan det nu foregår, så giver jeg gerne 
mit ydmyge bidrag. Kan jo da også tænkes 
at vi ikke er så mange, der får det her skrift 
mere, og at det er derfor det kun er to år si
den jeg gav et bidrag sidst. Når man nu lige 
i forgangne år har været til jubilæums sam
menkomst på skolen, så kunne en jo godt 
foranlediges til at tro, at vi ikke er så mange 
årsskriftmodtagere mere?!?!
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Vi må jo gøre en stor indsats for at lokke dem 
fra vores årgang med næste gang vi skal til 
jubilæum. Jo flere, desto sjovere. Vi kender 
jo nok alle en eller to i nabolaget som vi kun
ne få med, og der er jo ingen krav om med
lemskab af nogen forening, bare det faktum 
at vi engang var elever på den dejlige skole 
er nok! ! Dejlige skole, ja det er den jo stadig 
når man sådan hører nyt fra de unge menne
sker, der opholder sig der nu til dags. Mange 
nye ting er sket med uddannelsen siden vi 
var der. Men sådan går det jo med alt. Det 

kræver sin mand at følge med i alt det.

Nå, men nyt herfra, tjahl! Jane og jeg bor 
stadig i Løjt med vore to dejlige (lige om
kring derved) teenager tøser. En er konfir
meret og en anden skal snart, og så lokker 
efterskole, og snart er de pist borte på anden 
uddannelse. Jow jow, som tiden da går!! Ja, 
og næste år rundes det sidste skarpe hjørne, 
inden det går mod pension og andet godt!! 
Hmmm, ka det nu oss pass! Ja fødselsatte
sten påstår det, og så er det jo nok såen! ! 
Arbejdsmæssigt, ja så er Jane stadig ansat 
som gruppeleder i et privat hjemmepleje
firma, i Sønderjysk Pleje, som nu holder til 
på Kometvej 10 i Rødekro. Mig selv sagde 
hunden, var sidste gang jeg skrev aktiv hos 
Lars Jønsson med at passe hal på Lunds- 
bjerg Industri syd for Aabenraa, hvori der 
var salt, men det gik kun et år med det, så 

blev kontrakten opsagt, da der var for lidt 
omsætning til at retfærdiggøre den store 
hal. Shipping DK flyttede så ned på havnen 
med industrisalt, og så udleverer de der
nede fra med egne folk. Jeg var som sidst 
skrevet, garanteret arbejde til efter høst 15, 
og da den var overstået og maskiner vasket 
og smurt ind, varder et job til gummiged og 
mand til omlæsning af juletræer og pasning 
af en plads i Skodborg. Det gik november 
med, og 8. december 2015 var det så slut 
med arbejde der, og andre steder! ! Arbejds
løs for første gang!! Jo jo, jeg var da vinter
hjemsendt fra kirkegården i Erritsø for 15 år 
siden, så en forlænget juleferie var da ikke 
af vejen I! Ha ha, den har varet indtil 10. ok
tober! år, hvor jeg nu har fået job hos Bree
ders of Denmark i Hammelev, som altmulig
mand. Jow jow, så er ringen sluttet.

Startede ved landbrug med svin, og er nu 
tilbage dertil igen. Slet ikke så ringe!
Jeg kan godt forstå, at der er mange fru
strationer for folk der bliver arbejdsløse, 
og så især når alderen er som vores. Kan 
da godt være der siges at det grå guld og 
bla bla bla... Det passer ikke tror jeg på. 
Der bliver sorteret fra, når alderen er over 
50-55, og hjælp er der ikke meget af fra 
Jobcenter og hvad der nu ellers er. De er 
travlt optaget af dem, der er på vej ud over 
kanten eller rammer kontanthjælpsloftet 
har jeg fra pålidelig kilde. Der er ikke tid til 
os andre almindelige. Man er i mange til
fælde overladt til sig selv. Jo bevares, man 
bliver indkaldt til møde (fællesmøder og 2 
minutters individuel samtale) og skal bruge 
en masse tid på kontoret med ansøgninger 
og andet gøgl, og lige lidt hjælper det. Så 
tager man buskørekort, fordi der mangles 
der rigtig mange folk!! Lange nase!! Heller 
ikke det hjalp, og ansat ved 4 vikarbureauer 
gav heller ikke meget, andet end at komme 
lidt ud og holde sig i gang. Nå, men nu ser 
jeg fremad igen, og satser på nogle dejlige 
år som grisepasser og mange andre ting der 

følger med.

Mere om det næste gang, og selvom vi i 
skrivende stund først er i midten af oktober, 
så vil jeg ønske jer alle en glædelig jul og 
et godt og lykkebringende nytår. Vi ses, når 

vi ses.
Jane og IvarLycke

Årgang 1981-82

Redaktør: Find Duerlund Mortensen 
Strandgårdsvej 33
5762 Vester Skerninge

Ingen indberetning i år.

Årgang 1982-83

Redaktør: Monika Hoeck-Petersen, 
Nedergaden 4, Mjang, 6470 Sydals 
Tlf.: 74416302/Mobil: 51294368 
E-mail: petersen.per@get2net.dk

Kære Elevkammerater.
I år bliver der lidt flere beretninger end sid-
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ste år©. Jan Bonde, sender en hilsen, han 
vender tilbage med et "skriv" næste år. En 
hilsen til jer alle fra Erik Finnemann. Han 
sendte mig en kort mail, som respons på 
brevet sendt med "snail-mail". Dejligt med 
en mere på maillisten©. Det letter arbejdet 

for redaktøren.

Jeg har sendt mail ud med "snail-mail". Til 
16 medlemmer, mail til de resterende. Der 
er aktuelt 33 medlemmer af elevforeningen. 
Mon der kommer flere, når vi nærmer os ju
bilæet i 2018?

Opdatering fra Mjang:
Randi blev i sommer færdig med sine studi
er på Alsion. Hun fået arbejde ved Landbo- 
Syd pr. 01.10.2016, hvor hun er i gang med 
at blive sat ind i arbejdsopgaverne.

Morten er på 7. år i udviklingsafdelingen, 
hvor han udvikler på styretøj - den elektro

niske side af processen.
Per passer stadig bedriften med 60 malke
køer. Til sommer har vi været selvstændige 
i 30 år, vi glæder os over den opadgående 
tendens for mælkepriserne. Den må ger
ne fortsætte, så det igen bliver lønsomt at 
være mælkeproducent.

Jeg underviser både på sygeplejeskolen og 
efter- og videreuddannelse. Desuden ender 
også aktiviteter i forhold til forskning og ud
vikling. Alt sammen en del af mit lektorkva
lificeringsforløb, hvor jeg lige er startet på 
tredje år. Det er et spændende og lærerigt 

forløb.
I ønskes en glædelig jul og et godt nytår fra 
redaktøren, der glæder sig over responsen, 
så er det sjovt at være redaktør©. Husk at 
give besked om flytning samt ændring af 
mailadresse. De, der har fået post med 
"snail-mail" og endnu ikke har svaret, op
fordres til at sende mig en mail. Det vil lette 
mit arbejde i 2017.

Venlig hilsen
Monika Hoeck Petersen

Hej til alle fra årgang 82-83
En hilsen her fra Mjang. Vi driver ejendom
men med konventionel planteavl, det er nu 
10 år siden vi solgte svinene, men jeg kan 
godt savne at gå ind i en varm stald, når det 

er rusk og regn om vinteren, økonomien i 
svinene har jeg ikke savnet i den periode. Vi 
ligger med noget af vores jord, som Sønder
borg Kommune har udpeget til indsatsplan 
for vandbeskyttelse, men der er ikke enig
hed endnu på erstatningens størrelse, så nu 
går den til taksationskommissionen.

Helle arbejder på Mikrobiologisk Klinik Søn
derborg (Salmonella, MRSA, Campylobac
ter) og mange andre infektioner. Begge vore 
børn er nu flyttet til Århus, Anders rejste 
hjemmefra i april, så der er blevet noget 
stille, men det vænner vi os nok til. Vi har 
fået muligheden at opleve Århus-området 
på en anden måde.

Her i januar var vi nede for at besøge min 
værtsfamilie i Australien, som jeg arbejdede 
for i 1980. Det var et dejligt gensyn efter så 
mange år, og det får lige hårene på armen til 
at rejse sig, når man kører op af indkørslen.

De var flyttet ind til byen i 1996 og havde 
lejet farmen ud. Nu var det den ældste søn 
der drev farmen med lam til opfedning.

I 1980 havde vi 3000 får til uldproduktion 
på farmen. Australien var på det tidspunkt 

kæmpestor uldproducent med 160 millioner 
får på landsplan i dag er der ca. 60 millioner 
tilbage, man sagde dengang at Australiens 
økonomi red på et får, nedgangen skyldes 
at der bliver blandet meget mere kunststof 
i tekstiler i dag, så her er der også foretaget 
store strukturtilpasninger.

Vi havde et par dejlige dage sammen med 
familien, de var lige som dengang jeg rej
ste derfra, de nød deres otium og hjalp til 
på farmen.

Australien ligner meget Vesteuropa, det er 
nemt rejse rundt og alt fungerer, men det
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er kæmpestort. Vi så en lille bid, kørte ruten 
Adelaide-Melbourne-Sydney, 3000 km.

Hans Jørgen Bonde

Hej alle sammen
Det er ikke fordi at der sker det helt store 
ved os. I september 2013 blev jeg færdig 
med min anlægsgartneruddannelse. Til 
daglig arbejder jeg ved Sønderborg Kom
mune som gartner og holdleder. Der har jeg 
snart været i 30 år. Jo tiden går. Jeg bor sta

dig i et parcelhus i Fynshav, sammen med 
min kone Anita. Vores børn. Mie er næsten 
25, og studerer Psykologi i Aalborg. Hun er i 
gang med 9. semester. Så hun er færdig her 
til sommer. Vores søn Lars, næsten 22, går 
i mine fodspor. Han er uddannet landmand, 
med en overbygning som produktionsleder. 
Han arbejder stadig ved landbruget.

Venlig Hilsen 
Peter Nissen

Følgende kom på sms:
Hej. Et lille indlæg fra en af de 33 ud af de 
83! Har det fint, jorden er forpagtet ud til 
Henrik Abrahamsen. Til juletræer, de står i 
rækker herfra og til Skamlingsbanken. Ef
ter 22 år i byggebranchen fik jeg job som 
driftsmedarbejder på Kolding Havn, super 
job. Og små børnebørn i Øster Lindet, de er 
så glade for bedstefar. Glædelig jul og godt 
nytår til alle.

Med venlig hilsen 
Arne Damkjær

Hej Allesammen
Nyt fra gamle elever er altid hyggeligt at 
læse.
Her fra Sjælland er alt som det plejer. Vi dri
ver stadig landbrug ved Ølstykke (ca. 15 km 
nord for Roskilde)
Som i de fleste produktionsgrene, skal man 
være store for at klare sig - og for at levere 
æg til pakkeri, skal man have rigtig mange 
dyr, så vi besluttede for et par år siden at 
stoppe med at levere æg til Danæg, skære 
ned i antal høns, og sælger nu æg lokalt i 
vores gårdbutik. Der sælger vi også vores 
kartofler og græskar, og det er en succes. Vi

begyndt og rive gamle bygninger ned, men 
har valgt ikke at bygge nyt. Vi laver også lidt 

naturpleje for kommunen med Angus og 
Hereford kvæg, det hygger jeg meget med. 
Så i det store hele går det godt med at være 
landmand. Vi har 1 ansat, så vi også kan 

holde ferie og se noget af verden.

Vores søn afslutter sin Ph.d. om 1 år, spæn
dende hvor han finder job.

Mange hilsner
Peder Lauritzen

Hermed en lille beretning fra Geestrup:
Jeg er stadigvæk ansat i politiet, og har væ
ret det siden, vi forlod Gråsten Landbrugs
skole i 1983. Jeg er ikke længere udfaren
de, men sidder trygt og godt på et kontor, 
hvor jeg skriver en masse forskellige bøder 
ud. Det er alle mulige sagstyper, som umid
delbart kan afgøres med en bøde. Jeg har 
også en del med dyreværnssager at gøre, 
så det "lugter" jo lidt af landbrug. Det er dog 

nogle lidt triste dyreværnssager, som man 
ind i mellem ser. Nogle gange undrer jeg 
mig over, at dyrene i de værste sager, ikke 
er blevet aflivet ude i besætningen. Men i 
det store og hele er jeg rigtig godt tilfreds 
med mit arbejde i modsætning til nogle af 
mine kollegaer. Politiet har virkelig forandret 
sig meget gennem årene, og i særdeleshed 
i tiden efter politireformen. Men pensionen 
vinker forude, og jeg regner med at blive 
ved til jeg bliver 62 - altså godt og vel 5 år 

endnu.

På hjemmefronten går det også godt. Jeg 

er stadigvæk gift med Birgit, og til næste 
år kan vi fejre sølvbryllup. Birgit arbejder 
som special- og rehabiliteringsassistent på 
et plejehjem i Rødekro. Af vores tre børn, 
er det nu kun den mindste, der endnu bor 
hjemme. Vi rejser stadigvæk en del, og har 
lige været på Cypern i en uge. I november 
skal vi på krydstogt i Caribien i 10 dage. Det 
glæder vi os utrolig meget til. Vi starter ud 
i Miami i USA. På turen lægger skibet til i 
Jamaica, Colombia, Costa Rica, Panama og 
i Mexico. Det skal nok blive godt. Vi har prø-
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vet denne rejseform en gang før, og det er 
en skøn måde at holde ferie på. Masser af 
gode oplevelser og super god mad.
Det var alt for denne gang. Håber at I alle 
har det godt.

De bedste hilsner fra
Jens Friis

Siden sidst har jeg prøvet i et par år at være 
formand for den lokale venstrevælgerfor
ening Det er bestemt interessant. Især at 
følge med i, hvad der sker på kommuneni
veau. Det er umiddelbart ikke så sundt for 
vores demokrati, at der ikke er flere, der er 
medlem af et parti. Man finder nok aldrig et 
parti, hvor man er 100 pct. enig i alt hvad de 
gør. Men det er de aktive inden for et parti, 
der er med til at vælge de kandidater, der 
skal stilles op. Har dog for et lille års tid si
den givet formandsposten videre. Det kneb 
med at finde tid nok til den, når jeg nu ikke 
vil slippe spejderarbejdet. Får stadig lov at 
skrive dagsorden til ledermøder og er sam
men med fire andre med til at køre møder 
mm. for femten 10-årige juniorspejdere. 
Jeg er nok bedst til de 12-18 årige, men 
vi skal have lederposterne besat i alle al
dersgrupper. Mødte i øvrigt Jens Hansen 
til et møde om den ny medlemsregistrering. 
Godt du gav dig til kende Jens. Det er et par 
dage siden vi sås sidst.

Herhjemme er der ca. 117 køer i stalden, 50 
kvier i pension om vinteren. Dyrker 140 ha 
primært med kløvergræs og vinterhvede, 
som fodres op. Fodermesteren er den sam
me siden 1.-3. 2000. Flere af de, der har 
hjulpet her uden for skoletid er endt med at 
gå på Gråsten Landbrugsskole. En går der 
pt. Mælken kommer til Broderup. Der er god 
deltagelse i de fire årlige leverandørmøder. 
Vi får indblik og mulighed for at ytre os.

God vind til alle jer andre både inden og 
udenfor landbruget.

Venlig hilsen
Johannes

Møjn alle sammen:
Den tomme rede fase er nu også kommet til 
Dorotheenhof. Bodil og jeg har nu kun sel
skab af vores hund. Vores 3 børn er spredt 
over hele verden. Vi driver stadig gården 
som planteavlsbrug - slagtesvinestalden er 
udlejet. Meget af min arbejdstid går nu med 
afsætning af vores NGORO NGORO Moun
tain Kaffe. Farmen Shangri La Estate er ef
terhånden ved at blive til et landbrug, hvor 
dansk (Gråsten lært!) faglig stolthed prøver 
på at vinde indpas. 10 tons hvede klubben 
er afløst af 2 tons kaffe klubben. Vi prøver 
på at følge trenden " fra jord til bord " med 

vores kaffe. Det meste af produktionen bli
ver solgt direkte til slutbruger. Hvis nogen 
af jer vil se farmen en gang - så tilbyder 
vi Coffee & Safari . www.shangrila-estate. 
com.

Venlige hilsener
Christian J.

Claus Andersen ringede og berettede føl
gende:
Datteren er lige blevet gift, hun har en søn 
på 2Vi. Da familien ikke bor ret langt fra 
Anna Marie og Claus har de meget fornøjel
se af den lille fyr. De venter det andet bar
nebarn til februar hos sønnen i København, 
der snart er færdig som planteavlsagronom. 
Han arbejder ved siden af studierne hos Ge
fion. Den yngste læser til fysioterapeut i Es
bjerg.

Anna Marie og Claus er fælles om opgaverne 
på bedriften. Afgrøderne er majs og korn, 
der tjener som foder til ammekøerne og kal
vene. De har i sommer bygget en halmlade, 
der kan huse de 2500 bigballer som kræves 
for at kalve og køer kan gå på dybstrøelse 
Sønnen har hidtil hjulpet i ferierne, men det 
er slut nu. Med den nye lade slipper de for 
tildækning af halmstakke.

Claus Andersen kunne i øvrigt berette føl
gende:
Ove Lund, der bliver bedstefar inden for 
den nærmeste fremtid, beskæftiger sig fort
sat med træflis. Jep Schmidt, driver fortsat
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JS Jordservice. Efter tiden som mælkepro
ducent tog Jep uddannelsen til kloakmester 
og startede firmaet.
Christian Lausen, er stoppet på Abena og 
beskæftiger sig nu fuldtids med sit landbrug 
samt pasningsaftaler for andre landmænd, 
hvor han varetager markarbejdet.

Mange hilsener til holdet fra
Claus Andersen

Jens Kristian Michelsen, ringede en af
ten:
Han arbejder fortsat på spærfabrikken i 
Kliplev, hvilket han har gjort i 15’/2 år. Jor
den er bortforpagtet, afgrøderne bliver om
sat til energi i et biogasanlæg i Sydslesvig, 
der "fodres" med 160 til 170 ton biomasse 
hver dag. Når afgrøderne høstes kører 8-9 
lastbiler mellem Potsdam og biogasanlæg
get. Det er nemt tjente penge, Jens Kristian 
ser på og sikrer sig at pengene ryger ind på 
kontoen hver måned.
I februar måned var han på en 23 dages 
rejse til New Zealand. En tur, der varmt kan 
anbefales. De startede på Nordøen, sejlede 
mod syd, oplevede den del af øen. De fløj 
hjem fra Christchurch. En by der stadig er 
præget af jordskælvet i 2011, Der var rigtig 
mange pladser i byen, hvor der var grus i 
stedet for et hus. Genopbygning sker med 
jordskælvssikring.

Medens de opholdt sig på Sydøen, var der 
jordskælv, hvor et stykke af kysten for
svandt i havet. Jens Kristian opholdt sig i de 
Baltiske lande, da Estonia sank. Han opleve
de landesorg i alle 3 stater. Hjemrejsen gik 
over Sydney, hvor operahuset blev oplevet 
både ude- og indefra i løbet af de IV2 døgn 
opholdet varede der.

Mange hilsener til holdet fra
Jens Kristian

På falderebet kommer der en mail fra Hans 
Henrik Stein, der kort skriver at han ar
bejdsmæssigt opholder sig i Kina, at det har 
været hektisk op til afrejsen. Derfor har han 
ikke nået at skrive. Han sender en hilsen til 
jer alle.

Årgang 1983-84

Redaktør: Erik Lauritzen
Blansskov 15, Blans 
6400 Sønderborg
E-mail: ela@sonderborg.dk

Christian Hansen skriver:

Der er løbet en hel del vand til havs siden 
sidst.
Jeg driver stadig ejendommen med kvieho
tel, samt lidt fedesvin. På grund af den sta

dig verserende krise har der været lidt ud
skiftning i dem, som har dyr hos mig. Dem, 
der er der nu, er jeg godt tilfreds med, og 
jeg håber at de stigende mælkepriser kan 
give dem fornyet optimisme. Jeg vil nu 
også mene, at det er yderst tiltrængt med 
bedre priser både på mælk og kød.

De sidste par år har jeg desuden også op- 
fedet 30 kødkvægstyre af Limousine og 
Angus. De har et noget andet tempera
ment end SDM-tyre, men det er nu gået 
fint. Der er ingen tvivl om, at jeg driver 
en afviklingsejendom, og jeg kan tydeligt 
mærke, at det kræver en hel del vedlige
hold. Min "nye stald" er fra 1981, og tiden 
har sat sit præg på den, og resten er en del 
ældre, men det går.

Min kone Gitte har i en del år kørt som free- 
lance-bogholder, men er nu fuldtids hos 
Dansø Forsikringsmægler, som hun er me
get glad for. Vi dyrker stadig squaredance. 
Vores 21. sæson. Det har givet os mange 
gode oplevelser, som jeg ikke vil have væ
ret foruden. Vi tager en del på campingtu
re sammen og hvert år er der en del af os, 
som tager til "Country-festival " i Silkeborg.

Børnene er nu 11 og 13 år og Emil skal kon
firmeres til foråret. Det er vi lidt spændt på, 
da han er autist. Det giver desuden en del 
udfordringer med en autist. Af børnene fra 
første ægteskab er sønnen lige blevet fær
dig som lærer og underviser nu på en efter
skole nord for Århus.

Datteren er gift med en svinelandmand, og 
de bor i Sønder Virum i Hemmet. Og vi er
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blevet bedsteforældre til tre dejlige tøser. 
De kom tæt efter hinanden. Tre børn i løbet 
af 2V2 år. Det er noget jeg håber at I alle må 
komme til at opleve. Det er så livsbekræf
tende at se dem tomle rundt.

Det var et par ord fra mig. Håber at vi ses 
på GL igen.

De venligste hilsner Christian

Henning Krogh skriver:
Kære tidligere skolekammerater

Efter landbrugsskolen tog jeg en beslut
ning om at det nok ikke var landbruget, der 
skulle være min fremtid, i hvert fald ikke 
på fuld tid. Jeg tog derfor arbejde på Dan- 
foss i Nordborg, som ligger 2 km fra mit fø
dehjem. Først arbejdede jeg som produk
tionsmedarbejder, for derefter igen at gå i 
gang med en uddannelse. De seneste 10 år 
har arbejdet både som specialist inden for 
produktionsudvikling og i forskellige leder
jobs inden for produktion - de seneste 3 år 
som chef for produktionsteknikken på Dan- 
foss i Kolding.

Men tilbage til landbruget. Jeg overtog fø
degården i 1990, efter min fars tidlige bort
gang. Jeg drev gårdens 33 ha ved siden af 
jobbet på Danfoss frem til 2005, hvorefter 
jorden blev bortforpagtet, hvilket den stadig 
er.

Privat er jeg på 20. år sammen med min 
kone Betina og sammen har vi 2 børn, hvor 
sønnen nu er i gang med sidste semester 
som journalist i København og vores dat
ter afslutter her i december en uddannelse 
som designer i Århus.

Med venlig hilsen 
Henning Krogh

Hanne Frandsen skriver:

Hej Erik. Rart at høre fra dig. Jeg arbej
der stadig som teknisk designer hos Scan- 
cab i Kliplev, hvor der produceres kabi

ner til boreplatforme og kraner. Der har 
været meget "stille" på grund af nedgan
gen i off-shore branchen, men nu er sku
den vendt og der er kommet nye ordre på 
landrigge (man borer efter olie på land) og 
vi har igen fået travlt.

John og jeg bor stadig langt ude på landet, 
men ingen af vores tre børn er rigtig inte
resseret i landbrug, de mener vores lille 
sted kan bruges som sommerhus.

Hilsen Hanne Frandsen

Redaktøren skriver:

Kære kammerater fra GL i 1983-84.

Redaktøren beklager, at det ikke blev til fle
re indlæg. Jeg håber I andre kommer igen 
næste år. Jeg selv har det fint og nyder job
bet som borgmester i Sønderborg. Det har 
været tre rigtig spændende år og helt fan
tastisk at være med til at forme kommu
nens udvikling. Snart er det valg igen og 
jeg håber naturligvis, at jeg har gjort mig 
fortjent til en periode mere. Men det be
stemmer borgerne jo.

Bente gik på efterløn kort efter at jeg var 
blevet borgmester og det har betydet så 

meget for os. Bente var ved at være slidt 
som børnehaveleder og hun har nu kastet 
sig over familieterapi, hvor hun tilbyder 
samtaler for mennesker hvor tilværelsen er 
svær. Endvidere er hun blevet formand for 
Red Barnet her i Sønderborg hvor hun kan 
bruge sine kompetencer, dels som leder 
dels med den pædagogiske tilgang.

Og ja så passer hun borgmesteren og det 
har han bestemt behov for. For det er be
stemt et fuldtidsjob. Men nu kan vi både nå 
det hele og også nyde det. Vi har vore 5 
børnebørn som også skal have deres tid og 
opmærksomhed. Vores yngste Didde, blev 
færdig som læge for snart to år siden og 
hun er flyttet hjem til Sønderborg, så det 
er vi rigtig glade for. Jeg holder naturligvis 
godt øje med vores gamle skole og glæder
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mig over, at der efter nogle turbulente år 
nu ser ud til at være styr på tingene igen.

Ha det godt alle mand
Erik Lauritzen

Årgang 1984-85

Redaktør: Kresten B. Villadsen 
Toftelundgårdsvej 2, Langetved 
6630 Rødding
E-mail: bk-villadsen@tv.dk

Mojn mojn årgang 1984-85!
Det er skrækkeligt, hvor tiden løber. Nu er 
det snart 32 år siden vi gik på landbrugs
skolen i Gråsten. Jeg husker det, som var 
det i går.
Jeg er stadig anlægsgartner, hvilket jeg be
finder mig godt med. I min bedrift er vi 2'/z 
mand inklusiv mig selv og der er nok at lave 
for tiden, der er både store såvel som små 

opgaver. For tiden er vi ved at gøre haverne 
vinterklar og så én sidste omgang græsslå
ning for i år. Det har været hektisk indimel
lem, som vi oplever hvert år, men man vok
ser jo med opgaverne.
Det er faktisk skræmmende, hvor mange 
landbrug, der er til salg hver dag/år. Jeg er 
faktisk glad for, at jeg har droppet landbru
get, og er gået over som anlægsgartner. 
Men det skal siges, at vi også har mange 
problemer, både på den ene og den anden 
måde. Det er en udfordring hverdag.
Jeg er stadig gift med min dejlige kone 
Astrid. Jeg håber, hele årgang 1984-85 har 

det godt. Jeg ønsker jer alle en god jul og et 
godt 2017

Mange hilsner Uwe Asmussen

Ho ho hoo - fra landmand til "granmand" - 
Jeg arbejder stadig som anlægsgartner hos 
HedeDanmark, derudover har jeg tilplantet 
17 ha med nordmannsgran, de første i 2009 
så i år er andet år, hvor der sælges træer til 
engros/eksport. Vi har også gårdsalg med 
"fæld selv" og diverse pyntegrønt så det gi
ver en travl tid i november og december.
De to ældste af vores børn er flyttet til hhv. 
Kolding og Odense for at studere. Den yng
ste på 16 bor stadig hjemme og går på Tek

nisk skole i Aabenraa, med planer om at bli
ve mekaniker. Inga arbejder som sekretær 
og økonomimedarbejder i Hovslund Børne
univers.

Hilsen
Robert Sommerlund

Hej Alle
Jeg husker fra tiden på driftslederskolen, 
at vi en gang imellem snakkede om at der 
dengang var ca. 76.000 landbrug og at der i 
fremtiden ville være ca. 30.000 landbrug. I 
dag er der omkring 40.000 landbrug, og en 
stor del af dem er mindre brug, hvor hoved
indtægten kommer fra et lønnet job.
Jeg solgte min ejendom i 1995 da jeg fik or
ganisk støvlunge af at gå i stalden. Det er nu 
21 år siden og udviklingen er gået stærkt, 
så min viden om landbrugsdrift er kun pe
rifert.
I dag bor jeg og min kone på et nedlagt 
landbrug på Sydals med ca. 8500 kvm jord. 
Vi har 2 hjemmeboende store børn og en 
lidt ældre som lige er startet på DTU i Lyng
by, hvor han læser "Rumteknologi og Geo
fysik"
Da jeg solgte mit landbrug besluttede jeg 
mig for at læse til maskiningeniør. Jeg har 
siden jeg blev færdig i 1999 haft forskellige 
jobs og prøvet forskellige facetter af inge
niørarbejde. I 2008 ønskede det firma jeg 
var i, at jeg tog IWSuddannelsen (interna
tional svejsespecialist). Da jeg var færdig 
var finanskrisen i fuld gang og jeg var blandt 
en af de mange, som blev arbejdsløs. Jeg 
gik ledig i 9 måneder og fik et job som svej
seingeniør i Kolding, hvor jeg arbejdede i 
næsten 5 år. I dag arbejder jeg på Valmont 
SM som er tættere på min bopæl. Jeg er i 
gang med at uddanne mig til svejseingeni
ør (IWE) og det er spændende. På Valmont 
SM producerer vi bl.a. vindmølletårne til de 
store havvindmølleparker, rotorhuse til de 
samme vindmøller, samt mange andre store 
stålkonstruktioner. Vi har også lavet mange 
konstruktioner til offshore, men for tiden er 
der ikke meget afsætning på det marked.

Det er lidt af et skift fra at arbejde som land
mand til arbejdet som svejseingeniør. Jeg
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har ikke glemt hvor jeg kommer fra og føl
ger lidt med i, hvad der sker og håber at der 
kommer bedre tider for landbruget.

Mange hilsner
Knud Anker Jepsen

Kære Alle.
På Kildekær sker der noget. Er blevet folke

tingskandidat for Venstre i Aabenraakred- 
sen. Der afløser jeg Peter Christensen, som 
er nuværende forsvarsminister. En spæn
dende opgave jeg ikke kunne sige nej til.
Synes der mangler sund fornuft og jordnær 
politik på borgen. Det er næsten blevet reg
len at gå på universitet og så direkte ind i 
folketinget uden særlig megen livserfaring 
m.m. Nu må vi se hvornår valget kommer 
og om det giver valg? Glæder mig til udfor
dringen.

I LandboSyd trives jeg som formand på 8. 
år. Det sker hele tiden noget nyt og det kan 
jeg godt lide. Hjemme på bedriften er alt 
til gengæld som det plejer. 256 ha og ca. 
10.000 slagtesvin pr. år.
Egon og Mads er vores stabile medarbejde
re. Min far H.C. Dall er nu 93 år. Stadig aktiv 
skatspiller. Bente arbejder som akutsyge
plejerske og rider ringridning sammen med 
mig. Vores ældste Stine er flyttet til Århus 

sammen med Martin. Er nu udlært i butik 
hos Bestseller. Starter på universitet til næ
ste sommer. Niels Chr. har de sidste to år 
arbejdet med flygtninge. Junior vil studere 
i København, så det varer ikke længe før vi 
bliver os selv på gården.
Sådan skal det være, men lidt underligt er 
det.

De bedste hilsner fra
Mogens Dall

Hej alle

Så blev det igen min tur til at give et bi
drag. Jeg er stadig aktiv landmand her på 
Assenholm med 170 køer og 120 ha jord. 
Jeg må indrømme, at det sidste års tid ikke 
har været det sjoveste år at komme igen
nem som mælkeproducent, men heldigvis

begynder det da at se lysere ud, med lidt 
prisstigninger på mælken. Nu har jeg været 
mælkeproducent i 30 år. I lang tid i det sid
ste år har min mælkepris været 1 kr. mindre 

pr. kg, end da jeg startede d. 1 april 1986. 
Det er da tankevækkende, men vi sidder jo 
alle i samme båd, og det er på bankernes 
nåde. Vi må håbe, at vores bank ikke får 
kolde tæer, nu da det går mod den mørke 
og kolde tid.
Alle derude - prøv at holde fanen højt og hu
møret oppe. Her er ellers alt vel.

Hilsen
Christian Todsen

Mojn allesammen
Sidst jeg skrev til bladet var i 2013. Der er 
sket en hel del siden dengang. Krisen ram
te os i foråret 2014. Efter 28 år som selv
stændig landmand, og 1. august samme år, 
overtog den nye ejer vores ejendom. En tur
bulent og følelsesladet tid, som vi trods alt 
kom godt igennem. Midt i august 2014 
begyndte livet som lønmodtager, og si
den da har jeg arbejdet 2 steder. Nu er jeg 
kvægbrugsleder på Almende ApS, et biody
namisk Landbrug i Jejsing ved Tønder, hvor 
vi også bor.

Fritiden går stadig med jagt, motion og den 

ny tilkommene hobby - motorcykel. I okto
ber 2015 tog Tina og jeg på vores første sto
re rejse til Florida, USA, for at køre staten 
rundt, på store Harley Davidson motorcyk

ler. En fantastisk oplevelse, som vi aldrig vil 
glemme.

Hilsen
Carsten Port

Årgang 1985-86

Redaktør: Flemming Andersen 
Gramvej 7, 6520 Toftlund 
fjna@bbsyd.dk

Hej årgang 85/86

Jeg har ikke fået samlet noget fra jer i år.
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Jeg vil benytte lejligheden til at sige tak for 
hyggelig samvær og snakken, til dem der 
var til jubilæum i sommers.

Venlig hilsen
Flemming N. Andersen

Årgang 1986-87

Redaktør: Lorens-Peter Petersen, 
Noldevej 22, 6372 Bylderup-Bov

Ingen indberetning i år.

Årgang 1987-88

Redaktør: Sven Hansen, Perbølvej 9, 
Kliplev, 6200 Aabenraa
E-mail: bjerregård9@post.tele.dk

Møjn allesammen!
Her hos os er alt vel! Gården er gennem 
årene vokset til nu 150 køer og ca. 180 ha 

+ 40 ha forpagtet! Det hele drives stadig
væk økologisk! 1. januar 2016 begyndte 
vi at levere mælk til et mindre tysk an
delsmejeri! Så vi har ind til nu haft en for
nuftig mælkepris i 2016!
Er stadigvæk gift med Angela og pigerne 
er nu 12-11 og 8 år gamle! Pigerne kan 
godt holde os " gamle" i gang da de har en 
del fritidsinteresser, og jo skal køres til det 
meste! Kunne i år både fejre 50 års fød
selsdag og kobberbryllup!

Ellers går tiden med politik som medlem af 
Aabenraa byråd! Dette går der en del tid 
med, da jeg både sidder i børn og uddan
nelsesudvalget samt som næstformand i 
teknik og miljøudvalget! Angela er med
hjælpende/ hjemmegående hustru og er 
med i bedriften, så hun holder tøjlerne i 
hånden når jeg er hjemmefra! Vores er
hverv er udfordret på mange måder, men 
jeg håber at priserne på mange af vores 
produkter retter sig, og at regeringen for
sætter med at gøre det lettere at være 
landmand i DK.

Jeg ønsker alle god vind fremover!

Hilsen Angela og Kurt

Redaktør
Igennem efterhånden mange år har vi fra 

"redaktionens" side benyttet os af breve, 
telefoner og de seneste år også e-mails, i 
bestræbelserne på at indsamle Jeres ind
læg til elevskriftet. I år er en ny dimen
sion kommet til, nemlig Facebook. Vi har 
oprettet en lukket gruppe for driftslederne 
87/88, har I lyst til at blive koblet på, så 

giv et praj og det bliver ordnet i en fart. 
Dags dato er der 17 fra holdet der er til
meldt (eller deres partnere) så der mang
ler nogle endnu før vi er i mål. Er sikker på 
at mange at Jer har billeder eller sjove hi
storier, der godt kan tåle at blive delt.

Her i Perbøl går livet sin vante gang, hø
sten i år var ikke at prale af, hverken kvan
titet eller prismæssigt. Som vores nabo 
sagde," den skal bare glemmes hurtigst 
muligt". Imens vi prøver det, kan vi glæ
de os over at næste års høst er kommet 
godt igang. Om det så rækker er en an
den historie. Priserne på mælk og kød, har 
også fået et løft, meget tiltrængt vil man

ge sige, nu er en normalisering af hele er
hvervets vilkår, på alles ønskeseddel.

Fra redaktionens side vil vi ønske alle et 
godt og lykkebringende år i 2017.

Hilsen Hanne og Sven

Årgang 1992

Redaktør: Per Carsten Jørgensen
Ny Stavensbøl 2
6440 Augustenborg 
E-mail: pc@ags.dk

Lars Jensen:
Her er da lidt nyt fra os. Vi har været så 
heldige, at nå igennem nåleøjet igen. Vi 
har købt en kvæggård i nærheden af Rens. 
Ejendommen er i dag med 177 SDM malke
køer og 146 ha jord. Det var et konkursbo, 
som vi kom til 24. august 2015. Dengang 
var besætningen kun 124 køer.

Mvh. Tanja og Lars
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Henrik Jensen:
Efter i 12 år at have arbejdet som driftsleder 
på Ladegård, startede jeg med at arbejde 
som driftsleder ved Rasmus Andresen den 
1.12.2013.
Efter mange overvejelser valgte jeg at op
sige mit job den 30.04.16 for at starte som 
selvstændig. Jeg oprettede derfor mit eget 
firma den 01.05.16, hvor jeg laveren mas
se forskelligt forefaldende arbejde, passer 
svin, fælder træer, lægger fliser og meget 
andet. Dette har jeg ikke fortrudt, og jeg 
har haft rygende travlt, så det er dejligt at 
se at der er arbejde nok at få.

Jeg bor stadig i Tumbøl med min kone Ca
milla og mine 2 drenge Lasse og Jeppe på 
14 og 11 år. Håber i alle har det godt der 
hvor i er.

Med venlig hilsen 
Henrik Jensen

Per Carsten Jørgensen:
Til sidst lidt nyt fra redaktøren. Jeg er i gang 
med mit 8. år på Alssundgymnasiet som pe

del, hvilket jeg trives rigtigt godt med. Af
sluttede i februar 2015 min efteruddannelse 
som ejendomsservicetekniker. Driver sta
digt fritidsland-bruget på 21 ha med korn og 
raps. Man skal jo lige have lysterne styret. 
Børnene gror godt til. Den ældste Laurits på 
15 kan nu se faderen i øjnene, når han er 
hjemme fra efterskolen. Laura går i 7. klas
se og skal konfirmeres til foråret og Lauge 
går i 4. klasse. Og konen Nora er ikke skif
tet, med har dog fået skarp konkurrence fra 
en mere moden model med smukke hofter 
i garagen.

Skal hilse mange gange fra årets deltagere 
til landbrugsskolekomsammen. Vi er en tro
fast flok, som mødes 1 gang årligt på skift 
hos hinanden. Det er en rigtig hyggelig af
ten med god mad og snak. Skulle der være 
flere fra årgangen som gerne vil med, så giv 
mig besked.

Og husk nu, at det i 2017 er 25 år siden vi

forlod Gråsten Landbrugsskole, så jeg håber 
at vi må ses til 25 års jubilæet.
Til slut vil vi ønske jer alle en rigtig glædelig 
jul og et godt nytår.

Med venlig hilsen
Nora og Per

Årgang 1998

Redaktør: Elisabeth H. Knudsen 
Nørbygårdsvej 40, Marstrup 
6100 Haderslev
E-mail: ehk@lei.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 2000

Redaktør: Pernille Gadeberg 

Hedegårdevej 14, 6360 Tinglev 
E-mail: pernillezach@gmail.com

Efter et par sløje år har jeg atter fået kradset 
lidt ned med nyt. Jeg kan ikke huske, hvor
når jeg sidst har fået skrevet og vores gamle 
elevskrifter må gemme sig i en af de flytte
kasser, vi stadig døjer lidt med. Men Steen, 
børn og jeg er på vej mod den tredje jul her 
i Tråsbøl, hvor vi bor til leje på en tom svi- 
neejendom. Den næsten ikke-eksisterende 
fritid går med at servicere vores børn og re
novere i ny og næ på vores skønne (...bliver 
det!) skovfogedhus i Tralskov. Vi siger altid, 
at vi flytter ind inden jul - men er forlængst 
holdt op med at sætte årstal på©.

Steen har i foråret fået job som produktkon
sulent hos Hedegård. De har oprettet nye 
afdelinger i Sønderjylland og Steen har fået 
base i Kværs. Han er godt tilpas selvom det 
ofte er nogle lange dage. Så mangler I et 
godt tilbud må I give ham et ring. Jeg er i 
gang med mit andet år som pedel på museet 
Oldemorstoft i Bov. Jeg er kun ansat med 20 
timer og supplerer med et bi-job som tilkal
devikar på et bofællesskab i Gråsten.

I sommers har vi været til bryllup hos Båhne 
Jannsen og Maj og hos Henning Schmidt

ill
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og Malene. Henrik Greve har fået en datter 
mere og Jacob Nielsen har tilføjet en søn til 
hans familie. Carsten Fine ved jeg arbejder 
få kilometer fra os hos Frost Maskiner. Ras
mus Vaarbjerg har jeg rendt ofte på i bør
nehaven og Steen har netop truffet Karina 
Woldemar og Jens Christian Marcussen 
på svinekongressen i Herning - så verden er 
slet ikke så stor.

Steen og jeg vil ønske Jer alle en rigtig god 
jul og et dejligt 2017, hvor jeg håber, at flere 
af vores veje kan krydses.

Pernille Gadeberg

Jeg har været på visit hos Allan Urban 
Clausen (som vi næsten bliver nabo til, når 
vi engang flytter til Tralskov), for at høre 
hvad han har bedrevet tiden med de sidste 
16 år.

Efter skoleopholdet var Allan kort tid hos 
Peder Smidt i Øster Gejl men flyttede sidst 
på året arbejdsplads til Als, hvor han ar
bejdede et års tid hos Arne Gregersen. I 
2002 startede han hos Niels Peder Iversen 
i Vejbæk og først på året i 2003 rykkede 

han til Haderslev-kanten for at passe 70 
årskøer. Her arbejdede han til 2007, hvor 
arbejdet med køer på grund af hårdt slid 
blev lagt på hylden til fordel for LM glasfiber 
i Hammelev. Efter tre års ansættelse lukker 
LM glasfiber ned, da de flytter produktio
nen. Dernæst følger et par år med småjobs 
indtil 2011, hvor Allan starter på natholdet 
hos SM i Hjordkær, hvor han stadig arbej
der. Ved siden af har han et lille deltidsjob, 
hvor han malker køer for Henning Duus på 
Kiding-kanten.

Privat møder han i 2006 Linda og de bor en 
tid i Haderslev inden de i sommeren 2007 
køber deres lille landejendom i Kiding med 
et par hektar jord til. I 2008 kommer datte
ren Stine til og i 2012 sønnen Asmus. Han 
virker til at have det godt og ligner fuld
stændig sig selv - ...som vi jo alle stadig 
gør ;)

Båhne Jannsen:
Hej alle sammen.
Siden sidst, jeg fik æren af at skrive til 
Årsskriftet (2008), er der sket en del. Mit 
efterhånden lange ophold på Jørgensgård 
ved Løgumkloster fik en ende, da jeg her 
i efteråret er blevet ansat som kvægbrugs- 
leder i Vedsted lidt syd for Vojens, men 
jeg nåede da at få 13'/2 supergode år på 
Jørgensgård. Stillingen i Vedsted er på en 
ejendom, der har stået tom i godt et år og 
er så i februar 2016 blevet opkøbt af Gram 
og Nybøl godser med henblik på at lægge 
om til økologisk drift. Jeg startede under 
Gram Slot 1. oktober med en tom stald, og 
planen er at vi skal ende på ca 300 køer; 
pt. malker vi 55 køer, har 20 goldkøer og 
ca. 230 kvier. De næste 3 mdr. kælver der 
ca. 130 kvier, så vi ultimo januar er oppe 
på ca 200 malkende. Det bliver en god jul/ 
nytår med alle de kalve. Familien, der var 
på vej til de 4 i 2008, er blevet til 6 og sta
dig bosat på vores lille landsted i Adelvad 
ved Øster Højst. Nu er der Mathias (10 år), 
Marius (7 år), Mads (5 år), Magne (3 år), 4 
drenge med fart på, så der er nok at se til i 
hverdagen, når der både skal køres til fod
bold, håndbold, gymnastik, og de også skal 
have besøg af legekammerater. Maj blev 
færdiguddannet folkeskolelærer i 2012 og 
har siden 2014 haft sin gang på Digesko
len i Højer. Den 10. september blev vi efter 
12'/2 års samliv gift i Øster Højst kirke med 
efterfølgende fest på "Restaurant Knapp" 
ved Åbenrå. En kanon dag med familie og 

venner, hvor en del af de gamle modul 2 
kammerater også deltog.

Mange hilsner, 
Båhne Jannsen

Årgang 2014

Redaktør: Rasmus O. Lehmann, 
Skeldebro 11, 6300 Broager
E-mail: rasmusolehmann@gmail.com

Endnu et år er gået og det har også betydet 
ændringer for os. Vi er flyttet tilbage til Dan
mark og har vi fået en datter. Så det har be
stemt været et år med forandringer for os.
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Jeg har også valgt at starte på produktions
lederen til februar, så der er lagt planer for 
det kommende år.

Det sidste halvår i Norge gik med at fær

diggøre det nye drivhus jeg var med til at 
bygge, der er en masse indkøring af klima
styringen, samt plantningen af de 50.000 
tomatplanter, der er plads til.

Drivhuset var bygget sammen med to andre 
mindre drivhuse, så der vil nu være 19 per
soner der skulle arbejde her i højsæsonen, 
dermed var der også et behov for spiserum,

kontor, toilet og omklædningsfaciliteter.
Jeg vil slutte af med at ønske alle en rigtig 
god jul, og et rigtigt godt nytår.

Venlig hilsen
Rasmus Lehmann





Nyt på Gråsten Landbrugsskole

Hej! Er du mellem 10 og 15 år?

Er du vild med dyr, mekanik, håndværk og natur?

Har du tid d.31/7-2/8 2017?
Så meld dig til Gråsten Farmer-camp 

2017!

Glæd dig til masser affede oplevelser.
Samvær og fællesskab med andre landbrugsinteresserede unge. 
Indholdet har temaer fra "Bonderøven" til det moderne landbrug. 
Oplev kostskolemiljøet her på skolen. Du får desuden en sej t-shirt.

Pris: 950 kr.

Tilmelding: Sker på skolens hjemmeside. Bemærk at tilmeldingen først 
åbner den 1. marts 2017. Vi har plads til 60 børn og tilmelding sker efter 
"først til mølle princippet".

Se mere på vores hjemmeside og tilmeld dig på 
www.ql.dk. Tilmeldingen åbner 1. marts 2017
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Gråsten Elevers bestyrelse
Formand:
Henning Jakobsen (Årgang 2003), Diernæsvej 192, 6100 Haderslev

Næstformand:
Rasmus O. Lehmann (Årgang 2014), Skeldebro 11, 6300 Broager

Sekretær:
Bent E. Nielsen, Siotsbakken 22, 6300 Gråsten

Øvrige bestyrelsesmedlemmer:
Esben Lauridsen (Årgang 2003), Hærvejen 14, 6500 Vojens
Aksel Katborg (Årgang 2004), Hasselkær 55, Felsted, 6200 Aabenraa
Pernille Gerstrøm (Årgang 2008), Fabriksvej 23, 6230 Rødekro
Thejs Christiansen (Årgang 2012), Skovrupvej 9, Frørup, 6070 Christiansfeld
Laust Christiansen (Årgang 2015), Tronkærvej 61, 8530 Hjortshøj

Gråsten Landbrugsskoles bestyrelse
Formand:
Esben Lauridsen, Hærvejen 14, 6500 Vojens

Næstformand:
Aksel Katborg, Hasselkær 55, Felsted, 6200 Aabenraa

Øvrige bestyrelsesmedlemmer:
Søren A. Jensen, Skeldevej 8, Gammelgab, 6300 Broager
Christian Raun, Halkvej 141, 6100 Haderslev
Helle Kreiberg Svennesen, Barsø Bygade 50, Barsø, 6200 Aabenraa
Christian Lund, Skodborg Kirkevej 5, Skodborg, 6630 Rødding
Stefan Thomsen, Korntvedvej 13, 6270 Tønder

Elevrepræsentant:
Claus Hansen, Ved Banen 18, 6240 Løgumkloster

Personalerepræsentanter:
Thomas Iversen, Fiskbækvej 25, 6300 Gråsten
Thorkild Nissen, Osbækvej 15, 6440 Augustenborg

Ledelsesrepræsentanter: 
Forstander Bjarne Ebbesen, Fiskbækvej 15, 6300 Gråsten 
Viceforstander Henriette Ebbesen, Fiskbækvej 15, 6300 Gråsten

Åbent Hus på Gråsten Landbrugsskole:
Lørdag d. 4. februar 2017 kl. 10-15

Følg Gråsten Landbrugsskole på facebook og på www.gl.dk!

http://www.gl.dk



